
۱۲ خواسته بخش خصوصی از دولت
خریدار  فعــالان بخش خصوصــی در بیانیه ای 
به مناسبت فرا رســیدن روز ملی صنعت و معدن 
خواستار اجرای ســند راهبردی توسعه اقتصادی 
کشور شدند. فعالان بخش خصوصی در بیانیه ای 
به مناسبت فرا رســیدن روز ملی صنعت و معدن 
ضمن برشمردن ۱۲ مشــکل و خواسته اصلی این 
حوزه، خواســتار اجرای ســند راهبردی توسعه 

اقتصادی کشور شدند.
در ایــن بیانیه که توســط بخــش خصوصی و به 
نمایندگــی از فعالان اتــاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران، خانــه صنعت، معدن 
و تجارت ایران، اتــاق بازرگانــی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی تهران، خانه معدن ایران، ســازمان 
نظام مهندســی معدن ایران، خانه صنعت، معدن 
و تجارت جوانان ایران و انجمــن مدیران صنایع، 
همزمــان با دهم تیــر، روز ملی صنعــت و معدن 
و در حضــور رئیس جمهوری قرائت شــد، آمده 
است: چندین سال اســت که از سوی رهبر معظم 
انقلاب اهداف و شعارهای ســالیانه کشور به دلیل 
اهمیت و ضرورت آن با محتوا و رویکرد موضوعات 
اقتصادی و تولیدی تبیین و ابلاغ می شود و امسال 
نیز چنین است و امید و انتظار داریم خواسته های 
تولیدکنندگان که در گذشــته طــی پیگیری ها 
از سوی مجموعه تشــکل های فعال و فراگیر این 
بخش و در روزهای صنعت و معدن ادوار گذشــته 
اعلام شده و در غالب موارد اصل مطالبات مطروحه 
همه ســاله تکرار می شــود، با عنایتــی خاص و 
رویکردی راهگشا و پاسخی شایسته مواجه شود و 

سال آتی در همین روز به تکرار مکررات نپردازیم.
آنچه که در ادامه تبیین می شــود، بــا بهره گیری 
از جمع بنــدی دیدگاه ها و نظرات طرح شــده از 
ســوی فعالان اقتصادی بخش خصوصی به عنوان 
اهم مشکلات و خواســته ها تهیه شده و به منظور 
اســتحضار مقام های عالــی و مدیــران دولتی و 

خصوصی و عموم ملت ایران تقدیم می شود.
۱- عملیاتی کردن تدوین، تصویب و اجرای ســند 
راهبردی )استراتژی( توســعه اقتصادی کشور با 
مشــارکت مؤثر بخش خصوصی با توجه به دستور 
اکید ۲ ســال قبل رهبر معظم انقلاب و نیاز جدی 
کشــور به وجود نقشــه راه جامع در این زمینه با 

وجود تأخیر غیرموجه و طولانی در تحقق آن.
تصویب قانون کارآمــد برنامه هفتم توســعه که 
نیازمنــد تغییر رویکرد و توجه مناســب به بخش 
صنعت و معدن اســت که در محتوای آن اثر قابل 
توجهی از این مهم دیده نمی شود، می تواند منشأ 
نظمی مناسب برای ترســیم مواضع و برنامه های 

اجرایی پنج ساله پیش رو واقع شود.
۲- پایبندی به اصول حکمرانی شایسته و احترام 
به جایگاه، استقلال و اهمیت رشد و توسعه بخش 
خصوصی و تشکل های فعال اقتصادی این بخش، 
کاهــش تصدی گــری و مداخــلات غیرعلمی و 
غیرضــروری دولــت در بــازار و دوری از اقتصاد 

دســتوری و پایبندی به قواعد اقتصاد بازار رقابتی 
و اجتناب از بنگاه داری توسط دولت.

۳- ضــرورت همســویی و هــم افزایــی همــه 
ظرفیت های موجود نهادهــای حاکمیتی مؤثر بر 
بخش اقتصاد )از جمله مجلس شــورای اسلامی، 
شــورای هماهنگی اقتصادی ســران قوا، مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، شــورای پول و اعتبار، 
شــورای عالی بورس، ستاد تســهیل و رفع موانع 
تولید، شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی و 
نظایر آنها( با استفاده از توان مشورتی و کارشناسی 
تشکل های اقتصادی بخش خصوصی و شناسایی 
تهدیدها و فرصت ها و اولویت بندی درجه اهمیت 
آنها و تقسیم کار با دقت و سرعت لازم برای فراهم 
آوردن محیط مساعد کســب و کار و تقویت بخش 
خصوصی واقعی و حمایت از تولیدکنندگان ایرانی 
و کالاهای ســاخت ایران با اجرای تمام عیار قانون 
اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی، قانون 
بهبود مستمر محیط کسب و کار، قانون رفع موانع 
تولید، قانون حداکثر اســتفاده از تــوان تولیدی 
و خدماتی کشــور و حمایت از کالاهــای ایرانی و 
قوانین و مقرراتــی همانند آنها از ســوی تمامی 

نهادهای حاکمیتی
۴- اتخاذ سیاســت های منطقی و علمی در حوزه 
سیاســت های ارزی در اقتصاد و به ویژه صادرات و 
واردات و تحقق بازار متشــکل ارزی با پایبندی به 
الزامات آن جهت کشــف نرخ واقعی ارز، ثبات پول 

ملی و مدیریت درست منابع ارزی موجود
۵- توجه به ایجاد امنیت اقتصادی، حمایت قضائی 
از تولید، تقویت سرمایه های اجتماعی و باز احیای 
اعتماد ملی نســبت به پایبندی دولــت به ایفای 
تعهدات، وظایف و قراردادهــای خود و مبارزه بی 
امان، بدون تبعیض و همه جانبه با مفاســد اداری 
و اقتصــادی و کاهش دیوانســالاری ناکارآمد، به 

عنوان ضرورتی اجتناب ناپذیر.
۶- بهبود تعامل و دیپلماســی اقتصادی و سیاسی 
با دیگر کشــورها جهت تســهیل تجارت و ایجاد 
امکان مطالبات پولی و بانکی بــرای امکان انتقال 
دانش و فناوری و تأمین مواد اولیه و ماشــین آلات 
و فراهم شدن زمینه جذب سرمایه گذاری خارجی 

و گشــایش بازارهای جدید و پایــدار برای فروش 
محصولات صنعتی و معدنــی.۷- ایجاد کارآمدی 
و بهبــود فرآیندها و ظرفیت های بازار ســرمایه و 
ساز و کارهای متنوع تأمین سرمایه و اصلاح نظام 
بانکی و استفاده درســت از منابع صندوق توسعه 
ملی برای تأمین کافی و به موقــع و توزیع عادلانه 

نقدینگی مورد نیاز بخش تولید.
۸- تأمین کافی و مســتمر انرژی مورد نیاز بخش 
تولیــد )آب، بــرق و گاز( ضرورتــی حیاتی برای 
تداوم کار و توســعه تولید و اقتصاد کشور است که 
متأســفانه با خلل جدی در وضعیت فعلی و پیش 

بینی کمبودهای جدی آینده آن مواجهیم.
۹- اتخاذ سیاســت های مقابله با تورم سرسام آور 
توأم با رکود، بــرای کاهش لطمــات جدی وارده 
به قدرت خریــد و رفاه عمومــی و کیفیت زندگی 
در خور شأن و شایستگی ملت شــریف ایران و به 
ویژه معیشــت عموم جامعه کارگــری به عنوان 
سرمایه های انســانی ارزشــمند بخش صنعت و 
معدن کشــور.تبعات زیانبار و مخرب این معضل 
عظیم اقتصاد کلان کشــور گریبانگیــر کارکرد 

مطلوب و بهره وری بخش تولید شده است.
۱۰- ضرورت نگاه آینــده پژوهانه به بخش معدن 
کشــور و اجرایی کردن نقشــه راه معدن و صنایع 
معدنی در جهت ارتقای ســهم معــدن و صنایع 
معدنی در تولیــد ناخالص داخلــی.۱۱- توجه به 
رابطه کارآمد صنعت و دانشــگاه، توسعه تولیدات 
دانــش بنیــان، حمایــت از مالکیــت صنعتی و 
معنــوی دانش ایجــادی و فناوری و نام و نشــان 
تجاری و حمایت از فعالیت های تحقیق و توســعه 
بخش تولید و ارتقای ضوابط زیســت محیطی در 
جهت رشد و توســعه فعالیت های صنعتی پاک و 
غیرآلاینده و استقرار واحدهای صنعتی و معدنی 
در مناطق غیر آسیب رسان به محیط زیست.۱۲- 
حل و فصل تســری مشــکل ارائه خدمات ثبتی و 
تسهیلاتی یک واحد به ســایر واحدهای تولیدی و 
شرکت ها و مؤسســات غیر تجاری به دلیل وجود 
مشکل یکی از سهامداران یا اعضای مشترک و نیز 
رد دفاتر مالیاتی و اسناد مربوطه به دلایل جزئی و 

تبدیل به اخذ مالیات توافقی.

۲۰نهادمختلفدرحوزهخودروتصمیمگیریمیکنند!

وسازی چگونه دولتی ماند؟ مالکیت شرکت های خودر
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دیپلماسی فرهنگی و احیاء مرکز منطقه ای حفظ 
میراث فرهنگی ناملموس در ایران

فاطمه داوری  انتخاب ایران به عنوان رئیس شورای حکام پاسداری از میراث فرهنگی 
ناملموس در منطقه آســیای غربی و مرکزی، توسعه دیپلماسی فرهنگی بر پایه میراث 
ناملموس و همکاری متقابل با کشــورها منطقه به مرکزیت فرهنگــی ایران را تقویت 

خواهد کرد.
هفته گذشــته تهران میزبان یک رویداد فرهنگی بود،نشست تخصصی شورای حکام 
پاسداری از میراث فرهنگی ناملموس در منطقه آسیای غربی و مرکزی در تهران برگزار 
شد، رویدادی پنج روزه که پایتخت کشــورمان را مرکز دیپلماسی فرهنگی با محوریت 

میراث ناملموس و کنواسیون ۲۰۰۳ یونسکو قرار داد .

دیدگاه

وزیـرصمت:

در مبارزه با فساد و رانت 
تردیـد نداریم

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
0208380130304 DT2 دو مرحله ای شماره 

 نوبت اول

واحد اقلام حفاري و لوله اداره تداركات خريد كالاي داخلي

شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه ي عمومي از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، 

مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام

19 قلم
  DOWN HOLE STRING COMPELETE 5  IN

N .VAM    WORKING PRESSURE 5000 PSI
  

425  2002092288000278  

لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه 
به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تكمیل» فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخیزجنوب« 
و بارگزاری آن به همراه مدارك و مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي كیفي )براي معاملات كمتر از بیست برابر نصاب معاملات متوسط ( در 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند.  
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.   كالاي تقاضاي 
مذكورمیبایست ازسازندگان موردتاییدداخلي تامین و تحویل گردد. 

مدارك ارزیابي كیفي میبایست در قالب یك فایل بصورت فشرده بارگذاري گردد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه   000ر800ر151ر11 ریال مي باشد.

با وصول دوفقره پیشنهاد معتبر در موعد زمانبندي مناقصه گشایش پاكات انجام میشود. )تلفن تماس  061-341-22320  (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/11 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/14

شناسه آگهی: 1518657 تقاضاي شماره    0130304-38-08 / رشته هاي تكميلي درون چاهي
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شهبازیخبرداد
کمیسیون برنامه همسان سازی حقوق 

بازنشستگان را در لایحه برنامه هفتم تصویب کرد
یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: کمیسیون برنامه 
و بودجه در جریان بررســی برنامه هفتم توســعه پیشــنهادی مبنی 
بر همسان ســازی حقوق بازنشســتگان کشوری، لشــکری و تامین 

اجتماعی تصویب کرد.

علیرضا شهبازی اظهار کرد: کمیسیون برنامه و بودجه در زمان بررسی 
پیشــنهادات لایحه برنامه هفتم تصویب کرد که همسان سازی حقوق 

بازنشستگان نیز در لایحه درج شود.
وی توضیح داد: این موضوع در قالب پیشنهاد و مصوبه کمیسیون برنامه 
و بودجه به کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم داده شده است و در 
نهایت این موضوع باید در کمیســیون تلفیق تصمیــم گیری و نهایی 

شود.

رئیسکمیسیونصنایعمجلس:
و با ارز منشا خارجی مورد  واردات خودر

 تاکید است
رئیس کمیسیون صنایع مجلس گفت: ورود خودرو با ارز منشا خارجی 
مورد تاکید است و امید می رود وزیر صمت با هماهنگی بانک مرکزی، 

این موضوع  را حل و فصل کند.
 عزت الله اکبری تالار پشتی در آئین بزرگداشت روز ملی صنعت و معدن 
با اشاره به ناهماهنگی بخشی از بدنه دولت و خنثی کردن بخشی دیگر، 
اظهار داشــت: به نظر می رسد جریانی مشکوک و هوشــمند به دنبال 
خنثی کردن ســرعت حرکت دولت اســت؛ به عنوان نمونه، در یکی از 
شهرهای کشــور یک ســرمایه گذار بخش خصوصی در حالی که ده ها 
میلیارد تومان برای پروژه ای هزینه کرده و به دســتور اســتاندار پروژه 
آماده بهره برداری بود، اما بازرسی آن اســتان فقط با ایما و اشاره اجازه 

نمی داد کار انجام شود.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس افزود: تدوین استراتژی 
توســعه صنعتی کشور ضروری است زیرا ترســیم نقشه راه توسعه و 
جهت گیری اقتصادی کشــور در حوزه های مختلــف اعم از صنعت، 
معدن، تجارت و کشــاورزی، متناســب با اقتضائات کلان اقتصادی 
در حوزه هــای مختلف بودجــه ای، ارزی، تجاری، پولــی و مالی در 
قالب این ســند ناظر بر همه فعالیت های اقتصــادی واقعی خواهد 

بود.
وی ادامه داد: چنین سندی می تواند محرومیت زدایی، رفع مخاطرات 
زیست محیطی، ارتقای فناوری در کل اقتصاد و توان رقابت پذیری در 

بازارهای جهانی را به دنبال داشته باشد.

تالار پشتی با بیان اینکه مشــخص نیست چه نهادی در کشور توسعه را 
راهبری می کند، گفت: در حال حاضر تأسیس نهاد توسعه ای فرابخشی 
که دارای نــگاه کلان بر مبنــای ظرفیت های ملی و منطقــه ای بوده و 
زیرساخت تأمین مالی پروژه های توســعه ای را داشته باشد، به شدت 

احساس می شود.
وی به حوزه خودرو اشــاره کرد و ادامه داد: در سال های گذشته شاهد 
بودیم دخالت های غیرعلمــی و غیرمنطقی دولت، کار ســاده تولید و 

عرضه خودرو را پیچیده کرد و موجب نارضایتی مردم شد.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس بر لــزوم تنظیم واردات 
خــودرو از طریق نظام بــازار تعرفه تاکید کرد و گفــت: ورود ارز با 
منشأ خارجی برای واردات خودرو مورد تاکید است و امید می رود 
وزیر صمت با هماهنگی با بانک مرکــزی این موضوع را حل و فصل 

کند.
وی به قانون برنامه هفتم توســعه اشــاره کرد و افزود: برنامه هفتم باید 
شــتاب تحولات اقتصادی در ۱۰ سال آینده کشــور را مد نظر داشته 

باشد.
تالارپشــتی اضافه کرد: تعیین رشــد ۸.۵ درصدی برای صنعت، ۱۳ 
درصدی بــرای معدن و ۲۳ درصــدی صادرات در ایــن برنامه، فقط با 
حضور حداکثری بخش خصوصی قابل تحقق است. عدم حضور بخش 
خصوصی در جنگ اقتصادی به مثابه این اســت که نقش بســیج را در 

هشت سال جنگ تحمیلی نادیده بگیریم.
به گفته رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلــس، در لایحه برنامه 
هفتم توســعه نقش ســازمان های توســعه ای نظیر ایدرو و ایمیدرو 

کمرنگ و مبهم است.
وی در ادامه تاکید کرد: توســعه روابط بانکی با همسایگان و کشورهای 
همسو و ســازمان های منطقه ای و بین المللی نظیر بریکس و شانگهای 
مورد تاکید ما است و دیپلماســی اقتصادی ظرفیت عظیمی است که 

نباید از آن غافل باشیم.
این نماینده مجلس همچنین گفت: اســتفاده حداکثــری از ظرفیت 
صادرات مجدد در کشــور بســیار اهمیت دارد و بخــش خصوصی ما 

می تواند در این حوزه درخشان ظاهر شود.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس همچنین خاطرنشان کرد: 
یکــی از راهکارهای رفع ناترازی انرژی در کشــور، اســتفاده از توان و 

قابلیت بخش خصوصی است.
تالارپشــتی در ادامه قلب معدن را اکتشاف برشــمرد و یادآور شد: در 
حالی که متوسط عمق اکتشــاف در کشور ۸۰ متر اســت، می توان از 
حضور ســرمایه گذاران خصوصی برای توســعه اکتشــافات در عمق 
بهره برداری کرد. باید توجه داشــت که خام فروشی محصولات معدنی 
کاری عبث و خســران بار اســت و باید گفت سیاســت های اجرا شده 

تاکنون در حوزه معادن ناکارآمد و دور از انتظار ما بوده است.
وی به بخش دانــش بنیان اشــاره و تاکید کرد: حضــور حداکثری 
شــرکت های دانش بنیــان در تولیــد در همه رشــته های صنعتی 
موجب رشــد صادرات محصولات دانش بنیان و صنایع پیشــرفته 
خواهد شد که در حال حاضر فقط ســهم نیم درصدی از صادرات را 

در اختیار دارند.

تریبون

 نفیسه عبدالهی  رابرت مالی در مرخصی 
اجباری اســت و معــاون او »ابــرام پالی« 
وظایــف او را انجــام می دهد؛ امــا آیا عدم 
حضور مالــی منجر به تغییــر تاکتیک ها و 
اســتراتژی های آمریکا در مذاکرات خواهد 

شد؟
 درســت در روزهایی که اخبار ضد و نقیض 
بســیاری دربــاره مذاکــرات مســتقیم و 
غیرمســتقیم ایران و آمریکا در نزدیکی دو 
طرف برای دستیابی به یک تفاهم حداقلی 
در مدیریــت تنــش و تبــادل زندانیان به 
گوش می رســد، »رابرت مالــی«، نماینده 
آمریــکا در امــور ایران بــه مرخصی بدون 
حقوق رفته است.حدود ۴۰ روز قبل اولین 
جلسه محرمانه دولت جو بایدن برای تمامی 
ســناتورها با محوریــت ایران برگزار شــد 
اما مالی در آن جلســه غایب بود و معاونش 
»ابرام پالی« صندلی او را پر کرده بود. حتی 
در مذاکرات اخیر در قطر و عمان نیز نامی از 
مالی برده نشــد بلکه گزارش شد که »برت 
مک گورک« مشــاور ارشــد بایدن در امور 
خارمیانه بــا مقامات عمانی دربــاره ایران 

دیدار و گفتگو کرده است.
حالا دولت آمریکا بدون ذکر جزئیات رسماً 
اعلام کرده کــه مالی در مرخصی اســت و 
معاون او »ابــرام پالی« وظایــف او را انجام 

می دهد.
متیو میلر ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
روز پنجشــنبه به وقت محلی در نشست با 
خبرنــگاران در وزارت خارجــه آمریکا در 
پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا رابرت 
مالــی همچنــان نماینده ویــژه آمریکا در 
امور ایران اســت؟ گفت: من هیچ نظری در 
مــورد وضعیت )راب( مالی نــدارم اما مالی 

همچنان نماینده ویژه در امور ایران است.
در پی این اظهار نظر متیو میلر، خبرنگاران 

از او درباره وضعیت رابرت مالی سوال کردند 
که ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا درباره 
وضعیت رابرت مالی نماینده ویژه این کشور 
در امور ایران و مذاکره کننده ارشــد آمریکا 
در گفتگوهای غیرمســتقیم بــا تهران به 
خبرنگاران اعلام کرد: راب مالی در مرخصی 
اســت و »آبرام پالــی« )پیلی( بــه عنوان 
جانشین موقت او در امور ایران ایفای نقش 
می کند و فعالیــت وزارت خارجه آمریکا در 

این زمینه را رهبری می کند.
ســخنگوی وزارت خارجــه آمریــکا هیچ 
توضیحــی دربــاره دلیل و نــوع مرخصی 
رابرت مالی نداد اما در عین حال تأیید کرد 
که معاون رابرت مالی یعنــی آبرام پالی هم 

اکنون بطور موقت جانشین او است.
رابرت مالی که در ســاعات نخســت انتشار 
این خبر ســکوت اختیار کرده بود در پاسخ 
به پرســش ســی ان ان در این باره گفت: به 
من اطلاع داده شــده که مجوز امنیتی من 
در دست بررسی است. اطلاعات بیشتری در 
اختیار من قرار نگرفته است، اما انتظار دارم 
تحقیقات به نحو مطلوب انجــام و موضوع 
به زودی حل شــود. در همین حال، من در 
مرخصی هستم.شبکه خبری سی ان ان نیز 
به نقل از چند منبع آگاه گزارش داد به دنبال 
بازرسی امنیتی وزارت خارجه آمریکا درباره 
احتمال سو نگهداری از محتویات محرمانه 
از سوی مالی، دسترســی های امنیتی این 
مقام آمریکایی از اوایل سال جاری به حالت 
تعلیق درآمده و او در مرخصی بدون حقوق 

به سر می برد.
ایــن رســانه آمریکا بــه نقل از یــک مقام 
آمریکایی ادامه داد: پس از شروع تحقیقات 
امنیتی وزارت خارجه آمریکا از رابرت مالی، 
او برای مدتی در سمت خود فعالیت می کرد 
اما اجازه دسترســی به اطلاعات محرمانه را 

نداشت.سی ان ان نوشت که هنوز مشخص 
نیســت کشــف چه موضوعی باعث معلق 

شدن مجوز امنیتی رابرت مالی شده است.
اقدام برای تعلیق دسترســی امنیتی رابرت 
مالی در وزارت خارجه آمریــکا یا در داخل 
دولت بایدن به صورت گسترده اعلام علنی 
نشــده، زیرا وزارت خارجه آمریــکا او را در 
ســمتش حفظ کــرده و بیانیــه ای درباره 

جایگزینی او صادر نکرده است.
آسوشــیتدپرس نیــز اعلام کــرده بود که 
رابرت مالی به دلایل شــخصی که احتمالاً 
به ســلامتی خانواده اش مربوط اســت، در 
مرخصی اســت.»مایکل مک کال« رئیس 
کمیته روابط خارجــی مجلس نمایندگان 
آمریــکا در نامه ای به آنتونــی بلینکن وزیر 
خارجه آمریکا خواســتار تحقیــق درباره 
پنهان کاری وزارت امــور خارجه دولت جو 
بایدن درباره تعلیق مجوز و دسترســی های 
امنیتی رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در 

امور ایران شده است.
رئیــس کمیته روابــط خارجــی مجلس 
نمایندگان آمریکا در نامه خود آورده است 
که نگرانی های جدی دربــاره رفتار رابرت 
مالی و احتمال اینکه وزارت خارجه اعضای 
کنگره و افکار عمومی آمریکا را گمراه کرده 

وجود دارد.مــک کال در نامه خــود افزوده 
است که چندی پیش مقامات ارشد وزارت 
خارجــه آمریکا در پاســخ بــه کمیته امور 
خارجی مجلــس نماینــدگان گفته اند که 
رابرت مالی به دلیل بیماری یکی از اعضای 
نزدیک خانواده اش قادر به حضور در جلسه 

استماع نیست.
رئیــس کمیته روابــط خارجــی مجلس 
نمایندگان آمریکا در نامه به بلینکن تصریح 
کرده است: در هیچ مقطعی وزارت خارجه 
آمریکا به مــا نگفت که مجوز و دسترســی 
امنیتی رابرت مالی تعلیق یا تحت بررســی 
اســت یا اینکه او به دلیل ارتکاب خطا تحت 

تحقیقات و بازرسی قرار دارد.
ســیدمصطفی خوش چشم، تحلیلگر ارشد 
روابط بین الملل و امور راهبردی در گفتگو 
با خبرنگار مهر، دربــاره ارزیابی اقدام جدید 
آمریکا در کنارگذاشتن رابرت مالی، گفت: 
مالی ماه ها پیش در جلســه مشترک دولت 
و کنگــره حضور نداشــت و دولــت بایدن 
اعلام کرد که او در مرخصی اســت بنابراین 
موضوع جدیدی نیست.وی با بیان اینکه ما 
مذاکراتی تحت عنــوان مذاکرات برجام و یا 
توافق موقت نداریم کــه آقای مالی بخواهد 
در این زمینه نقشــی ایفا کنــد، ادامه داد: 
مذاکرات تبادل زندانیان در شــرایطی روی 
غلتک افتاد کــه راب مالی در مرخصی بود و 
بخش مشــاور امنیت ملی کاخ سفید امور را 

از طرف آمریکا پیگیری می کرد.
تحلیلگر ارشــد روابــط بین الملــل و امور 
راهبردی با تاکید بر اینکــه حضور و یا عدم 
حضــور راب مالی نشــان دهنده هیچ گونه 
تغییر وضعیــت سیاســت های مذاکراتی 
آمریکا نیست، تصریح کرد: اساساً سیاست 
در دولت ها وابســته به نقش یک نفر نیست 
و سیاســت ها برآیند مطالعات کارشناسی 

و تصمیم یک نظام بر انجــام و یا عدم انجام 
مذاکره است.

خوش چشم افزود: بنابراین حضور و یا عدم 
حضور مالی در چارچوب سیاست ها صورت 
می گیرد و بیشــتر به نظر می رســد که این 

یک مشکل داخلی در آمریکاست.
وی مطرح کرد: راب مالی یک حساســیتی 
را در طــرف جمهوری خواه کنگــره ایجاد 
می کــرد و از ابتدا مخالفانی نیز داشــت لذا 
برای اینکه مذاکرات آن چنانی وجود ندارد، 
زمان را مناسب دیدند تا در رابطه با او تغییر 

و تحولاتی را انجام دهند.
تحلیلگر ارشــد روابــط بین الملــل و امور 
راهبــردی عنوان کــرد: مذاکــرات تبادل 
زندانیان ربطی بــه مالی ندارد چــرا که او 
از ماه ها پیش در مرخصی به ســر می برده 
است.خوش چشــم یادآور شد: امریکایی ها 
از اواســط مذاکرات در دوران آقای رئیسی، 
بارها تهدیداتی را مبنی بــر اینکه تیم راب 
مالــی دیگــر روی کار نخواهد بــود، قصد 
داشــتند ایران مجبور به عقب نشینی کنند 

تا شرایط مذاکره را بپذیرد.
وی با بیــان اینکه آمریکایی ها از زمســتان 
۱۴۰۰ تاکنون بیــش از ۲۰ دفعه تهدید به 
پایان رسیدن مذاکرات کرده اند، گفت: مالی 
در زمان اغتشاشــات پاییز سال گذشته که 
ادعا می کرد مذاکرات بــرای آمریکا اولویت 
نیســت، پس از شکست اغتشاشــات، در 
شرایطی که او حضور ندارد، افراد دیگری از 
آمریکایی ها در مسائل غیر مرتبط با برجام 
مثل تبادل زندانیان و آزادســازی پول های 

بلوکه به مذاکره پرداختند.
تحلیلگر ارشــد روابــط بین الملــل و امور 
راهبــردی خاطرنشــان کــرد: بنابرایــن 
حضور و یا عدم حضــور مالی منجر به تغییر 

استراتژی های آمریکا نشده و نخواهد شد.

زینب رجائی  رئیس جمهور با بیان اینکه 
راهکار حل مشــکلات را در دست بیگانگان 
دنبال نمی کنیم، گفــت: از تجربه بیگانگان 
اســتفاده می کنیم، اما نسخه هایی که برای 

ما می پیچند را استفاده نمی کنیم.
 حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهــور کشــورمان در مراســم روز ملی 
صنعت و معدن، ضمن تبریــک عید قربان و 
گرامیداشت این روز گفت: روز ملی صنعت، 
نماد توجه بــه حوزه های صنعــت، معدن، 
تجارت و بازرگانی در کشــور اســت. البته 
پرداختن بــه این حوزه ها بایــد در همه ایام 
سال مورد توجه باشــد اما این روز می طلبد، 
توجه و نگاه ویژه ای از ســوی همه دســت 
اندرکاران، کارشناســان و متخصصان باید 
صورت بگیرد.وی با تاکید بر اینکه باید سخن 
صنعت گران شنیده شــود و به خواسته های 
معدن کاران پاسخ داده شود، بیان کرد: توجه 
به ســهمی که جمهوری اســلامی می تواند 
در سطح منطقه و جهان داشــته باشد، باید 
بازنگری شــود و ضروری اســت موانعی که 

وجود دارد را برطرف سازیم.
از  قدردانــی  ضمــن  رئیس جمهــور 
صنعت گــران بابــت افزایش رشــد تولید 
و بهبــود شــاخص های مختلــف، تصریح 
کرد: صنعتگــران در این میدان براســاس 
شــاخص های موجود تلاش خوبی کردند 
و رشد ســرمایه گذاری و رشد ماشین آلات 
تولیدی و رشــد تولید و اشــتغال و رشــد 
اقتصادی در کشور در ۶ ماه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
و آنچه در ۱۴۰۲ دنبال می شــود، نشان از 
آن دارد که کشــور حرکت خوبی را به سوی 
رشد اقتصادی و رشد تولید آغاز کرده است؛ 
به ویژه اینکه این رشــد همراه بــا یک کار 

دانش بنیان و علم مایه و فناور پایه است.
وی ضمــن تقدیــر از همت صنعــت گران 
برای بهبود ســطح کیفی و کمی تولیدات، 
عنوان کــرد: تجلیل از مقــام صنعت گران، 
معدن کاران، بازرگانان، تاجــران و فعالان 
اقتصادی نبایــد به این مراســم ها محدود 
شــود؛ این مراســم اقدامی نمادین است و 
اســاس کار باید رفع مشکلات و موانع پیش 
رو باشــد کــه در دولت ســیزدهم تصمیم 

جدی برای این اقدامات وجود دارد.
رئیس جمهور اظهار کــرد: همانطور که در 
ســایر بخش ها همواره بر حضور دانشــگاه 
تاکیــد کرده ایــم در این حوزه نیــز تاکید 
می کنیم که صنعت و دانشــگاه باید در کنار 
یکدیگر باشند؛ قطعاً در این صورت، می توان 
کار را با ارزش افزوده همــراه کرد. همراهی 
صنعت و دانشگاه منجر به بهره مندی بیشتر 

و رشد تولید در کشور خواهد شد.
رئیسی با تاکید بر اینکه مسئله تأمین مالی، 
از جمله مســائل مهم حوزه صنایع اســت، 
یادآور شد: تأمین مالی و گردش مالی برای 
یک صنعتگر یک ضرورت اســت. فعال این 
حوزه نباید احساس کمبود کند، باید حس 
کند دستش باز اســت و قدرت مانور دارد. 

صنعت گر باید بتواند بــه راحتی مواد اولیه 
و ماشــین آلات تهیه کند تا کاری اساسی 
ارائه دهد.وی ادامه داد: مسئله مهم بعدی، 
تشــویق های مالیاتی است. ســال ۱۴۰۱ 
دولت پیشــنهاد کردیم، پنج درصد و سال 
۱۴۰۲ هفت درصد بــرای کاهش مالیاتی 
در نظــر گرفتیم. با این وجود مســئله مهم 
در تولید، محصول و کار دانش بنیان و ارائه 
آن به جامعه و منطقه اســت. نقش مالیات، 
صرفاً یک نقش تنظیم گر اســت. حتی اگر 
در صنعت دچار مشکل شویم، باید از همین 
مالیات دریافتی در اختیار صنعت گران قرار 
دهیم تا بتوانند مســئله تأمین مالی خود را 

برطرف کنند.
رئیسی بیان مشکلات از سوی دولتمردان را 
کار بی فایده ای دانست و گفت: ما معتقدیم 
بیان مشکلات نمی تواند کمکی به ما کند اما 
در برخی جلســات ما گوشه ای از مشکلات 
را می گوئیم تا نشــان دهیم توجه ما به این 
موضوعات است، به عنوان مثال ما در برخی 
حوزه ها مانند انرژی ناترازی هایی داریم که 
البته برای حل آن یک کار اصولی را شــروع 
کرده ایم کــه تولید ده هزار مــگاوات برق 

توسط صنعت یکی از این راه حل هاست.
وی ادامه داد: باید یک مدیریت میان وزارت 
صمت و بخش تولیــد ایجاد شــود و کار با 
مدیریت پیش رود. به عنوان مثال در بحث 
آب، نمی توانیــم آب تولید کنیم اما خداوند 
متعال عقل به مــا داده و باید با مدیریت این 
کمبودها را حل کنیــم و راه حل کمبودها 

فعالیت و تلاش جهادی است.
رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکــه به هیچ 
عنوان واحدهای تولیدی نباید تعطیل شود، 
تصریح کرد: به تعبیر رهبــر فرزانه انقلاب 
هیچ مســأله ای در کشــور وجود ندارد که 
راهکار حل آن نیز در کشور ما نباشد. راهکار 
حل مشکلات کشــور را در دست بیگانگان 
دنبال نمی کنیم. البته از تجربه آنها استفاده 

می کنیم اما اگر بخواهیم منتظر آنها باشیم 
باید با خشم و لبخند آنها رو به رو شویم.

رئیســی گفت: نســخه ما برای حل مسائل 
باید متناســب با اقلیم کشــور ما باشــد و 
نمی توانیــم از نســخه هایی کــه دیگران 
پیچیده اند استفاده کنیم. باید راه حل هایی 
متناسب با شرایط کشور داشــته باشیم تا 
تولیدکننــدگان و صنعتگــران ببینند این 

نسخه کارآمد و مناسب است.
وی ادامه داد: مدیریت کردن منابع راه حل 
مسائل در حوزه انرژی اســت. مدیریت در 
زمان و اســتفاده از دارایی ها مدلی است که 
می تواند بــه ما کمک کند. بــه عنوان مثال 
روزهای جمعه کــه ادارات تعطیل اســت 
تولیدی ها می توانند فعال باشــند و یا زمان 
تعطیلی های ســالانه را به شــکلی تنظیم 
کنیم که با تعطیلی ادارات همزمان نباشد و 

اینگونه مدیریت شرایط داشته باشیم.
رئیس جمهور تولیــد را نقطه قوت و قدرت 
کشــور دانســت و افزود: قــدرت تنها در 
موشک نیســت بلکه تولید هم نقطه قدرت 
ماســت و هر تولید دانش بنیان برای کشور 
تولید قدرت می کند و ما در سفرهایی که به 
کشورهای مختلف داریم این قدرت دانش 
بنیان ها را می بینیم. نــگاه آنها به جمهوری 
اسلامی به عنوان یک کشور قدرتمند است 
کشــوری که نه تنها در عرصه نظامی بلکه 
در عرصه صنعت و شرکت های دانش بنیان 

دارای قدرت است.
رئیســی تحــول در صنعت را بســیار مهم 
و اساســی دانســت و ادامه داد: باید نقاط 
ضعف برطــرف و نقاط قوت تقویت شــود. 
مــن در بازدیدی کــه از تراکتورســازی و 
ماشین سازی در سفر به آذربایجان داشتم 
برنامه های آنها را دیــدم. این برنامه ها برای 

توسعه و تحول نقطه قدرت کشور است.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود به 
مساله معدن اشــاره کرد و گفت: باید سال 

۱۴۰۱ را ســال بیرون آمدن معادن از رکود 
دانست. در این سال از سه هزار معدن راکد 
حدود ۲۷۰۰ معدن از رکــود بیرون آمد و 
وضعیت شــأن مشخص شــد. ۳۰۰ معدن 
دیگر مانده که انشاالله امســال احیا خواهد 
شد.رئیسی با اشاره به سفر روز گذشته خود 
به اســتان کرمان گفت: کرمان بــه اعتقاد 
برخی بهشــت معــادن اســت و در بخش 
جنوب این اســتان که اتفاقاً بخش محروم 
آن اســت نیز معادن بســیاری وجود دارد 
که می شــود با فعال شــدن این معادن و به 
کارگیری بچه های آن منطقه اشتغال ایجاد 
کرد و محرومیت را از بیــن برد. البته در ۱۰ 
سال گذشــته افرادی آمده اند و برای بهره 
برداری از این معادن قراردادهایی بسته اند 
اما فعال نکرده اند این مشــکل باید برطرف 
شــود.رئیس جمهور ادامه داد: مدیریت و 
فعال کردن معادن، ایجاد اشــتغال و رونق 
تولید را به همراه خواهد داشــت. مدیریت 
باید موانع را از پیش رو بــردارد و معتقدیم 

همه مشکلات قابل حل است.
وی تصریح کرد: علیرغم تحریم و فشارها در 
سال گذشــته ۵۳ هزار میلیارد دلار تجارت 
خارجی داشــتیم که در ۴۳ ســال گذشته 
نمونه است. به اعتقاد بسیاری از کشورهای 
همســایه شــما تولیدکننــدگان بهترین 
محصولات را تولید می کنیــد و باید از این 

ظرفیت ها استفاده شود.
رئیسی با اشاره به پیوست ایران به سازمان 
همکاری های شــانگهای گفت: با پیوستن 
ایران به ســازمان همکاری های شانگهای 
ظرفیت های بسیاری فعال شده که می توان 
از ایــن ظرفیت ها بــرای رونــق در تولید 

استفاده کرد.
وی افزود: اگر چند کشور اروپایی نخواستند 
با ما همکاری کنند بایــد گفت که تمام دنیا 
چند کشــور اروپایی نیســت. زمینه برای 
تولید و همکاری با همه کشــورها در ایران 

وجود دارد و هر کشــوری کــه بخواهد با ما 
همکاری کند شرایط فراهم است و سفر من 
به آمریکای لاتین و آفریقای جنوبی در این 

راستا بود.

نذر بیمارستان برای سایر کشورها 
نداریم

رئیــس جمهــور بــا انتقــاد از برخــی 
حاشیه سازی ها از ســخنان او در خصوص 
صادرات تجهیزات دانش بنیان پزشــکی، 
گفت: برخــی ســخنان مــرا در خصوص 
صادرات دانــش بنیان ها درســت متوجه 
نشده و برای آنها حاشیه ناصوابی ساختند. 
بنده می خواهم صادرات دانــش بنیان که 
از افتخارات جوانان ماســت داشــته باشیم 
نــه آنکــه برویم بــرای کشــورهای دیگر 

بیمارستان بسازیم.
وی افزود: ما برای بیمارســتان های ســایر 
کشــورها نذر نداریــم و می خواهیم مانند 
ســایر محصولات مان از محصولات دانش 
بنیان خود صادرات خوبی داشته باشیم زیرا 
محصولات دانش بنیان کشــور ما خواهان 
زیادی در بازارهای جهانی دارد و ان شــاالله 
به همت صنعتگران و تجار با رشــد تولید با 
کیفیت، صادرات مــا افزایش خواهد یافت. 
تــا بتوانیم ســهم جمهوری اســلامی را از 

بازارهای جهانی به دست آوریم.
رئیسی با اشاره به کمی سهم ایران از اقتصاد 
دریا، تاکید کرد: برخی کشــورها ســواحل 
کمی را نسبت به دریا دارند اما تا ۵۰ درصد 
تولید ناخالص ملی خــود را از اقتصاد دریا 
تأمین می کنند اما متأســفانه مــا نهایتاً و 
خیلــی خوش بینانه ۳ تا ۴ درصــد از تولید 
ناخالص ملی کشورمان از اقتصاد دریا است 
در حالی که ۳۷۰۰ کیلومتر ساحل دریایی 
داریم.رئیس جمهور تصریح کرد: آقای علی 
آبادی از جمع شــما بود و در حال حاضر در 
وزارت صمت قــرار دارد، هرچنــد فعالیت 
آقای فاطمی امین هم در راســتای رشــد 
تولید در کشــور بود. همینطور دوستان ما 
در کمیسیون صنعت مجلس هم در همین 
خصوص می خواهند در جهــت رفع موانع 

تولید در کشور اقدام کنند.
وی افــزود: همــکاری مجلــس و دولت و 
نیز همکاری با صنعتگــران و معدن کاران 
همگی باید با خواست رهنمودهای رهبری 
و خواست مردم و در جهت رشد تولید و مهار 
تورم باشد.رئیسی با اشــاره به اهمیت رشد 
تولید و مهار تورم بیان داشت: رشد تولید را 
با رکود همراه نمی کنیم و نمی گذاریم مانند 
برخی سال های گذشته مهار تورم همراه با 
ایجاد رکود شــود، زیرا تورم را با رشد تولید 
مهار خواهیم کرد و ایــن صحبت حکیمانه 
رهبر انقلاب هم رشــد تولید را توأم با مهار 
تورم مطرح فرمودند، زیــرا نبود نقدینگی و 
ســرمایه در گردش در کارخانجات تولیدی 
خطرناک اســت و مهار تورم با ایجاد رکود، 

یک بن بست اقتصادی برای کشور است.
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درنامهایخطاببهرئیسکلبانکمرکزیمطرحشد
انتقاد و هشدار وزیر اقتصاد درباره عملکرد 

برخی بانک های خصوصی
 وزیر امــور اقتصادی و دارایــی در نامه ای به رئیــس کل بانک مرکزی 
درباره عملکرد برخی بانک های خصوصی در اعطای تسهیلات به افراد 

انتقاد و هشداد داد. 
 

اعطای تســهیلات خرد به متقاضیان یکی از مهم ترین اولویت های 
تیم اقتصادی دولت ســیزدهم اســت و تسریع و تســهیل شرایط 
اعطــای وام همواره مــورد تاکید شــخص رئیس جمهــوری و تیم 

اقتصادی بود.
برهمین اساس »سید احســان خاندوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در نامه ای به »محمدرضا فرزین« رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به 
انحراف قابل توجه بانک ها و موسســات خصوصی در اعطای تسهیلات 

به متقاضیان به خصوص در استان ها هشدار داد.
وزیر اقتصاد در این نامه پیشــنهاد داده اســت که به بانک هایی که در 
اسرع وقت نســبت به ارتقای نسبت های تســهیلات به سپرده استانی 
خود به حداقــل ۵۰ درصد اقدام نکننــد، ابتدا اخطار داده شــود و در 
صورت تداوم روند ناصحیح گذشــته، بانک خاطی ملــزم به تعطیلی 

شعب ناکارامد استانی خود شود.
بر اســاس این نامــه و مطابق آمــار بیشــتر بانک هــای خصوصی و 
موسسه های اعتباری دارای نسبت تسهیلات به سپرده زیر ۱۰۰ درصد 
بوده و حتی در بین آنها برخی بانک ها در شــماری از اســتان ها، دارای 

عملکرد صفر و زیر پنج درصد نیز هستند.

وزیرصمت:
در مبارزه با فساد و رانت تردید نداریم

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان این که بازارهای کشــور باید بازار 
رقابت کامل باشــد گفت:  وزارت صمت در مبارزه با فساد و رانت تردید 

ندارد.
 عباس علی آبادی در مراســم روز صنعت و معدن اظهــار کرد: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در مبارزه با فســاد و رانــت تردید ندارد و بر آن 
تاکید دارد؛ بنابراین با اصلاح سیاســت ها از جمله وام های بی حساب، 
تعرفه های نادرســت، واگذاری های غلــط، یارانه های پیــدا و پنهان 

ناعادلانه و ویژه خواری ها مقابله خواهد کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به نامگذاری سال ها طی یک 
دهه اخیر با شــعارهای اقتصادی، گفت: در این مســیر باید تلاش 
کرد تا بازار کشــور یک بازار رقابت کامل باشــد، هرچند تحقق آن 
و رفع انحصار در همه عرصه ها با ســرعت بالا بســیار سخت خواهد 

بود.

علی آبادی با بیان اینکه دولت نباید به طور مســتقیم در بازار رقابتی و 
قیمت گذاری دخالت کند، گفت: در ابتدا باید به رفع انحصار پرداخت و 
بازار را رقابت کامل کرد. این وزارتخانه به محیط زیست و توسعه پایدار 

متعهد است و این ها شعار نیست.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت همچنین تاکید کرد: نــه تنها بر کاهش 
دخالــت در اقتصاد اعتقاد داریــم، بلکه تلاش و تمرکز ما بر سیاســت 
گذاری و تنظیم گری خواهد بود و در این راســتا به تشکل های صنفی 
اعتقــاد کامل داشــته و احترام می گذاریــم.وی با بیــان اینکه با خام 
فروشــی مقابله خواهیم کرد، ادامه داد: با پیونــد زدن واحدها در قالب 
شــرکت های مادر، به ایجاد صرفه مقیــاس و صرفه دامنــه در تولید 
خواهیم پرداخت. همچنین برای حل مشــکل زیرســاخت های اصلی 

صنایع یعنی آب، برق و گاز، راهکارهایی ارائه خواهیم داد.
علی آبادی همچنین با بیان اینکه کیفیــت کالاها و خدمات یک اصل 
اســت، تصریح کرد: محرومیت زدایی و مســئولیت های اجتماعی را از 

طریق مشوق برای بنگاه ها در دستور کار قرار خواهیم داد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با بیان اینکه برای تامین ســرمایه 
در گردش واحدها به دنبال ســاز و کار و نظام مالی مســتقل هستیم، 
گفت: اعتقاد جدی به توسعه صنایع نرم و دانش بنیان داریم. در مجموع 
هرچند وضعیت موجود امیدآفرین است، اما هنوز فاصله زیادی تا نقطه 
مطلوب داریم.به گفته این مقام مسئول بخش صنعت، معدن و تجارت، 
۳۰ درصد از تولید ناخالص داخلی و ۳۷ درصد اشتغال را در اختیار دارد 
و ۷۰ هزار واحد صنعتی، ۱۰ هزار معدن، سه میلیون واحد صنفی، ۹۰ 
هزار انبار و ۴۰ هزار بازرگان، بیشــترین عوامل مولد اقتصاد را در خود 

جای داده است.
علی آبادی با بیان اینکه در برنامه هفتم توســعه کشــور، بر توســعه 
زنجیره های ارزش ملــی و منطقــه ای و تکمیل زنجیره مــواد تاکید 
شده اســت، گفت: در این دوره در تلاشــیم تا از رویکرد قیمت گذاری 
و تنظیم بازار بــه تمرکز بر اقتصاد منطقه ای یــا ژئو اکونومیک صنعتی 
چرخش داشته باشیم. همچنین برای توسعه درون زا باید ظرفیت ها 
بر اســاس زنجیره ارزش و اســتفاده از ظرفیت های ملــی و ارتقای 
شــاخص های ارزش در صادرات )بدون در نظر گرفتــن صادرات مواد 
خام و نیمه خام( هدف گذاری شــود.علی آبادی با بیــان اینکه در محور 
برون گرایی باید زیرســاخت لازم فراهم شــود، گفت: بر این اســاس 
زیرساختی ایجاد خواهد شــد که جریان ارزش پایدار داشته باشد و در 
برابر نوسانات ارزی مصون باشد و منجر به خلق مزیت پایدار و همکاری 

وفادارانه بین ایران و کشورهای مد نظر شود.
به گفته وی، این رویه ســبب خواهد شــد تا به جای نفت در برابر غذا، 
کالای صنعتی و تولیدی در برابــر کالاهای مورد نیاز باشــد و بتوانیم 

به تدریج کشور را از اسارت تحریم ها نجات دهیم.

بازار

محمدحســین مقدم  یک کارشــناس 
اقتصــادی اظهار داشــت: در حــال حاضر 
بیش از ۲۰ نهاد مختلــف در زمینه خودرو 
تصمیم گیر هســتند که این مسئله هرگونه 
تصمیم گیــری و پیگیری واحد را دشــوار 

کرده است.
 بررســی آخریــن وضعیت صــورت مالی 
خودروســازان نشــان می دهد کــه زیان 
انباشته این صنعت )فقط شرکت های مادر 
یعنی ایران خودرو، ســایپا و پارس خودرو( 
تا پایان ســال گذشــته، حدود ۱۳۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد شــده و میزان بدهی 
شــرکت ها نیز به ۲۴۴ هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
ســهم ایران خــودرو از این میــزان زیان 
انباشــته حدود ۷۵ هزار میلیــارد تومان و 
ســهم ســایپا نیز حدود ۳۹ هزار میلیارد 
تومان است. در مقایسه با سال ۱۴۰۰، زیان 
انباشــته ایران خودرو حــدود ۷۴ درصد و 
زیان انباشته ســایپا حدود ۵۹ درصد رشد 

را نشان می دهد.
وضعیت زیاندهی خودروســازان در حالی 
تــداوم دارد کــه رهبــری در ســخنرانی 
نــوروزی امســال، مهم تریــن مشــکل و 
نقطه ضعف اقتصاد کشــور را دولتی بودن 
اقتصــاد و تصدی گری افراطیِ برخاســته 
 ۶۰ دهــه  اقتصــادی  سیاســت های  از 
دانســتند؛ نکته مهمی که می توان صنعت 

خودروسازی را مصداق بارز آن دانست.
این در حالی اســت کــه رئیس جمهوری 
از اسفند سال ۱۴۰۰ دســتور به واگذاری 
شــرکت های خودروســازی داده است. در 
آذر ماه سال گذشــته، طی صورتجلسه ای 
بنا بر این شــد که در فاز نخســت واگذاری 
خودروسازان، ابتدا سهام تودلی )خودسهام 
داری( خودروســازان تا پایان سال ۱۴۰۱ 
تعیین تکلیف شــود؛ البته با گذشت بیش 
از ۳ ماه از سال ۱۴۰۲، هنوز اتفاق جدیدی 
در این زمینه رخ نداده است. بنا بر اظهارات 
علی نبــوی، رئیس ســازمان گســترش 
و نوســازی صنایــع ایــران، ارزش گذاری 
کارشناســی ســهام انجام شــده و آگهی 
نیز منتشر شــده اســت اما به دلیل فضای 
اقتصادی حاکم بر صنعت خودروی کشور، 
خریداران تمایلی بــه حضور در این صنعت 

ندارند.
با این اوصاف، سوالی که ممکن است مطرح 
شود این است که در حال حاضر دولت برای 
ساماندهی صنعت خودرو، باید چه اقداماتی 
در دستورکار قرار دهد. به همین منظور، با 
میلاد بیگی، مدیرگروه صنعت اندیشــکده 
سیاســت گذاری امیرکبیــر بــه گفت وگو 

نشستیم.
میلاد بیگی مدیرگروه صنعت اندیشــکده 
سیاســت گذاری امیرکبیــر در گفت وگو 
با خبرنــگار اقتصادی خبرگــزاری مهر در 
مورد خصوصی سازی صنعت خودرو گفت: 
اتفاقاتی که در واگــذاری صنعت خودرو رخ 
داده، با واگذاری ســهام دیگر صنایع بزرگ 

کشور تفاوت آشکاری ندارد.
وی افزود: واگذاری سهام در صنعت خودرو 
به بیش از ۲۰ ســال گذشــته بازمی گردد 
و دولت ها در همــه ادوار می خواســتند با 

دلایل مختلفی از جمله موضوعات سیاسی، 
امنیتی و اقتصــادی اداره این بنــگاه را در 
اختیار داشته باشــند؛ اما در هر دوره نحوه 

اداره این بنگاه متفاوت بوده است.
این کارشــناس اقتصادی با تشــریح روش 
واگــذاری ســهام دولت در شــرکت های 
خودروســازی طی ســال های گذشــته 
ادامــه داد: از ســال ۱۳۸۸ و بعــد از قانون 
اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساســی، دولت مکلف شد ســهام خود در 
شرکت های ایران خودرو و ســایپا را به زیر 
۲۰ درصد برســاند. اما دولت برای واگذاری 
سهام خود شرکت هایی را با چند واسطه در 
دل شرکت های خودروســازی ایجاد کرد و 

سهام خود را به آنها فروخت.
اداره  ازآنجایی کــه  وی تصریــح کــرد: 
شــرکت های زیرمجموعه خودروسازان که 
با چندین واسطه ایجاد شــده بودند را خود 
دولت بر عهده داشت، عملًا توانست با ایجاد 
چرخه بسته سهام داری ذیل خودروسازان 
همچنان اداره بنــگاه را در اختیار خود نگه 
دارد.بیگی اظهار داشت: در دولت دوازدهم، 
سهام دولت در شــرکت ایران خودرو از ۱۴ 
درصد بــه ۵.۷ درصد کاهش پیــدا کرد و 
حدود ۸ درصد از ســهام خود را به سه بانک 
ملت، تجارت و صادرات واگذار کرد که دلیل 

آن هم ادای دین دولت به این بانک ها بود.
این کارشــناس اقتصادی ادامــه داد: این 
بانک ها هرچند تحت عنوان بانک خصوصی 
فعالیت دارند؛ اما در واقع توسط دولت اداره 
شده و رؤسای آن توسط خود دولت انتخاب 
می شــوند؛ در حقیقت برای این ۸ درصد از 
سهام ایران خودرو نیز دولت و وزارت صمت 

در مجامع تصمیم می گرفتند.
وی افــزود: در دهــه گذشــته وقتــی 
هیئت مدیره یک بانک تشــکیل می شــد، 
در بیشــتر مواقع نماینده دولت از تک تک 
اعضای هیئت مدیره برای تصمیماتشان در 

طول سال وکالت می گرفت.
بیگی اظهار داشــت: در اواخر سال ۱۳۹۸، 
مدیرعامل وقت شــرکت ایران خــودرو با 
هماهنگــی دولت تصمیم گرفت بخشــی 
از ســهام چرخــه ای که در شــرکت های 

خودروســازی وجــود داشــت را تجمیع 
کند و همه آنها را ذیل شــرکت گســترش 
ســرمایه گذاری ایران خودرو بیاورد؛ هدف 
این بود که ســهام چرخه ای را تجمیع کرده 
و آن را واگذار نمایند. اما این اتفاق در دولت 

دوازدهم به سرانجام نرسید.

واگذاری ایران خودرو و سایپا تنها در 
ید وزارت اقتصاد و صمت نیست

اندیشــکده  صنعــت  مدیرگــروه 
سیاســت گذاری امیرکبیر ادامــه داد: در 
دولت جدید، نظر وزیر ســابق وزارت صمت 
نیز طی کردن همین مســیر بــود که ابتدا 
بایســتی ســهام چرخه ای واگذار و تعیین 
تکلیف شــود. همچنین در ســال گذشته 
کمیتــه مشــترکی بیــن وزارت اقتصاد و 
وزارت صمــت برای تصمیم گیــری در این 

خصوص تشکیل شد.
وی توضیــح داد: در سلســله جلســاتی 
کــه تشــکیل شــد مســئولان ایــن امر 
صورت جلسه هایی را امضا کردند و نظرشان 
مبنی بر این بــود که می خواهیــم تا پایان 
ســال ۱۴۰۱ ســهام چرخــه ای را واگذار 
کنیم؛ اما دولــت زمانــی می تواند صنعت 
خودرو را به بخش خصوصی واگذار کند که 
تصمیم قطعی گرفته باشد، از طرفی چنین 
تصمیماتی فقــط در اختیار وزارت صمت و 

وزارت اقتصاد نیست.

ملاحظات سیاسی و امنیتی؛ مانع 
بزرگ خصوصی سازی

بیگــی ضمن اشــاره بــه وجوه پــر رنگ 
ملاحظــات سیاســی و امنیتــی پیرامون 
واگذاری شرکت های خصوصی سازی اظهار 
داشــت: برای واگذاری ســهام یک شرکت 
بزرگ که نفوذ اجتماعی بالایی داشته و در 
عرصه تصمیم گیری نیز ورود پیدا می کند، 
این ملاحظات طبیعی به نظر می رســد، به 
همین دلیل چنین تصمیمی باید در سطح 
بالایی از دولــت اتخاذ شــود و مهم تر از آن 
باید مشخص شود که بعد از واگذاری سهام 
چگونه می خواهند با ایــن بنگاه خصوصی 

رفتار کنند.

وی افزود: تا زمانی که چنین تصمیماتی در 
سطوح عالی گرفته نشود، هرگونه تلاش در 
این زمینه قطعاً ناکام خواهــد ماند. دولت 
برای اینکه بتوانــد چنین کاری کند باید در 
ابتدا ابزارهای سیاست گذاری، هدایتگری 
و نظارتــی را ایجــاد کند که ایــن موضوع 
مستلزم یک دولت منسجم و با توان اداری و 

بروکراتیک بالا است.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه توضیح 
داد: در واقع نه فقط دولــت فعلی بلکه همه 
دولت هــا در دهه گذشــته از لحــاظ توان 
اداره، سیاست گذاری و نظارت بسیار تنزل 
پیدا کردنــد؛ این موضوعــات چالش های 
تصمیم گیــری در دولــت را بســیار پــر 
رنگ کرده اســت و همین دلیل اســت که 

عمده این تصمیمات پیش نرفته است.

دولت عزم جدی برای واگذاری 
شرکت های خودروسازی ندارد

بیگی در پاســخ به این ســوال که آیا عدم 
پیشــرفت بحث خصوصی ســازی و اصلاح 
آن مربوط به عدم اراده دولت است یا اینکه 
شــرکت ها آمادگی ایــن کار ندارند، اظهار 
داشــت: وقتی می گوئیم دولــت باید اراده 
داشته باشــد به آن معنی اســت که دولت 
اگر بخواهــد چنین تصمیمــی بگیرد باید 
در بین همه نهادهایی که به شــکل رسمی 
و غیررســمی در واگــذاری ســهام دخیل 

هستند، اجماع ایجاد کند.

وقتی در همه چیز دخالت می کنیم، 
انتظار ورود بخش خصوصی

 را نداشته باشیم
این کارشــناس اقتصــادی در ادامه افزود: 
برای مســئله کوچکی مانند قیمت گذاری 
خودرو، سازمان بازرسی، شــورای رقابت، 
ســازمان حمایــت، ســتاد تنظیم بــازار، 
شــورای عالی بــورس و وزارت اقتصــاد به 
این موضوع ورود می کننــد و همگی در آن 
تأثیرگذار هستند؛ چه برســد به مسئله ای 
مانند واگذاری شرکتی بانفوذ اجتماعی بالا 
که وجوه سیاسی و امنیتی آن بین نهادهای 

مختلف ما بسیار پررنگ است.

اندیشــکده  صنعــت  مدیرگــروه 
سیاســت گذاری امیرکبیر اظهار داشــت: 
اراده بر واگذاری در ســاختار تصمیم گیری 
یعنی اگر می خواهند ســهام را واگذار کنند 
مشــخص شــود که ابزارهای سیاســتی، 
نظارتــی و تصمیم گیــری خــود دقیقــاً 
می خواهند چــه کار کنند؛ آیا لازم اســت 
ابزارهایی را شــکل دهنــد، برنامــه بلند 
مدتی برای صنعت خودرو داشــته باشــند 
و ابزارهایی را برای شــفافیت ایجاد کنند یا 

خیر؟
بیگی تأکید کرد: اگر همــه این موضوعات 
حل شد، یعنی اراده به ســرانجام رساندن 
موضوع واگذاری وجــود دارد و اگر برطرف 
نشــد حتماً این فرآیند با شکســت مواجه 
خواهــد شــد، هرچنــد ســازمانی مانند 
خصوصی ســازی تلاش زیادی برای مسئله 

واگذاری سهام انجام دهد.
وی در خصوص اینکه سیاست گذار در حال 
حاضر باید چه سیاســتی را برای واگذاری 
سهام ایران خودرو و ســایپا در پیش گیرد، 
اظهار داشت: ابتدایی ترین گام برای اعمال 
تغییرات مهم در صنعت خودروســازی این 
است که مشــخص شــود دولت از صنعت 
خودرو چه می خواهــد تا به نوعی یک معیار 
سنجش برای ســایر تصمیمات ایجاد شود. 
در گام بعــدی، باید به عنــوان فوری ترین 
تصمیــم، دولــت در مــورد همکاری های 
منطقــه ای صنعت خــودرو، برنامــه ای را 
طراحی کند تا بر اســاس آن صنعت خودرو 

شکل گیرد.
این کارشــناس اقتصــادی در ادامه افزود: 
در حال حاضر، شــرایط خاصی حاکم و ما 
در دوره ویژه ای قرار داریم که کشــورهایی 
مانند ترکیه و عربســتان، در زمینه صنعت 
خودرو برنامه جامع بلندمدتی ارائه داده اند 
و چیــن نیــز در بخش هایــی از منطقه در 
حال سرمایه گذاری اســت؛ اما ما نه تنها در 
هیچ کدام از این عرصه ها حضور نداریم بلکه 
در داخل کشور با مشکل سرمایه گذاری در 
صنعت خودرو و چالــش برخی از مداخلات 

مواجه هستیم.
بیگی ادامــه داد: بنابراین، ایــن دو تصمیم 
باید به سرعت توسط دولت نهایی شود برای 
اینکه بتوانیــم از این وضعیــت خروج پیدا 

کنیم و حداقل راهی را برای ما روشن کند.
وی بــا بیــان اینکــه ما بــا یک ســاختار 
تصمیم گیــری بســیار متزاحــم و توزیع 
شده مواجه هســتیم، اظهار داشت: بیشتر 
از ۲۰ نهــاد مختلــف در زمینــه خــودرو 
تصمیم گیر هســتند که این مسئله هرگونه 
تصمیم گیــری و پیگیری واحد را بســیار 

دشوار کرده است.
این کارشــناس اقتصــادی در پایان گفت: 
وزارت صمــت باید بتوانــد در داخل دولت 
اجماعی ایجاد کند تا مهم ترین تصمیم ساز 
در صنعت خودرو، همین وزارتخانه باشــد. 
همچنین وزارت صمــت باید همه نهادها را 
در یک شورایی دور هم جمع کند و از طرف 
رئیس جمهور اختیار برخی از نهادها را برای 
خود دریافــت کند. چراکه با این ســاختار 
توزیع شــده هیچ برنامــه ای را نمی توانیم 

پیگیری کنیم.

مالیاتپزشکانوطلافروشانکمترازکارمندان

وشان کمتر از یک میلیون مالیات ماهانه طلافر
خریدار   طبــق آمارهای ســازمان امور 
مالیاتی، مالیات پرداختــی نیمی از اصناف 
کشــور صفر اســت و همچنیــن میانگین 
مالیات پرداختی ماهانه طلافروشان، کمتر 
از یک میلیون تومان و برای یک ســوم آنها 
صفر اســت. نکته دیگــر در این بــاره آنکه 
مجموع مالیــات پرداختی طلافروشــان و 

پزشکان از کارمندان کشور کمتر است.
 طبق آخرین گزارش سازمان امور مالیاتی 
کشور، ۵۰.۶ درصد اصناف معاف از مالیات 
هســتند. این گــزارش همچنین نشــان 
می دهد مالیات ۱۹.۴ درصد از اصناف بین 
صفر تا پنج میلیــون تومان، ۹.۷ درصد بین 
پنج تا ۱۰ میلیون تومان، ۸.۵ درصد بین ۱۰ 
تا ۲۰ میلیون تومــان، ۳.۸ درصد بین ۲۰ تا 
۳۰ میلیون تومان و تنها ۸ درصد از اصناف 
مالیات ۳۰ میلیون تومان بــه بالا پرداخت 

می کنند.
طبق آمارهای سازمان امور مالیاتی، مالیات 
حدود چهار میلیون پرونده مالیاتی اصناف 
در سال گذشته، صفر بوده است. همچنین 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار پرونده مالیات بین 
صفر تا پنج میلیون تومــان و تنها ۶۳۱ هزار 
پرونده، مالیات بالاتــر از ۳۰ میلیون تومان 

داشته اند.
بر این اســاس ۸۰ درصد اصناف و مشاغل، 
کمتر از ۱۰ میلیون تومان در ســال مالیات 
پرداخت می کنند. این در حالی اســت که 
کارمندان دولتــی پیــش از اینکه حقوق 

دریافت کنند به صورت ماهانــه مالیات از 
حساب آنها کسر می شود.

بیشــتر بودن مجموع مالیــات پرداختی 
کارمندان کشور نســبت به اصناف در حالی 
اســت که درآمدهای اصناف در مقایسه با 
کارمندان بسیار بالاتر است. طبق آمارهای 
ســازمان امور مالیاتی، اصناف کشور فقط 
یک پنجم مالیات واقعی خود را می پردازند. 
بر همین اســاس اهتمام دولت، شناسایی 
فرارهای مالیاتی و عادلانــه کردن مالیات 
دریافتی از همه مشــاغل متناسب با میزان 

درآمد آنان است.
طبق گزارش ســازمان امور مالیاتی کشور، 
کل اصناف کشــور حدود چهــار میلیون 
و ۵۰۰ هزار مورد هســتند که از این تعداد 
یک میلیون اظهارنامه مالیاتی ارائه کرده و 
۳.۵ میلیون مــورد از اصناف تبصره ۱۰۰ را 
تکمیل کرده اند و از ارائــه اظهارنامه معاف 
شدند. ســهم مالیات ابرازی اظهارنامه های 
مودیان، معادل هشت هزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان و ســهم مالیات مقطوع تبصره ۱۰۰، 

معادل ۱۷ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان است.
ســرانه مالیات مقطوع مودیان مشــمول 
تبصره مــاده ۱۰۰ قانــون مالیــات های 
مســتقیم در سال ۱۴۰۱ نشــان می دهد، 
پزشــکان و دندانپزشــکان به طور متوسط 
در ســال ۳۵ میلیــون تومــان، مالــکان 
نمایشــگاه های اتومبیــل و نمایندگــی 
شــرکت های خودرو ۱۶ میلیــون تومان، 

دفاتر اســناد رســمی ۱۴ میلیون تومان، 
بنگاه هــای امــلاک ۱۰ میلیــون تومان، 
مالکان رستوران ها و طلافروشان مالیات ۹ 

میلیون تومانی پرداخت می کنند.
ســایر اصناف از جمله وکلا، لــوازم یدکی 
خودرو، هنرمندان، فروشــندگان سیگارو 
تنباکو، کیف و کفش، لــوازم خانگی، فرش 
و موکت، لــوازم صوتی و تصویــری، لوازم 
تحریر، مسافرخانه ها و انوان نان های سنتی 
مالیاتی بین هشت تا یک میلیون تومان در 

سال مالیات پرداخت می کنند.

جزئیات مالیات پرداختی طلافروشان 
در سال گذشته

طبق آمارهای منتشر شده از سوی سازمان 
امور مالیاتی کشــور ۳۴ درصد طلافروشان 
مالیات پرداخت نمی کننــد. همچنین ۴۰ 
درصد طلافروشــان مالیات بین یک تا ۱۵ 

میلیون تومان، ۱۶ درصد از طلافروشــان 
مالیاتــی بین ۱۵ تــا ۳۰ میلیــون تومان، 
۶ درصد طلافروشــان مالیاتــی بین ۳۰ تا 
۵۰ میلیون تومــان و تنها چهــار درصد از 
طلافروشــان مالیاتی بیــش از ۵۰ میلیون 

تومان در یک سال پرداخت می کنند.

مالیات نیمی از اصناف صفر است
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور 
در گفــت و گــوی اختصاصی بــا خبرنگار 
اقتصادی ایرنا گزارشــی از وضعیت مالیات 
اصناف ارائه کــرده و گفت: عملکرد مالیاتی 
برای چهــار میلیــون و ۶۰۰ هــزار نفر از 
صاحبان اصناف و مشاغل برای سال ۱۴۰۱ 

مشخص و تعیین تکلیف شده است.
مهدی موحدی  بک نظر ادامه داد: میانگین 
مالیات ابرازی اصناف برای عملکرد ۱۴۰۱ 
حدود پنج میلیون و ۸۰۰ هزار تومان است 
که با مالیات پرداختــی کارمندی با حقوق 

۱۱ میلیون تومان در ماه برابر است.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی تاکید 
کرد: مالیات ۵۰ درصــد از صاحبان اصناف 
و مشــاغل، صفر بــوده اســت و میانگین 
مالیــات مقطوع تبصــره ۱۰۰ پزشــکان 
۳۵ میلیون تومان اســت.وی با بیان اینکه 
رویکرد سازمان مالیاتی در دولت سیزدهم 
شناســایی فرارهای مالیاتی اســت گفت: 
اصنــاف همراهــی خوبی با ســازمان امور 
مالیاتی داشــته اند، این ســازمان به دنبال 

بستن گلوگاه های فســاد و شناسایی دانه 
درشت ها در فرارهای مالیاتی است.

بک نظــر ادامــه داد: بــر اســاس اجرای 
سیاســت هایی تبصــره مــاده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم، مؤدیان مکلف هستند 
اظهارنامه مالیاتی مربــوط به فعالیت های 
شغلی خـــود را در یک سال مالیاتی طبق 
فرمت تهیه شده توسط ســـازمان امـــور 

مالیـاتی کشـور، تنظیم کنند.
وی با اشــاره به اینکه مدت زمان ارســال 
اظهارنامــه مالیاتی مشــاغل تمدید شــد 
گفت: در راســتای همراهی نظام مالیاتی با 
صاحبان مشاغل و با کســب مجوز از سوی 
شورای عالی هماهنگی ســران قوا، مهلت 
ارائه اظهارنامه مالیاتی یا تکمیل فرم تبصره 

ماده ۱۰۰ تا ۱۰ تیرماه تمدید شد.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور بیان 
کرد: تمامی صاحبان مشــاغلی که مجموع 
فروش کالا و ارائــه خدمات آنها در ســال 
۱۴۰۱ حداکثر صد برابــر معافیت موضوع 
ماده )۸۴( قانــون مالیات  های مســتقیم 
یعنی معادل ۶ میلیارد و ۷۲۰ میلیون تومان 
بوده فرم مالیات مقطوع برای آنها در درگاه 
خدمات الکترونیک سازمان بارگذاری شده 
و مشــمول مقررات دســتورالعمل تبصره 
ماده ۱۰۰ می شــوند.بک نظر خاطرنشــان 
کــرد: بقیــه مودیان نیــز مکلف بــه ارائه 
اظهارنامــه مالیاتی در موعد تعیین شــده 

هستند.

آگهی مفقودی
برگ ســبز وســند کمپانی ســواری پرایدمــدل ۱۳۸۰رنگ 
شاســی  موتــور۲۶۸۰۶۸و  شــماره  بــه  روغنــی  ســفید 
S۱۴۱۲۲۸۰۷۳۱۰۷۳ و شهربانی ایران ۵۴_۶۲۶م۱۴به نام 

ایمان شهری زاده مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
يزد
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دیپلماسی فرهنگی و احیاء مرکز منطقه ای 
حفظ میراث فرهنگی ناملموس در ایران

فاطمه داوری  انتخاب ایران به عنوان رئیس شــورای حکام پاسداری 
از میراث فرهنگی ناملموس در منطقه آســیای غربی و مرکزی، توسعه 
دیپلماســی فرهنگی بر پایه میــراث ناملموس و همــکاری متقابل با 

کشورها منطقه به مرکزیت فرهنگی ایران را تقویت خواهد کرد.
هفته گذشته تهران میزبان یک رویداد فرهنگی بود،نشست تخصصی 
شورای حکام پاســداری از میراث فرهنگی ناملموس در منطقه آسیای 
غربی و مرکزی در تهران برگزار شــد، رویدادی پنــج روزه که پایتخت 
کشورمان را مرکز دیپلماســی فرهنگی با محوریت میراث ناملموس و 
کنواسیون ۲۰۰۳ یونسکو قرار داد و توجه رسانه ها و فعالان بین المللی 
حوزه میراث فرهنگی را بار دیگر به غرب آســیا جلــب کرد. مهمترین 
اتفاق این رویداد، انتخاب ایران به عنوان رئیس این شورا برای یک دوره 

سه ساله بود.
شــورای حکام مرکز مطالعات پاســداری از میراث فرهنگی ناملموس 
در آســیای غربی و مرکزی در حــال حاضر یازده عضو دارد و شــامل 
کشورهای سوریه، قرقیزســتان، ارمنستان، تاجیکســتان، اندونزی، 
هند، لبنان، ترکیه، افغانستان، قزاقستان و ایران است، این مرکز تحت 
نظارت یونسکو )مرکز میراث ناملموس تهران(، در ۱۰ نوامبر ۲۰۱۲ به 

صورت رسمی افتتاح شده است.
کنوانسیون پاسداری از میراث فرهنگی ناملموس )کنوانسیون ۲۰۰۳( 
معاهده ای اســت که طبق آن دولت هــا، نهادها و موسســات ذی نفع 
مختلفی در سراسر دنیا برای حفاظت و ترویج  میراث فرهنگی ناملموس 
و ایجاد گفت وگو بین کشورهای عضو در این حوزه با یکدیگر و یونسکو 
همکاری دو و چند جانبه دارند.از مهمترین اهداف کنوانسیون ۲۰۰۳ 
یونسکو حراست از میراث فرهنگی ناملموس، تدارک همکاری و کمک 
بین المللی برای صیانت از میراث ناملموس و ارتقاء آگاهی محلی، ملی و 
بین المللی از اهمیت میراث فرهنگی ناملموس و تضمین درک متقابل 

از آن است. اکنون این توافقنامه بین المللی ۱۸۰عضو دارد.
ایران در ســال ۲۰۰۶ که ســال آغاز اجرای این ســند بود، به عنوان 
چهلمین کشــور به آن ملحق شد، چهار ســال پس از آن در ۲۸ آوریل 
۲۰۱۰، توافقنامه ای برای تاسیس مرکز مطالعات منطقه ای پاسداری 
از میراث فرهنگی ناملموس در آســیای غربــی و مرکزی تحت نظارت 
یونسکو، میان دولت جمهوری اســلامی ایران و یونسکو امضا شد. این 
توافقنامه در ۱۳ ژوئن ۲۰۱۱ به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید، 
و مرکز مطالعات منطقه ای پاســداری از میراث فرهنگی ناملموس در 
آسیای غربی و مرکزی تحت نظارت یونســکو )مرکز میراث ناملموس 
تهران(، در ۱۰ نوامبر ۲۰۱۲ با شــرکت نمایندگان و سفیران ۶۸ کشور 
خارجی، نماینده  دبیر کل یونســکو، و مقامات دولت جمهوری اسلامی 

ایران به صورت رسمی افتتاح شد.
ایران با توجه به غنای فرهنگی و تنوع عناصری که امروز از آن به عنوان 
میراث ناملموس یاد می کنیم از جمله کشــورهای پیشرو در منطقه در 
پذیرش کنوانســیون و ثبت جهانی میراث ناملموس به ویژه به صورت 

مشترک با کشورهایی که دارای اشتراکات فرهنگی با ما هستند است.
ویژگی و قابلیت های فرهنگی میراث ناملموس ایران، که پهنه ای بسیار 
گسترده تر از مرزهای کنونی دارد ظرفیت مغتنمی برای منطقه به شمار 
می آید و اســتقرار مرکــز مطالعاتی منطقه ای حفــظ میراث فرهنگی 
ناملموس در آسیای میانه و غربی تحت نظارت یونسکو در ایران گواهی 

روشن برای آن است.
احیای این مرکز در تهران، زمینه مناسبی است که بتوانیم با بهره گیری 
از ظرفیت های آن، برقراری پیوندها و ارتباطات مناســب فرهنگی در 
منطقه را پیشــرانی کنیم. احیای دوباره این مرکــز از دو منظر در بهره 

گیری از دیپلماسی فرهنگی حائز توجه است:
۱- احیاء آن در ایــن دوره موجب تداوم اســتقرار آن در ایران و به طبع 
آن محوریت کشور در حمایت و راهبری اهداف مرتبط با کنوانسیون و 

مرکز می شود.
۲- انتخاب ایران )انتخاب قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی( به عنوان رئیس شــورای حکام این مرکز، توســعه 
دیپلماســی فرهنگی بر پایه میــراث ناملموس و همــکاری متقابل با 

کشورها منطقه به مرکزیت فرهنگی ایران را تقویت خواهد کرد.
جمهوری اسلامی ایران بار دیگر نشان داد در کنار ظرفیت های غنی از 
میراث کهن، انگیزه و اراده برای حفظ و ترویج آن در نسل های متمادی 
و ارائه الگوی مناســب در صیانــت و حفاظت از آثار میــراث ملموس و 
ناملموس خود، بر ضرورت گفتمان ســازی و همکاری های مشــترک 
بین المللی در حوزه میراث فرهنگی بر مدار دیپلماســی فرهنگی تاکید 

دارد.

سرداررادانمطرحکرد
وسیه در مبارزه  همکاری های دوجانبه ایران و ر

 با جرائم سازمان یافته
فرمانده کل انتظامی کشور از همکاری های دوجانبه ایران و روسیه در 
زمینه جرائم ســازمان یافته، حفاظت از تأسیسات مهم دولتی و مبارزه 
با تروریســم خبر داد. ســردار احمد رضا رادان فرمانــده کل انتظامی 
کشور درباره سفر به روســیه اظهارداشت: ایران و روسیه همکاری های 
دوجانبــه در زمینه حفاظت از تأسیســات مهــم دولتی و مبــارزه با 

تروریسم و اقدامات ناامن کننده را تقویت می کنند.

وی به امضا ســند همکاری هــای انتظامی بین فرماندهــی انتظامی 
جمهوری اســلامی ایران با فرماندهی کل گارد ملی روسیه اشاره کرد 
و افزود: بر اساس این ســند، فرماندهی کل انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران و فرماندهی گارد ملی روســیه، همکاری های دوجانبه در زمینه 
تبادل تجربــه در اجرای قوانیــن، حفاظت از تأسیســات مهم دولتی، 
مبارزه با تروریســم و اقدامات ناامــن کننده، ارائــه اقدامات حمایتی 

مشترک برای مبارزه با جرم و جنایت را تقویت می کنند.
وی به تقویت همکاری هــا در زمینه مبارزه با جرایم ســازمان یافته و 
قاچاق مواد مخدر بین دو کشور اشــاره و تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران با تقدیم چهار هزار شــهید در راه مبارزه با مواد مخدر، تجربیات 
گران سنگی کســب کرده اســت که می تواند در اختیار روسیه و سایر 

کشورها قرار دهد.
ســردار رادان گســترش روزافزون مواد مخدر را تهدیدی برای جهان 
عنوان کرد و افزود: جمهوری اسلامی ایران در خط مقدم مقابله با مواد 
مخدر قرار دارد و این مبارزه ای در جهت کمک به همه کشورهای جهان 
است.گفتنی است؛ فرمانده کل انتظامی کشــورمان به دعوت رسمی 
طرف روســی، برای امضا تفاهم نامه همکاری در حوزه انتظامی، بازدید 
از ظرفیت های پلیس روســیه در مبارزه با جرایم ســازمان یافته و نیز 

مذاکره با مقامات امنیتی و انتظامی روسیه به این کشور سفر کرد.

دیدگاه

دیوار

عضو کمیسیون ســلامت، محیط زیســت و خدمات 
شهری شــورای اسلامی شــهر تهران تأکید کرد که با 
توجه به حوزه فعالیت گســترده آتش نشانان، باید نگاه 
ملی به آنها داشــت و از همه ظرفیت هــا برای تجهیز و 

حل مشکلات آنها استفاده کرد.
ســوده نجفی  در خصوص وضعیت در خواســت های 
آتش نشانان، گفت: آتش نشــانان یکی از اقشار زحمت 
کش جامعه هســتند که بــا از خودگذشــتگی در دل 
حوادث حاضر شــده و ایفای مســئولیت می کنند؛ اما 
متأسفانه جامعه کمتر به این قشر توجه دارند و معمولا 

در هنگام بروز حوادث شاهد رشادت های آنها هستیم.

وی ادامه داد: شهر تهران با توجه به جمعیت 
قابــل توجــه ای کــه در آن وجــود دارد و 
همچنین برخی ساختمان ها و مکان های پر 
خطر بیش از سایر شهرهای دیگر در معرض 
حوادث است و باید ســازمان آتش نشانی را 
مختص شــهرداری ندانیم، بلکه با توجه به 
حوزه فعالیت گسترده سازمان باید نگاه ملی 

به آن داشــت و از همه ظرفیت ها بــرای تجهیز و حل 
مشکلات آنها اقدام کرد.

رئیس کمیته ســلامت شورای اسلامی شــهر تهران 
افزود: تهیه لــوازم و تجهیــزات مورد نیــاز مطابق با 

استانداردهای روز دنیا یکی از الزامات بدیهی 
این ســازمان اســت که ما این مطالبــه را از 
شــهرداری تهران داریم و بنده این موضوع 
را چندبار در صحن علنی شــورا مطرح کردم 
که خوشــبختانه با پیگیری هــای صورت 
گرفته، اقداماتی در خصوص تجهیز امکانات 
صورت گرفت و بر اساسی گزارشاتی که از این 
سازمان دریافت کردم تجهیزات فردی پرسنل سازمان 
آتش نشانی تا حدی بر طرف شده و مناقصاتی نیز برای 

تجهیزات عملیاتی انجام شده است.
نجفی با بیان اینکه آتش نشــانان انتقادات متعددی به 

نادیده گرفتن قانون مشاغل سخت و زیان آور و برخی 
مســائل صنفی و رفاهی خود دارند، ادامه داد: شورای 
شهر و شــهرداری تهران در این زمینه اقدماتی انجام 
داده اند؛ اما حل تمام این مــوارد، نیازمند اصلاح قانون 
می باشــد که باید دولت و مجلــس در این خصوص به 
ویژه قرار گرفتن آنها در ردیف مشاغل سخت و زیان آور 
اقدام کند. اخیرا با تلاش هــای صورت گرفته اقداماتی 
در خصوص مسکن کارکنان این سازمان انجام شده که 
بر اساس گزارشی که به بنده ارائه شده است در مرحله 
اولیه ثبت نام با اولویت کارکنانی که دارای مسکن نمی 

باشند، قرار دارد.

شورا

علی قدمی  مولفان کتاب های درســی در 
میزگردی به چیســتی هــوش مصنوعی و 

ضروت توجه به آن پرداختند.
مســئولان نظام آموزشی کشــور به تازگی 
اهمیت ویژه ای به مقولــه هوش مصنوعی 
داده اند و در تلاش هســتند تا در کتاب های 
درســی و نرم افزارهــای آموزشــی به این 
موضوع بیشــتر بپردازند و حتــی از هوش 
مصنوعی برای آموزش نوین دانش آموزان 
اســتفاده کنند. بر همین اســاس مؤلفان 
کتاب های درسی و اســاتید دانشگاه مانند 
دکتر صفــوی و باقــری در میزگــردی به 
چیستی هوش مصنوعی و ضرورت توجه به 

آن پرداختند.
صفوی در نشســتی که با موضــوع هوش 
مصنوعی در پژوهشگاه مطالعات آموزش و 
پرورش برگزار شده بود؛ گفت: امروزه هوش 
مصنوعــی کاربردهای زیــادی در زندگی 
ما پیــدا کرده اســت؛ به طوری کــه دیگر 

نمی توان به هوش مصنوعی بی توجه بود.
صفــوی افــزود: امــروز در زمینــه هوش 
مصنوعی لنزهای ســاخته شــده است که 
می توانــد تمام وقایع و اطلاعــات اطراف را 
ثبت و ضبــط کند، یا لنزها بــرای نابینایان 
می تواند مثل چشــم عمل کنــد و محیط 
اطراف را به آنان نشــان دهــد. تجهیزاتی 
اختراع شده است که از حافظه انسان ضبط 
کند و اطلاعــات لازم را از حافظه انســان 
کســب کند یــا اطلاعات غلــط در حافظه 
انســان قرار دهد. این ها فضاهایی اســت 
که در زمینه هوش مصنوعــی اتفاق افتاده 
اســت. در برخــی از فیلم های ســینمایی 
بــه توانمندی های هوش مصنوعی اشــاره 
شــده اســت. امروز ما در واقعیت به برخی 
از ایــن جلوه های هوش مصنوعی دســت 
یافتیم و سایر گســتره های هوش مصنوعی 
هم قابل دسترس اســت و جهان به زودی 
به توانمندی های بســیاری در زمینه هوش 
مصنوعی خواهد رسید. در چنین شرایطی 
ما بایــد ببینیم کــه هــوش مصنوعی چه 

فرصت هایی برای ما ایجاد می کند.

هوش مصنوعی یک دسته از علوم 
تکنولوژیک است

در ادامه این میزگرد خسرو باقری از اساتید 
دانشــگاه به جنبه فلســفی و نظری هوش 
مصنوعــی پرداخت و گفت: معمــولاً علوم 
تکنولوژیک را به سه دسته هوش مصنوعی، 
علم تحلیــل یادگیری و داده هــا و دیگری 
علم واقعیت مجازی دســته بندی می کنند 
که بیشــتر برای ارتقای دانش غیر اخباری، 

یعنی دانش مهارتی، عملی و محیطی کاربرد 
دارد. بنابراین هوش مصنوعی به طور خاص 
یک حیطه محدودتری از علوم تکنولوژیک 
است.باقری افزود: اصطلاح هوش مصنوعی 
از سال ۱۹۵۶ توسط جان مک کارتی به کار 
برده شده است. تعریف هوش مصنوعی کار 
بسیار سختی است. افرادی که تلاش کردند 
هــوش مصنوعی را تعریف کنند دشــواری 
این تعریف را متوجه شــدند. بــرای اینکه 
ابعاد مختلفی در موضــوع هوش مصنوعی 
وجود دارد. اما به شــکل خیلی خلاصه اگر 
بخواهیم هوش مصنوعــی را تعریف کنیم؛ 
هوش مصنوعی به نوعــی جایگزین هوش 
انسان است. هر کار که هوش ما انجام می داد 
توسط ماشــین انجام خواهد شد و انتظار ما 
این است که این جایگزینی ها بیشتر شود و 

کاربرد هوش مصنوعی افزایش یابد.
این استاد فلســفه تعلیم و تربیت اسلامی 
دانشــگاه تهران گفت: پس ما دو مفهوم از 
هوش مصنوعی داریم. یکی همین مفهومی 
است که به کار می بریم. ماشینی برای پیش 
بینی وضع هوا؛ وضع جاده ها و غیره که البته 
این ماشین ها فقط در محدوده خود توانایی 
و هوش دارند یعنی آن برنامــه ای که هوا را 
پیش بینی می کنند نمی تواند سرطان را هم 
در بدن یک انســان پیش بینی کند اینها از 
یکدیگر جدا هستند و محدوده های خاص 
خــود را دارند. اما مفهوم گســترده تری که 
هوش مصنوعی دارند که با AGI به صورت 
اختصاری نشــان داده می شود ویژگی های 
یک ماشــین و برنامه هوش مصنوعی است 

که ما انتظار داریم در آینده شاهد آن باشیم 
در واقع هوش مصنوعــی آینده مانند هوش 

انسان است.
وی با بیان اینکه هــوش مصنوعی آینده در 
چند زمینــه توانمند اســت و مانند هوش 
انســان چند وجهی اســت؛ گفت: از سویی 
می تــوان گفت کــه هــوش مصنوعی یک 
دانش فلسفی اســت یعنی از جنس فلسفه 
است زیرا مســائلی مانند چیستی ذهن را 
به بحث می کشــاند. همین که ذهن انسان 
چیست؟ چه ویژگی هایی دارد یک پرسش 
فلسفی است. این بخشــی از ذهن انسان را 
تشــکیل می دهد و هوش مصنوعی هم به 
شدت به چیســتی ذهن توجه دارد. همین 
که می خواهد هوش انســان را در بیرون از 
بدن انسان شکل دهد حاکی از این است که 

هوش آدمی را درک کرده است.

از ورود هوش مصنوعی به کتب درسی 
تا راه یافتن واقعیت مجازی به مدارس

این استاد دانشــگاه افزود: هوش مصنوعی 
همچنین به این موضــوع هم می پردازد که 
آینده انســان چه خواهد بود. مفهوم ســیر 
تاریخ بشــر مفهومی مــورد توجه در هوش 
مصنوعی اســت مفهومی اســت که انتظار 
می رود در آینده هوش مصنوعی از انسان ها 
جدا شــود. نگاه اغراق آمیز به این مســئله 
این اســت که برخی افراد تصور می کنند در 
روزگاری نه چندان دور انسان ها به صورت 
کلــی از چرخه طبیعت حذف می شــوند و 

ماشین ها جایگزین انسان ها خواهند شد.

باقری با اشــاره به اینکه حتی طرح همین 
سوال که آینده انســان هم چه خواهد بود 
نوعی پرســش فلســفی اســت؛ گفت: در 
موضوع هوش مصنوعی مطرح می شود که 
هوش مصنوعــی را نوعی علم هم حســاب 
می کنند که به نوعی علم تجربی اســت زیرا 
علم هوش مصنوعی علمی تجربه شناختی 
است. این پرسش که ذهن اطلاعات در ذهن 
ما چیســت و چگونه پردازش می شود که به 
شــدت مورد علاقه افراد است. برخی دیگر 
هوش مصنوعی را نوعی علم مهندسی شده 
می دانند و آن را بیشــتر تکنیک می دانند. 
همانطور که یــک مهندس یــک برنامه را 
طراحی می کند ســخت افزار و نرم افزارش 
را جدا کــرده و آن را اجرایی می کند هوش 
مصنوعی هم تکنیکی خواهد بود. برخی هم 
هوش مصنوعی را نقطه ای در مرز فلســفه 
و علم می دانند که هم از فلســفه برخوردار 

است و هم و هم به نوعی علم است.

نمی توانیم هنوز با دقت بگوییم گستره 
هوش مصنوعی تا کجا خواهد بود

این استاد دانشگاه گفت: نمی توانیم هنوز به 
دقت و با جزئیات بگوییم که هوش مصنوعی 
چیســت و گســتره آن تا کجا خواهد بود. 
ماهیت دقیق هوش مصنوعی چیزی میان 
فلسفه، علم و تکنیک است و به نظر می رسد 
هوش مصنوعی جایی میان این ســه حوزه 

خواهد داشت.
باقری خاطر نشــان کرد: برخی ها برای این 
که از پاســخ به چیســتی هوش مصنوعی 

طفره بروند هوش مصنوعی را مجموعه ای از 
کارهایی می دانند که دست اندرکاران انجام 
می دهند و آن را دست ســاز تولید دیگران 
می دانند که هر چه آن هــا بخواهند هوش 
مصنوعی همان خواهد شــد. اگر بخواهیم 
ابعاد هــوش مصنوعی را مشــخص کنیم 
باید به همین موضوع اشاره کنیم که هوش 
مصنوعی یک جریان با ابعاد مختلف است. 
یک بعد فلســفی دارد که تأثیرات آن هم بر 
تعلیم و تربیت تأثیرات خاص خود را خواهد 
داشــت. هوش مصنوعی بر فلســفه تعلیم 
و تربیت اثرگذار خواهد بود مــا در تعلیم و 
تربیت، به فلسفه تعلیم و تربیت می پردازیم 
و این موضوع با بعد فلســفه هوش مصنوعی 

ارتباط خواهد داشت.
اســتاد کامپیوتر دانشگاه شــهید بهشتی 
گفت: برای مثال ما سه بعد فلسفی در تعلیم 
و تربیت داریم؛ یک بعد انســان شــناختی 
است اینکه انســان تربیت یافته یا به دنبال 
آموزش و تربیت چگونه انســانی است. در 
حالی که در عصر مدرن انســان یک سوژه 
در نظــر گرفته می شــود و می تواند بر روی 
جهان اثرگذار باشــد. این موضوع که انسان 
ســوار بر ویژگی های طبیعــت، طبیعت را 
تســخیر می کنند. این دیدگاه یک دیدگاه 
مدرن به انسان است اما در حال حاضر رابطه 
ماشین و انســان پیچیده شده است. انسان 
یک موجود هیبریدی و یک موجود ترکیبی 
است. انسان ماشــین در ادبیات این روزها 
بسیار کاربرد دارد. انســان دیگر به تنهایی 
نمی توانــد طبیعت را آنگونه کــه نیاز دارد 
تســخیر کند. اگر قرار است انسان اقداماتی 
را به خوبی انجام دهد نیمی از اقداماتش به 
کمک ماشین باشد. برخی از کارها را ماشین 
بهتر از انســان انجام می دهد.باقری حاضر 
نشان کرد: در نتیجه ســوالاتی همچون ما 
کیســتیم و من کیســتم به صورت پیشین 
قابل طرح نیســت و باید قوه خرد و دانش ما 
به این موضوع فکر کند که ما چگونه جهان 
را تســخیر می کنیم. ما که هستیم و چگونه 
این تســخیر را صورت می دهیم. وقتی در 
برخی از خدمات و موضوعات ماشین بهتر از 
انسان عمل می کند پس به گونه ای ماشین 
رقیب انسان است علی رغم این که ماشین را 
انسان ساخته اســت. به همین خاطر انسان 
را ما نباید در انزوا تعریف کنیم بلکه انســان 
چنان با ماشــین در هم تنیده شده است که 
باید به تعریف انسان ماشــین بپردازیم این 
موضوع یک مسئله اساسی در فلسفه تعلیم 
و تربیت امروزی است این موضوع که هویت 

آدمی چیست.

خریدار  مدیر کل ســلامت شــهرداری 
تهران از رویکــرد جدید مراکــز »فراموز« 
پایتخت در ســال جاری خبــر داد و گفت: 
مراکــز فرامــوز در رویکرد جدیــد برای 
نخســتین بار در۳ ســطح رتبه بندی شد و 
براساس رتبه خود نســبت به ارایه خدمات 
به مادر و کــودک از بدو تولد تا ۶ ســالگی 
خواهنــد پرداخت. حمید صاحــب با بیان 
اینکه کاربری مورد انتظار از مراکز فرآموز بر 
اساس نیازهای روز جامعه تعریف و عملکرد 
این مراکز برای رفع این نیازها هدف گذاری 
شده است، افزود: ضعف ساختار مراقبتی و 
حمایتی از بدو کودکی بــا توجه به اهمیت 
رشدی این گروه ســنی، نبود امکان اتصال 
خدمات داوطلبانه و مردمی به این دسته از 
کودکان و نیز ضرورت توجه به سنین زیر ۶ 
سال سبب شده است کاربری مراکز فرآموز 

برالی رفع این نیازها تغییر کند.
صاحب افزود: مراکز فرآموز در ســال جاری 
علاوه بر ارایــه خدماتی که تاکنــون به گروه 
سنی ۶ تا ۱۲ سال ارایه می کردند به کودکان 
بدو تولد تا ۶ ســالگی و مادران آنان خدمات 
آموزشــی، رفتاری ارایه خواهنــد کرد و این 
مراکز و کارشناسان آن در کنار مادر کمک می 
کنند تا دوران قبل از بــارداری، حین و بعد از 
آن و نیز دوره مهم فرزنــدداری از بدو تولد تا 

۶ سالگی را به درستی سپری کنند.مدیرکل 
سلامت شهرداری تهران با بیان اینکه توجه به 
مادران و نیز توجه به رشد و تکامل فرزند از بدو 
تولد از رویکردهایی است که در مراکز فرآموز 
به آن توجه شده اســت، گفت: ایجاد محیط 
غنی از حس مادرانگی، تأمین احساس امنیت 
و اعتمــاد تربیت رفتــاری و هیجانی کودک 
ایجاد محیط مناسب رشد همه جانبه و ایجاد 
پیوند احساسی با کودک از اقداماتی است که 
در مراکز فرآموز پیگیری خواهد شد.صاحب 
با بیان اینکــه در مراکز فرآمــوز موضوعات 
مرتبط با مادر و جنین تــا تولد نیز مورد توجه 
قرار گرفته اســت، افزود: در گذشــته برنامه 
های آموزشی برای خانواده ها درباره الزامات 
فرزندآوری، بارداری به هنجار، مراقبت های 
حین بــارداری و مشــکلات احتمالی در این 
دوران وجود نداشــت، اما در رویکرد جدید، 
اداره ســلامت شــهرداری به این موضوعات 
ورود کرده و تلاش می کنیــم با اجرای برنامه 
هایی در مراکــز فرآموز خلأهای گذشــته را 

جبران کنیم.
مدیرکل سلامت شــهرداری تهران اضافه 
کرد بروز تنیدگی روانــی در دوران بارداری 
از چالش های ایــن دوره اســت و از این رو 
در مرکز فرآموز منطقه ۲ بــه عنوان اولین 
مرکز فرآموز بــا رویکرد جدیــد در تهران، 

کارشناسان با مادر در دوران بارداری ارتباط 
و تعامل نزدیکی برقرار کرده و به مادر کمک 
می کنند تا این چالــش دوران بارداری را با 

موفقیت پشت سر بگذارد.
بــه گفتــه وی، اطمینــان دادن بــه مادر 
درباره ســلامت بارداری مقابله با مشکلات 
جسمی ناشی از بارداری کاهش ناهنجاری 
های مــادرزادی داخل رحمــی و نیز انجام 
تســت ها و غربالگــری از دیگــر اقداماتی 
اســت که در مراکــز فرآموز در راســتای 
انجام ماموریت های جدیــد محوله به این 
مراکز دنبال می شــود.صاحب با تشــریح 
وظایف مراکــز فرآموز در رویکــرد جدید 
این مراکز، گفت: ترغیــب به تصمیم گیری 
برای بــارداری، کمک به گذران ســلامت 
دوره بــارداری کمک به تولد نــوزاد با ارایه 
آموزش های مرتبط همــکاری با مادر برای 
گذراندن دوره نــوزادی تا ۲ ســالگی و نیز 
همکاری برای ارایه آموزش به کودکان ۲ تا 
۶ ســال برای آماده کردن مادر و فرزند برای 
ورود به دوره جدیدی از زندگی از اقداماتی 
اســت که در مراکــز فرآمــوز پیگیری می 
شــود.وی مهمترین رویکرد مراکز فرآموز 
را مراقبــت از مــادران در دوران بارداری و 
فرزندان از بدو تولد تا ۶ ســالگی دانســت و 
اظهار کرد: تربیت حسی، آموزشی، امنیت 

ســلامت و تغذیه مادران و کودکان از دیگر 
رویکردهایی اســت که به شــکل خاص در 
ســال جاری از ســوی مراکز فرآموز دنبال 
می شود.مدیرکل سلامت شهرداری تهران 
با تاکید بر اینکه مداخــلات مورد نیاز برای 
مراقبــت و ترغیب والدین بــه فرزندآوری 
در مراکز فرآموز در ۳ ســطح تعریف شــده 
است، افزود: در سطح نخست ارایه آموزش 
های عمومی و آگاه ســازی مــادران درباره 
موضوعات اولیه بارداری و نیــز لزوم فرزند 
آوری بــا گســترده مخاطــب عمومــی و 
خانواده در دســتور کار قرار گرفته است.به 
گفته مدیرکل سلامت شــهرداری تهران؛ 

مراکز فرآموز در سطح ۲ با گسترده مادران 
باردار باید بــا ارایه آموزش هــای تجویزی 
برای حین و پس از بارداری شــامل اصلاح 
باورهای شــناختی در حــوزه فرزندآوری 
و ملاحظات اجتماعــی و فرهنگی مرتبط 
با آن از بارداری و ســلامت مادران مراقبت 
کنند.بر اساس گزارش سایت شهر، صاحب 
خاطرنشان کرد: در ســطح سوم مداخلات 
مراکز »فرآموز« نسبت به ارایه آموزش های 
مراقبتی شامل مواجهه درست با نوزاد نارس 
و دارای اختــلال و نیز ارجــاع تخصصی به 
خدمات کلینیکال به مادرانی که نوزاد نارس 

و دارای اختلال  دارند اقدام خواهند کرد.

ثبت نام اولیه از آتش نشانان فاقد مسکن
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خانهسینمااعلامکرد
فریماه فرجامی بازیگر سینما درگذشت
فریماه فرجامی بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون درگذشت.

به نقل از روابط عمومی خانه ســینما، فریماه فرجامی بازیگر ســینما 
درگذشت.

او که در سال های اوج فعالیت خود، در شماری از بهترین آثار سینمای 
ایران درخشید و نام خود را در کنار این آثار ماندگار کرد، صحنه را ترک 

گفت.
بی تردید نامِ بازیگر درخشانِ فیلم هایی همچون »پرده آخر«، »مادر »، 
»اجاره نشین ها«، »تیغ و ابریشم »، »سرب«، »نرگس« و چندین فیلم 

سینمایی دیگر، هرگز از خاطر سینمادوستان فراموش نخواهد شد.
با وجود تمام نقاط درخشــان کارنامه فریماه فرجامی، او هرگز به اندازه 
لیاقت و هنرش در سینما، سهم نبرد و شوربختانه بخش زیادی از دوران 

مفید و طلایی زندگی حرفه ای اش را به دوری از سینما گذراند.
نام بلند فریماه فرجامی که بی شک از بهترین و درخشان ترین بازیگران 

عصر ماست همواره بر تارک هنر این سرزمین خواهد درخشید.
روحش آرام و نامش ماندگار.

 تئاتر شهر پس از پایان جشنواره تهران مبارک
 ۷ نمایش آماده صحنه دارد

 هفت نمایش جدید پس از برگزاری نوزدهمین جشــنواره بین المللی 
تئاتر عروســکی تهران - مبارک در تالارهای اصلی، چهارسو، قشقایی، 
سایه و کارگاه نمایش مجموعه تئاترشهر پیش روی علاقه مندان تئاتر 

قرار خواهد گرفت.
به گزارش روابط عمومی مجموعه تئاترشــهر، هفت نمایش جدید پس 
از برگزاری نوزدهمین جشــنواره بین المللی تئاتر عروســکی تهران - 
مبارک در تالارهای اصلی، چهارسو، قشقایی، ســایه و کارگاه نمایش 

مجموعه تئاترشهر پیش روی علاقه مندان تئاتر قرار خواهد گرفت.
در تالار اصلی نمایش »عشــق به افق خورشــید« به نویسندگی سید 
مهدی شــجاعی و کارگردانی زهرا جَروان در قالب چند اجرای محدود 

روی صحنه می رود.
»ژنرال مجهول«به نویســندگی رنه دُ ابُالریا ترجمــه فرهاد ناظرزاده 
کرمانی و کارگردانی میرعلیرضا دریابیگی و »حرفه ای« به نویسندگی 
و کارگردانی وحید منتظری دو نمایش جدید دیگر مجموعه هســتند 

که در تالار چهارسو میزبان علاقه مندان تئاتر خواهند بود.
نمایش »هیــدن« به نویســندگی ریحانه رضی و کوروش شــاهونه و 
کارگردانی کوروش شــاهونه به عنوان یک اثر نمایشــی جدید در تالار 

قشقایی تئاتر شهر روی صحنه می رود.
در تالار ســایه نمایــش های »آســمان پا به مــاه« به نویســندگی و 
کارگردانی ســعیده آجربندیــان و »چِخُفته«به نویســندگی فرزانه 
محمدحســین و کارگردانی اشــکان پیردل زنده میزبان علاقه مندان 

تئاتر خواهند بود.

کارگاه نمایش مجموعه هم پس از برگزاری نوزدهمین جشــنواره بین 
المللی تئاتر عروسکی میزبان نمایش »شازده کوچولو ۲۰۲۳« نوشته 

آنتوان اگزوپری و کارگردانی نیما گودرزی خواهد بود.
براســاس این گزارش با پایان گرفتن نوزدهمین جشنواره بین المللی 
تئاتر عروسکی تهران - مبارک که از روز پنجشــنبه هشتم تیر تا پایان 
روز جمعه شانزدهم تیرماه میزبان علاقه مندان تئاتر است، تاریخ اجرا 
، ســاعت اجرا، مدت اجرا ، قیمت بلیت و آغاز اجرای نمایش های جدید 

تئاتر شهر نیز اعلام خواهد شد.

»سیزده سالگی« به تهیه کنندگی نوید 
محمدزاده آماده نمایش و پخش جهانی شد

 فیلم کوتاه »ســیزده ســالگی« به تهیه کنندگی نویــد محمدزاده و 
کارگردانی صمد علیزاده و نویسندگی مشــترک برادران ارک و صمد 

علیزاده آماده نمایش و پخش جهانی شد.
به گزارش روابط عمومــی پروژه، فیلم کوتاه »ســیزده ســالگی« به 
کارگردانی صمد علیزاده و تهیه کنندگی نوید محمدزاده، پس از پایان 

مراحل فنی، آماده نمایش و پخش بین المللی شد.
صمد علیزاده پیــش از این، فیلم کوتاه »ناهیــد« را در کارنامه دارد که 

حضوری موفق در جشنواره های داخلی و خارجی داشته است.
»سیزده سالگی« به نویسندگی مشــترک صمد علیزاده، بهمن و بهرام 
ارک در ژانر اجتماعی، به زبان ترکی و به مدت ۵ روز در بهمن ماه ۱۴۰۱ 

در تبریز فیلمبرداری شده است.
ســمانه نوری وند، رقیه ولیپور، حســن ســلمانی، امین فقیه و احمد 

شعبانی در این فیلم کوتاه ایفای نقش دارند.
در خلاصه داستان »سیزده سالگی« آمده اســت: »هلیا دختر سیزده 
ساله ای است که یکباره با ممانعت دوچرخه ســواری از سوی خانواده 

مواجه می شود و او را دچار چالش هایی می کند..«
فهرســت عوامل فیلم کوتاه »ســیزده سالگی« عبارت اســت از: تهیه 
کننده: نوید محمدزاده، مجری طرح: دکتر میلاد نظری، نویسندگان: 
برادران ارک و صمد علیــزاده، مدیر فیلمبرداری: امیــر پور حکمت، 
دستیاران فیلمبرداری: فرشــاد عیدی، نیما باغی و سینا شایسته خو، 
صدابردار: حسن سلمانی، تدوین: علی مســلمی، برنامه ریز و دستیار 
کارگردان: ماهنی مهر پور، منشــی صحنه: سمانه یدالهی، طراح گریم: 
ناصر صمدی، طراح صحنه: میلاد دل آســا، مدیر صحنه: یاســین پناه 
پور، دســتیاران صحنه: مهدی فرشــباف و بابک جباری، طراح لباس: 
ماهنی مهرپور و صمد علیزاده، فیلمبردار پشت صحنه: ماکان اکبری، 
اصلاح رنگ: مهران دوستی، طراحی و صداگذاری: حامد حسین زاده، 
گرافیک: محمد پوریان، جلوه های ویژه: حامد پورحسینی، مترجم: بونا 
الخاص، مدیر تولید: میلاد بصیر معادن، پخش کننده بین الملل: اسِن 
اســتودیو، عکاس: مهدی پورنصر، طراح پوســتر: میلاد دل آسا، روابط 

عمومی و مشاور رسانه ای: آزاده فضلی.
پخش بین المللی فیلم »سیزده سالگی« توسط کمپانی ایتالیایی اسِن 

استودیو )esen studios( انجام می شود.

قاب

لوگوی سریال »فوفو مســافری از کامادو« در آستانه 
عرضه آن در پلتفرم فیلم نت، رونمایی شــد. به نقل از 
روابــط عمومی فیلم نت، ســریال »فوفو مســافری از 
کامادو« به کارگردانی میثــم معراجی و تهیه کنندگی 
حســین بهمنی از ســه شــنبه ۱۳ تیر ماه در پلتفرم 
»فیلم نت« عرضه می شــود و با نزدیک شدن به پخش 
ســریال از لوگوی آن با طراحی عرفان بهکار رونمایی 
شد.داســتان فصل اول ســریال »فوفو مســافری از 
کامادو« از جایی شروع می شــود که موجود عجیب و 
بامزه ای به نام فوفو توســط نیروهای پلید پادشاه میتا 
میتا، از ســیاره خودش دزدیده می شــود. فوفو هنگام 

انتقال به میتا میتا از سفینه به بیرون پرتاب 
شده، به زمین ســقوط می کند و از دودکش 
شــومینه خانه ای ســر در می آورد. این آغاز 
ماجراهای فوفو و آرزوهــای عجیب بچه ها 
روی کره زمین است.از ویژگی های مجموعه 
این اســت که هر قســمت با قصه و عنوانی 

مستقل پیش می رود.
جواد رضویــان، الیــکا عبدالرزاقی، بهــراد خرازی، 
پاشــا جمالی، رضا شــفیعی جم، الســا فیــروزآذر، 
ستاره حســینی، ســارا مقربی، محمدمهراد دادخواه 
با هنرمنــدی یدالله شــادمانی، مجید افشــاری، لاله 

صبوری و یوسف صیادی از جمله بازیگرانی 
هســتند که در »فوفو مســافری از کامادو« 
نقش آفرینــی کرده انــد. همچنیــن فربد 
عشقی، ویهان معراجی و تامارا یکتا بازیگران 

کودک این سریال هستند.
فیلمنامــه »فوفو مســافری از کامــادو« را 
گروهــی از نویســندگان شــامل ســلمان 
خورشیدی، حســام حیدری، نگین موســوی، کاوه 
مرحمتــی، شــیما اســماعیلی و میثــم معراجی به 
سرپرستی ســلمان خورشیدی نوشــته اند. همچنین 
بازنویسی فیلمنامه این سریال برعهده حسام حیدری 

و مجید افشــاری بوده است.فهرســت دیگــر عوامل 
»فوفو مســافری از کامادو« بدین شــرح است: مدیر 
فیلمبرداری: ســهیل نوروزی، تدوین: امیرشــیبان 
خاقانــی، طراح جلوه های ویژه: امیــر ولی خانی، مدیر 
برنامه ریزی و گــروه کارگردانی: مجید کرباســیان، 
طراح چهره پردازی: میثم قراگزلو، طراح لباس: شقایق 
منوچهری، طراح صحنــه: مانا معراجی، آهنگســاز: 
ســیاوش وزیری، طراحی و ترکیب صدا: امیرحسین 
صادقی، صداگذار: رضا غرابی تهرانی، انیمیشن: حمید 
حقانی، مدیر تولید: ســعید میرزایی، منشــی صحنه: 

سعیده دلیریان، عکاس: کیمیا پوراحمد.

سریال

خریدار  هــادی حجازی فر کــه دبیری 
نوزدهمین جشــنواره نمایش عروســکی 
تهران مبــارک را بر عهــده دارد، می گوید 
که همه تلاشــش را به کار گرفته تا از زرق 
و برق ها کــم کند و در عــوض بار تخصصی 

جشنواره را افزایش بدهد.
این فعال نمایش عروسکی که در سال های 
گذشــته به عنوان کارگردان در جشنواره 
حضور داشته یا عضو ســتاد برگزاری بوده 
است، سال گذشته به عنوان دبیر جشنواره 
نوزدهم نمایش عروســکی تهــران مبارک 

حکم گرفت.
این جشــنواره قرار بود مهرماه برگزار شود 
که بــه دلیل شــرایط خاص کشــور در آن 
مقطع، برگزاری آن به تیر امســال موکول 

شد.
حجازی فــر از ویژگی هــای ایــن دوره 
جشــنواره می گوید و تاکیــد دارد که همه 
برنامه ریزی ها و تغییــرات برای افزایش بار 

تخصصی جشنواره بوده است.
او کــه حالا به عنــوان بازیگــر و کارگردان 
حضور پررنگــی در پروژه هــای تصویری 
دارد، در آغاز درباره دلیــل پذیرش دبیری 
جشــنواره در شــرایطی که مشــغله های 
گوناگونــی دارد، توضیــح می دهــد: در 
دوره هایی کــه خانم برومند جشــنواره را 
برگزار می کرد و حتی پیش از آن، همیشــه 
یا به عنوان کارگردان یا بــه عنوان عضوی 
از ســتاد اجرایــی، در جشــنواره حضور 
داشــتم. در این دوره، یکــی از گزینه های 
دبیری جشــنواره از ســوی انجمن صنفی 
نمایشگران عروســکی بودم. درواقع خانم 
جدی کار به عنــوان رییس ایــن انجمن و 
خانــم برومند این مســئولیت را گردن من 
گذاشتند و گفتند شــاید به دلیل موقعیتی 
کــه الان دارم، بتوانم کمک بیشــتری به 
نمایش عروسکی بکنم. یعنی دلیل انتخاب 
من این بود و قطعا به دلیل شایستگی هایم 
نبوده اســت و چون در بیشــتر دوره های 
جشنواره کار داشــتم، حس کردم می توانم 
یکســری مشــکلات را که خودم به عنوان 
یک کارگردان شــرکت کننده در جشنواره 
لمس کرده ام، از بین ببرم. یک سری نظرات 
داشــتم که با دوســتان پیشکســوت و نیز 
نســل جدید مطرح و حس کردم می توانم 
مثمرثمــر باشــم و در نهایــت پذیرفتم و 

امیــدوارم در این دوره جشــنواره اتفاقات 
خیلی مهمی رخ  دهد.

او که پیش از ایــن خبر داده بــود که تالار 
قشقایی مجموعه تئاتر شــهر برای اجرای 
نمایش های عروســکی در نظر گرفته شده، 
در پاسخ به این پرســش که بعد از برگزاری 
جشــنواره و بــا پایــان یافتــن کار دبیر و 
دبیرخانه آن، ایــن وعده چقــدر ضمانت 
اجرایی دارد، می گویــد: به عنوان یک فعال 
عروســکی صحبت می کنم که همواره یکی 
از شرایط خودم برای شــرکت در جشنواره  
همین بــود؛ ضمانت اجــرای عمومی. ولی 
وقتی کار قابــل اجرایی وجود نــدارد، چه 
می توان کرد؟ زمان دبیــری خانم برومند، 
بعد از جشــنواره باید به گروه هــا التماس 
می کردیم که نوبت اجرای عمومی بگیرند. 
نمی توانیم یک سالن را به نمایش عروسکی 
اختصاص بدهیم ولی سالی دو نمایش در آن 
اجرا شود. مرکز هنرهای نمایشی، مدیریت 
تئاتر شهر و من گفته ایم که هر کار خوبی که 
در حوزه بزرگسال در جشــنواره اجرا شود، 
اجرای عمومی اش را تضمیــن می کنیم و  
همه تلاشــم را به کار می گیرم تا این آثار از 
طریق اسپانسرها و پلتفرم ها کمک بگیرند. 

حجازی فر ادامه می دهد: بپذیریم هر کس 
کار خوبی بســازد، روی هوا کارش را شکار 

می کنند. البتــه کم رغبتــی گروه ها برای 
اجــرای عمومــی، دلایل گوناگونــی دارد 
مانند پرهزینه بودن کار عروســکی. در هر 
حال برنامه ریزی مان بــه دلیل اتفاقاتی که 
افتاد دچار گیجی شد ولی می کوشیم سر و 

سامانی به آن بدهیم. 
از  دبیــر جشــنواره عروســکی یکــی 
ویژگی های ایــن دوره از جشــنواره را بازه 
زمانی اسکان مهمانان جشــنواره می داند 
و در ایــن بــاره توضیح می دهــد: نزدیک 
۵۰، ۶۰ مهمان از شــهرهای دیگر داریم؛ 
کارگردان هایی که کارهایشــان رد شده، 
مدیران یونیماهای استان ها، پیشکسوتان 
و کسانی که در تولید نمایش های عروسکی 
دخیل هســتند، تلاش مان این اســت که 
فرصتی برای دیــدن کارهــای خارجی و 

داخلی داشته باشند. 
از طرف دیگــر بــا برگــزاری برنامه هایی 
مانند نشست های شــبانه، دورهمی برای 
آسیب شناســی نمایــش عروســکی و ... 
می کوشــیم فضایی بــرای گردهمایی به 
معنای واقعی فراهم کنیــم و در مجموع به 
این اتفاقات خیلی امیــدوارم و آن را لازمه 

یک جشنواره تخصصی می دانم. 
این کارگردان تئاتر در توضیح دیگر ویژگی  
ایــن دوره جشــنواره یــادآوری می کند: 

در همه جشــنواره ها همیشــه گروه های 
شرکت کننده صبح روز اجرای خود، سالن 
را تحویــل می گیرند و فرصتــی ندارند که 
در ســالن با نور و دکور تمریــن کنند اما در 
این دوره جشنواره عروســکی، هر گروهی 
یک روز کامل ســالن را در اختیــار دارد تا 
فرصت کافی برای نصب و تنظیم دکور و نور 
خود داشته باشــد و بتواند نمایش را با نور و 
دکور تمرین کند. بدین ترتیب، ســالن یک 
روز بیشــتر در اختیار گروه هاست که البته 
هماهنــگ کردن آن بــرای تنظیم جدول، 

اسکان و ... بسیار سخت بود. 
او اضافه می کند: الان کارگردان ها در طول 
جشــنواره حضور دارنــد و می توانند آثار را 
ببینند. همه این کارها برای این اســت که 
اگر ۲۰ فعال عروســکی به معنای واقعی در 
سراسر کشور داریم، اتفاقات جشنواره را از 

دست ندهند.
 درست است که امســال کارهای پرزرق و 
برقی مانند شــادپیمایی نداریم که با وجود 
جذابیت هایی کــه دارد، خیلــی هزینه بر 
اســت و ما ترجیح دادیم هزینــه آن را در 
کمک هزینه هــا، جوایــز، پذیرایی خوب 
و ... سرشــکن کنیم. شــاید کمی از زرق و 
برق جشــنواره کم شده باشــد، ولی بهتر 
دیدیــم کــه عقب ماندگی چندســاله را با 

یک ســری اتفاقات تخصصی جبران کنیم. 
قطعا بی اشتباه نیســتیم ولی همه این ها با 

مشورت بوده است. 
حجازی فر درباره برگزار نشدن شادپیمایی 
در این دوره از جشنواره می گوید: شاید نبود 
شادپیمایی بعضی کســانی را که برای این 
کار زحمت کشــیده اند، ناراحت کند. خود 
ما در دوره خانم برومند خیلی برای این کار 
زحمت می کشــیدیم ولــی آن زمان هم به 
دلیل ازدحام جمعیت، خیلــی با آن موافق 
نبودم چون همیشه در آن شلوغی ها نگران 
بچه ها می شــدم بخصوص که حالا فضای 
اطراف تئاتر شــهر هم شــرایط مساعدی 
برای این کار ندارد. شــادپیمایی برنامه ای 
است فوق العاده که می تواند مستقلا برگزار 
شود ولی بهتر است جشنواره عروسکی را به 
عنوان یک جشنواره تخصصی، جور دیگری 

برگزار کنیم. 
او با تاکید بــر اینکه تلاش شــده در بخش 
بین الملل هزینه های بالایی به جشــنواره 
تحمیل نشود، اضافه می کند: می توانستیم 
۲۰ کار خارجی دعوت کنیــم ولی ترجیح 
دادیم هزینه بالایی برای این بخش در نظر 
نگیریم. یکی دو نمایــش فوق العاده بود که 
یکی خــودش انصراف داد و بــرای دیگری 
نتوانســتیم ویزا هماهنگ کنیم اما تلاش 
کردیم تنــوع را در تکنیک هــای مختلف 
حفظ کنیم. با این حــال آنچه مد نظرم بود، 
نشــد. به دلیل تغییــرات و جابه جایی ها، 

گروه های خوبی را از دست دادیم.
حجازی فــر اضافــه می کنــد: در بخــش 
بین الملــل بــه خیلــی از گروه هــا هیچ 
پولی پرداخت نشــده و به یکــی دو گروه، 
کمک هزینــه ای کمتــر از کمک هزینــه 
گروه های داخلی پرداخته ایم. دعوت از آنها 
با کمک اسپانسر انجام شــده که بودجه ای 
 از جشــنواره گرفتــه نشــود. همــه اینها 
تصمیم هایی است که گرفته ایم تا جشنواره 
به شکل بهتری برگزار شود. قطعا مشکلاتی 
دارد ولی با مشــورت گرفتن از دوســتان 
عروســکی و بزرگترهای مان سعی کردیم 

ضریب خطاها را پایین بیاوریم.
نوزدهمیــن جشــنواره بین المللی نمایش 
عروســکی تهران ـ مبارک از هشتم تیرماه 
کار خود را آغاز کرده و تا هفدهم همین ماه 

ادامه دارد.

»فوفو مسافری از کامادو« از ۱۳ تیر در شبکه نمایش خانگی

فریماه فرجامی؛ ستاره تاریخ ساز
خریــدار   »فریمــاه فرجامــی«، نمونه 
تاریخ ســاز بازیگــری اســت کــه اگرچه 
می توانست سهم بیشــتری در این سینما 
داشته باشــد اما امضای پررنگی از خود در 
ضمیر ســینمای ملی به یادگار گذاشــت و 
با افتخار و همــواره در محبوبیت، چهره در 

نقاب خاک کشید.
ســینمای ایران، کمتر بازیگر زنی را به یاد 
دارد که به انــدازه فریمــاه فرجامی، مورد 
وثوق جریان روشنفکری بوده باشد. آن هم 
بازیگری که در دهه ۶۰ که اوج دوران کاری 
وی بــود، جوانی بــود جویای نــام اما فوج 
کارگردانان موج نو بودند که برای همکاری 

با این بازیگر، صف کشیده بودند.
فریماه فرجامی کار هنری خود را از دهه ۵۰ 
آغاز کرد؛ فعالیتی که با گویندگی آغاز شــد 
اما زیبایی فرجامی بــه اندازه ای بود که پای 
او خیلی زود به دنیای نمایــش تلویزیونی 
باز شــد. تا جایی که بلافاصله پس از پخش 
نخستین قســمت های نمایش تلویزیونی 
آدمک مومی، سیلی از تقاضاهای سینمایی 

به سمت او سرازیر شد.
فرجامی با فیلم هر سه نفرشان، وارد سینما 
شد، فیلم کم مایه ای که در اندازه های بلوغ 
فکری این بازیگر نبــود و تنها درصدد بود تا 
از زیبایی فرجامی، در قامت زن لهســتانی، 
بهره ببرد. مسعود کیمیایی، اما چراغ اول را 
روشن کرد و یکی از نقش های کلیدی فیلم 
توقیف شده خط قرمز را به او سپرد. فیلمی 
که می توانست حضور فرجامی در سینما را 
با شتاب بیشتری همراه کند اما عدم نمایش 
این فیلــم و البته رخوتی که در ســال های 
ابتدایی انقلاب در مسیر سینمای اجتماعی 

و فعالیــت جریان نواندیشــی بــه وجود 
آمد ســبب شــد تا فرجامی نیز چندسال 

خانه نشینی را تجربه کند.

یک دوره رشک برانگیز
اما هر چه فرجامی در نخســتین سال های 
ورود بــه ســینمای حرفه ای، بــا بدبیاری 
ناخواســته همراه بود، اما ایــن رخوت، به 
یک باره جبران شــد به گونه ای که وی تنها 
در ۶ ســال، در ۷ فیلم مهم تاریخ سینمای 
ایران بازی کرد: در سال ۶۴، مقابل دوربین 
تیغ و ابریشم مســعود کیمیایی رفت. یک 
ســال بعدش، بازیگــر اجاره نشــین های 
مهرجویی شــد. در همان ســال، بی پناه را 
برای علیرضا داوودنژاد بازی کرد، در ســال 
۶۷، به شــخصیت مونس ســرب کیمیایی 
جان بخشــید، یک ســال بعدش، ماه منیر 
مادر علی حاتمی شــد، در ســال ۶۹، نقش 
فروغ الزمان پرده آخر را بازی کرد و در سال 
۷۰ نیز مقابل دوربین فیلم نرگس رخشان 

بنی اعتماد رفت.
تمــام رکوردشــکنی های  البتــه  ایــن 
خیره کننــده فرجامــی نبــود. او در این 
سال ها، درحالی بازیگر کارگردانان تراز اول 
سینمای ایران شد که انگاره های احساسی و 
تکنیکی بــازی وی، نقش مهمی در انتخاب 
نهایی ایــن کارگردانان داشــت. فرجامی، 
نخستین بازیگر زن سینمای پس از انقلاب 
ایران است که عظمت او در قاب دوربین، به 
شکل ملموســی به مخاطب منتقل شد. در 
همین رابطه، به ورود جــذاب وی در فیلم 
پرده آخــر واروژکریم مســیحی بنگرید تا 
متوجه شــوید دوربین تا چه انــدازه محو 

خوشــامدگویی به این شــخصیت درآمده 
است. یا ســکانس خیره کننده فینال فیلم 
نرگس که ابهت و شــوکت یک قهرمان را تا 

چه اندازه بالا می برد.
فرجامی، انعطــاف خوبی در اجرا داشــت. 
توامان می توانســت صلابت و ریزنقشی را 
در اجرای خود منعکــس کند. جایی که زن 
قدرتمند پرده آخر و ســرب بود و آن جایی 
که در نقش ماه منیر، در فیلم مادر به ایفای 
نقش پرداخت. این زن قدرتمند البته خالی 
از احساس نبود؛ نرگس، نمونه خوبی از یک 
زلال احســاس اســت که وی در کشاکش 
نقشی ســخت، آن را برای مخاطبش، ساده 
کرد و به یکی از شــاه نقش های ســینمای 
ایران تبدیل کــرد؛ آن هم ســینمایی که 

شاه نقش های زنانه چندانی ندارد.
پس از یک دوره بســیار درخشان، فرجامی 
برای بیش از یک دهه، در کارهای نه چندان 
شاخصی به ایفای نقش پرداخت. ثمره ۱۲ 
ســال حضور بعدی فرجامی در ســینمای 
ایران، بــازی در ۹ فیلم ســینمایی بود که 
ازجمله آنها می توان به راز گل ســرخ، بانی 
چاو، عشق گمشده، شاغر، آب و آتش و زهر 

عسل اشاره کرد.
البته کــه فرجامی در همیــن دوره، تجربه 
حضور در چند سریال را نیز از سر گذراند که 
پهلوانان نمی میرند، راه سوم، ولایت عشق و 
روشن تر از خاموشــی، ازجمله این کارها به 

حساب می آید.

چرا نیمه دوم کارنامه فرجامی به این 
روز افتاد؟

نکتــه کنجکاوی برانگیز آن اســت که چرا 

فریماه فرجامــی، در اوج اقتدار، پس از یک 
دوره فعالیــت بســیار حرفه ای بــا بزرگان 
ســینمای ایران و درســت پــس از دیپلم 
افتخاری که برای ســرب در سال ۶۷ گرفت 
و سیمرغی که در ســال ۶۹ برای پرده آخر 
به خانه برد، به ناگهان بــه بازی در کارهایی 
پرداخت کــه کمتــر کســی از وی انتظار 

داشت. 
همین بازی در آثار نه چندان حرفه ای، وی 
را تاحدودی از دور خارج کــرد و زمینه را به 
گونه ای رقم زد کــه او کم کم و در میانه دهه 
۸۰، نه در سینما بود، نه در تلویزیون و نه در 

صحنه تئاتر.
اواخر دهــه ۸۰، برنامه ســینمایی هفت، 
گفت وگویی را بــا فرجامی ترتیب داد که در 
آن گفت وگو مشــخص شــد که این بازیگر 
محبوب، وضعیت ســلامتی چندان خوبی 
ندارد. از همان زمان تا بــه امروز، فرجامی، 
همــواره بــه یکــی از غصه هــای پررنگ 
سینمای ملی تبدیل شد چرا که سخت بود 
پذیرش این حقیقت که زیبای ســینمای 
ایران، امروز در وضعیت آشــفته حالی قرار 

دارد و فرســنگ ها از دوران طلایــی کار در 
تراز اول سینما فاصله گرفته است.

شــب گذشــته، فریماه فرجامی درحالی 
در ۷۱ ســالگی، از این دنیای خاکی رخت 
بربست که نه آن چهره شکســته و مغموم 
ســال های پایانی عمرش و نه اخبار ناگوار 
این چندوقت، هیچ یک نتوانست بر سال ها 
اقتدار و خاطره سازی او سایه بیفکند. فریماه 
فرجامی به تنهایی، در چندیــن فیلم مهم 
تاریخ ســینمای ایران بازی کــرد و آن قدر 
خاطرات زیبا و فراموش نشــدنی خلق کرد 
که هیچ گاه از خاطر سینمادوســتان محو 

نخواهد شد.
فریماه فرجامی، نمونه تاریخ ســاز بازیگری 
است که در عین زیبایی، ماند، سالم کار کرد 
و به بهترین شکل، تصویر خود را به سینمای 
ایــران الصاق نمــود. بازیگری کــه اگرچه 
می توانست سهم بیشــتری در این سینما 
داشته باشــد اما امضای پررنگی از خود در 
ضمیر ســینمای ملی به یادگار گذاشــت و 
با افتخار و همــواره در محبوبیت، چهره در 

نقاب خاک کشید.
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میدان

باشگاه پرسپولیس به صورت رسمی خبر جذب شهاب 
زاهدی مهاجم تیم ملی ایران را تایید کرد.

 تیم فوتبال پرســپولیس که در فصل گذشته به عنوان 
قهرمانی لیگ برتر و جام حذفی فوتبال ایران رســیده 

بود، از اولین خرید خود برای فصل بعد رونمایی کرد.
با اعلام این باشــگاه شــهاب زاهدی مهاجم تیم ملی 
ایران به صورت رســمی به پرسپولیس پیوست و فصل 
آینــده پیراهن تیم مدافــع عنوان قهرمانــی را بر تن 

خواهد کرد.

زاهــدی ۲۷ ســاله دوران عجیبــی را در 
فوتبالش پشت سر گذاشت. او در سال ۲۰۱۴ 
تا ۲۰۱۷ در پرسپولیس بود، سپس یک دوره 
قرضی به ماشین سازی رفت و از آنجا بود که 

بازی در خارج از ایران را استارت زد.
این مهاجــم در ســال ۲۰۱۷ ابتــدا به تیم 
IBV در کشور ایسلند رفت، سپس به سوان 

سامسونگ کره جنوبی پیوســت اما بدون انجام حتی 
یک مســابقه برای کره ای ها، از این تیم جدا شــد و در 

ســال ۲۰۱۹ به المپیک دونتسک اوکراین 
رفت.

زاهدی در المپیک دونتسک عملکرد بسیار 
خوبی داشت و همین موضوع باعث شد تا در 
سال ۲۰۲۱ به عنوان گران ترین بازیکن نقل 
و انتقالات المپیک دونتسک راهی تیم زوریا 

لوهانسک اوکراین بشود.
این مهاجم ایرانی در زوریــا در کنار اللهیار صیادمنش 
دیگر بازیکن ایرانــی هم خوش درخشــید اما حمله 

نظامی روســیه به اوکراین و مصوب شدن یک قانون از 
ســوی فیفا، به زاهدی اجازه داد که زوریا را ترک کند 

و در سال ۲۰۲۲ به پوشکاش آکادمیا مجارستان برود.
زاهدی در مجارســتان یک فصل و نیم بازی کرد و در 
حالی که یک ســال دیگر با زوریا قرارداد داشــت، به 

پرسپولیس پیوست.
طبق اعلام باشگاه پرســپولیس قرارداد این بازیکن که 
در اردوی اخیر تیم ملی ایران بــرای تورنمنت کافا هم 

حضور داشت، یک ساله است.

 بر خلاف شایعات مطرح شــده مهدی هاشمی نسب از 
لحاظ مالی با باشگاه استقلال به توافق نرسید تا پرونده 

حضور وی در جمع کادر فنی جواد نکونام بسته شود.
 مهدی هاشمی نسب برای استقلالی ها نماد بزرگترین 
و جنجالی ترین انتقال فوتبال ایران است. یاغیِ فوتبال 
ایران در دهه هفتاد با انتقال جنجالی از پرســپولیس 
به اســتقلال، جنجالی ترین نقل و انتقال تاریخ فوتبال 
باشــگاهی ایران را رقم زد.او که چهار بار در شهرآورد 
به اســتقلال گل زده بود، ســرانجام انتقام خود از علی 

پروین را با زدن گل به پرسپولیس گرفت.
هاشمی نســب در نســاجی و فولاد، دســتیار نکونام 
بود. جواد نکونام پــس از انتخاب به عنوان ســرمربی 

اســتقلال فهرســت دســتیاران خودش را 
در اختیار باشــگاه قــرار داد؛ فهرســتی که 
نام هاشمی نســب در صدر آن قرار داشــت. 
این اتفاق باعث شــد تا مدافع سال های دور 
استقلال به کمپ زنده یاد ناصر حجازی رفته 
و درباره همکاری مجدد بــا نکونام گفت وگو 
کند.همه انتظار داشــتند هاشمی نسب در 

اولین جلسه تمرین اســتقلال حضور داشته باشد اما 
غیبت او به بزرگ ترین پرســش هواداران تبدیل شد تا 
اینکه وی در گفت وگویی کوتاه از حضور در اســتقلال 
کنار کشید. او گفت: قســمت نبود در این فصل در کنار 
استقلال باشم. از هواداران استقلال هم که همیشه به 

بنده لطف داشتند، تشــکر می کنم. آنها روز 
گذشته من را در تمرین مورد لطف خود قرار 
دادند. برای تیم اســتقلال هــم در این فضا 
آرزوی موفقیت دارم.این جملات باعث شد 
رویای هواداران استقلال برای حضور مهدی 
هاشمی نســب بر باد برود. اما چــرا ماجرای 
اســتقلال و هاشمی نسب شــروع نشده به 
خط پایان رســید؟پیگیری ها حکایــت از این دارد که 
در مذاکراتی که هاشمی نسب با باشگاه استقلال انجام 
داد، رقمی از سوی وی برای عقد قرارداد مطرح شد که 
اختلاف زیادی با پولی داشــت که استقلال برای او در 
نظر گرفته بود.طبق جدولی که باشگاه استقلال برای 

اعضای کادرفنی در نظر گرفته و به تایید نکونام رسیده 
اســت، برای دســتیار اول، دوم، مربی تمرین دهنده، 
مربی گلرها و بدنســاز مبالغ متغیر در نظر گرفته شده 
است.هاشمی نســب در مذاکرات خود حاضر نشــد از 
رقم درخواســتی اش کوتاه بیاید تا پرونده حضور وی 
در استقلال فعلا بســته شــود.البته با توجه به اینکه 
کیانوش رحمتــی، حمیدرضا رجبــی، محمد نوازی 
و بهزاد غلامپور حضورشان در اســتقلال قطعی و قرار 
است مربی بدنساز و تمرین دهنده خارجی ظرف چند 
روز آینده به جمع کادر فنی اضافه شــوند، بعید به نظر 
می رسد هاشمی نسب در این فصل آبی پوشان تهرانی 

را همراهی کند.

پرسپولیس

استقلال

خریدار  کارشــناس بســکتبال ایران با 
انتقاد از تصمیمات اتخاذ شــده در سازمان 
لیگ بسکتبال، پیشــنهادات جدیدی را به 

اعضای این سازمان داد.
مهران حاتمی  درباره ســهمیه بندی ملی 
پوشــان در لیگ بســکتبال از فصل آینده، 
توضیح داد: اگر قرار باشــد تعــادل در لیگ 
برقرار شــود، شــاید این قانون در وهله اول 
خوب باشد، اما در سطح آســیا، غرب آسیا 
و مســابقات WASL ما دیگــر نمی توانیم 
نتیجه خوبی بگیریم. خیلــی از تیم ها مثل 
ذوب آهن و گــرگان بــا ۵ - ۶ ملی پوش، به 
دلیل بودجه کم برای گرفتن بازیکن بزرگ 

خارجی، به جایگاه مناسبی نرسیدند.
او ادامه داد: متاســفانه ذوب آهن حذف شد 
و ما هم که در شــهرداری گرگان بودیم، با 
توجه به شــرایط کاملا متفاوت سایر تیم ها 
از نظر بودجــه لازمه برای جــذب بازیکن 
خارجی، نتوانســتیم به جایــگاه بالاتری 
برسیم. متاســفانه در حال حاضر در بحث 
مســائل دلاری و بودجــه آنطور کــه باید 
نمی توانیم با رقبا رقابت کنیم و بیشتر روی 
ایرانی های خود ســرمایه گــذاری کردیم. 
حال اگر تعــداد ملی پوشــان در تیم ها هم 
کم شود قطعا با مشــکل فنی در مسابقات 

بین المللی روبرو خواهیم شد.
طبق قانون جدید ســازمان لیگ بسکتبال، 
هر تیمی که می خواهد در فصل جدید از دو 
سهمیه بازیکن خارجی خود استفاده کند، 
باید در نیم فصل اول یک ســهمیه خارجی 
خود را به کار گیرد، در غیــر اینصورت تنها 

می تواند با تک ســهمیه نیم فصل دوم خود 
ادامه دهد. حاتمی در پاسخ به این سوال که 
آیا با قانون فوق موافق اســت؟ تصریح کرد: 
از نظر من بهتر بود به جــای این قانون یک 
بازه زمانی مشخص برای به خدمت گرفتن 
بازیکنان خارجــی اعلام می شــد. از کف 
دســتی که مو ندارد می توان مو کند؟ با این 
قانون مخالف هســتم چون اگر می خواهیم 
پیشرفت کنیم باید تیم ها خودشان چالش 
های خود را با توجه به شــرایطی که دارند 
برطرف کنند. همه چیز به بودجه باشــگاه 

بستگی دارد و فقط باید بازه زمانی مشخص 
کنیم.کارشناس بســکتبال ایران، در پاسخ 
به این ســوال که آیا با تعیین سقف بودجه 
برای تیم ها موافق اســت؟ اظهار کرد: کاملا 
مخالفم. شرایط لیگ ما عرضه و تقاضا است. 
ضمن اینکــه اصلا این قانون اشــکال دارد. 
خیلی از تیم های ما پــول ندارند و به نظرم 
اگر به فکر بالا بردن کیفیت لیگ هســتیم 
بهتر اســت به جای ســقف بودجه، کف را 
تعیین کنیم. باشــگاهی که می تواند هزینه 
کند باید بیشــتر هزینه کند. همین الان در 

لیگ شاهد آن هستیم که برخی تیم ها اصلا 
شرایط مناســبی برای حضور در سوپر لیگ 
ندارند. چون الکی وارد سوپر لیگ می شوند 
و نهایتا به دلیل منحل شــدن به بازیکنان 

آسیب می زنند.
او ادامه داد: ورود چنین تیم هایی به ســوپر 
لیگ ظلم نســبت به بسکتبالیست ها است. 
با چند باختی هم که می آورند به این نتیجه 
می رســند که باید بــا مبلغی که داشــتند 
در لیگ یک شــرکت می کردند نه ســوپر 
لیگ. از نظر من باید کــف بودجه بگذاریم 

تا کیفیــت لیگ بالاتر برود. در آن شــرایط 
بازیکنــان بزرگ تر را وارد لیــگ می کنیم. 
باشگاهی که کار را بلد باشد قطعا به مشکل 
نمی خورد. درباره ســقف قرارداد بازیکنان 
هم باید بگویم که همه چیز به عرضه و تقاضا 

بستگی دارد. 
حاتمی با بیــان اینکه مشــکل اصلی لیگ 
بســکتبال تیم های بــی پول هســتند تا 
تیم هــای پولــدار، تصریح کرد: مشــکل 
اساســی تر ما این اســت که خیلی از تیم ها 
پول ندارند و فدراسیون باید از ورود آن ها به 
سوپر لیگ جلوگیر یکند، من با این موضوع 
بیشــتر موافقم تــا اینکه بگوییــم برخی 

باشگاه ها کمتر هزینه کنند.
یکــی از موضوعات مورد بحــث در مجمع 
ســازمان لیگ بســکتبال، ورود بازیکنان 
خارجی باکیفیت به لیگ است. مطرح شدن 
قانون سقف قرارداد برای بازیکنان خارجی 
هم از این جهت مطرح شــد کــه بازیکنان 
بی کیفت خارجی، با قیمت بــالا وارد لیگ 
نشوند. سرمربی ســابق تیم ملی بسکتبال 
ایران در رابطه بــا این موضــوع نیز گفت: 
برای اینکه این موضوع را کنترل کنیم، باید 
فکری به حال زمان نقــل و انتقالات صورت 
گیرد. فصل نقل و انتقالات بازیکنان خارجی 
با ایران یکی نیست. وقتی بازیکنان خارجی 
عضو تیم های دیگر کشــورها می شوند، ما 
تازه می توانیم بازیکن خارجی جذب کنیم 
که دیگر در آن زمان همــه خوب ها رفته اند 
و ما باید بی کیفیت هــا را با قیمت بالا جذب 

کنیم. 

شهاب زاهدی رسما به پرسپولیس پیوست

هاشمی نسب به استقلال تخفیف نداد؛ عدم توافق مالی یاغی را از نکونام دور کرد

کیانوشکمکخواست،گفتمدربحثفنیدخالتنمیکنم

وانی: از خداحافظی سهراب ناراحتم انوشیر
خریدار  رییس فدراســیون وزنه برداری 
توضیحاتی را در مورد خداحافظی سهراب 
مرادی و خط خوردن کیانوش رستمی ارائه 

داد. 
سجاد انوشیروانی در واکنش به خداحافظی  
ســهراب مرادی از وزنه بــرداری بیان کرد: 
لیاقت ســهراب مرادی ســه مدال المپیک 
بود. اتفاقاتی در زندگی ورزشــی ســهراب 
مرادی افتــاد و در آســتانه المپیک ۲۰۱۲ 

بیمارستان رفت. 
در حد رکورد المپیک وزنه می زد اما کاهش 
رکورد پیدا کــرد. در المپیــک ۲۰۱۶ ریو 
توانست طلا بگیرد و پیشرفت دوباره داشت. 
حق سهراب نبود که آن اتفاق)مصدومیت( 
رخ دهد اما تقدیر بود. او خیلی انگیزه داشت 
تا دوباره برگردد و طلای المپیک بگیرد. ما 
هم از روزی که آمدیم، تــلاش کردیم به او 
کمک کنیم. ســهراب دوســت سال های 
دور من است. خود من نســبت به او تعصب 
داشــتم و تا جایی که نیاز بــود به او فرصت 

داده شد. 

کتف سهراب جواب نداد
او ادامه داد: ســهراب در رکوردگیری تلاش 
کرد از آن مرز ذهنی بگذرد اما کتفش جواب 
نداد و همان جا به دوســتان اعلام کرده بود 
که می خواهــد خداحافظی کند. من تلاش 
کردم متقاعــدش کنم امــا از لحاظ ذهنی 
دیگر نمی توانســت و از دنیای وزنه برداری 

خداحافظی کرد.
 مرادی افتخارات زیادی کســب کرد و یکی 
از مستعدترین وزنه برداران بود. به هر حال 
هر آغازی، یک پایانــی دارد و او هم تصمیم 

گرفت کنار برود. 

وظیفه فدراسیون تجلیل از او است 
انوشــیروانی در مــورد برگزاری مراســم 
خداحافظی برای سهراب مرادی تاکید کرد:  
قطعا یک مراسم خداحافظی برای قهرمان 
بزرگی مانند سهراب مرادی خواهیم گرفت. 
هر قهرمانی کــه افتخارات زیادی کســب 
کرده باشــد وظیفه فدراسیون است که از او 
تجلیل و تقدیر کند. خود من از خداحافظی 

مرادی ناراحت شــدم. انصافا وزنــه بردار با 
پتانســیلی بود. امیدوار بودم کتفش جواب 
دهد و در این صورت یکی از مدعیان طلای 

دسته ۱۰۲ کیلوگرم بود که نشد. 
رییس فدراسیون در پاســخ به این پرسش 
که امــکان دارد در بخش های دیگــر از او 
اســتفاده کنید؟ گفت: از هــر قهرمانی که 
ســال ها تجربه دارد و تخصصــی کار کرده 
اســت می توان اســتفاده کرد. خیلی افراد 
داریم که در بدنه فدراسیون می توانند به ما 

کمک کنند؛ مانند ســهراب مرادی و سعید 
محمدپور و خیلی از قهرمانــان دیگر. حالا 
ببینیم با گذشت زمان چه اتفاقاتی می افتد. 

کیانوش کمک خواست اما در بحث 
فنی دخالت نمی کنم

انوشــیروانی در مورد خط خوردن کیانوش 
رســتمی از تیم ملی وزنه بــرداری تصریح 
کرد: من با کیانوش رستمی صحبت و اعلام 
کردم، کادرفنی هر برنامه ای داشــته باشد، 

حمایت خواهم کرد.
 او خواستار کمک شد و من اعلام کردم برای 
کمک پزشکی و پشــتیبانی من در خدمتم 
اما در بخش فنی اصلا دخالــت نمی کنم و 
این کار را در مــورد کادرفنی قبل هم انجام 
دادیم. اعتقــاد دارم کادرفنی و کمیته فنی 
تصمیــم می گیرند و خودشــان هــم باید 

پاسخگو باشند.

تعامل نباید یک طرفه باشد 
او افزود: کیانوش رســتمی در رکوردگیری 

آسیایی باخت اما کادرفنی تصمیم گرفت او 
را اعزام کند ما هم کارهایش را بدون مشکل 
انجام دادیم، کادرفنی دو، سه مرتبه تعامل 
خوب انجــام داد اما نبایــد تبدیل به تعامل 
یک طرفه می شــد. او در قهرمانی آسیا هم 
باخت. بعد از آن به اردو دعوت شد اما گفت 
زانویش درد می کند و پیگیر شــدیم گفت 
زانو را فیزیوتراپی می کنــد. حداقل انتظار 
کادرفنی این است که از نزدیک با کادرفنی 
ارتباط بگیرد و با ســرمربی صحبت کند. به 
هر حال باید سلسله مراتب رعایت شود. هر 
تصمیمــی کادرفنی بگیرد مــا از کادرفنی 
خود حمایت می کنیــم  چون فردا کادرفنی 
باید پاسخگو باشــد. خود من هم سرمربی 
بودم انتظار داشــتم فدراسیون از کادرفنی 
حمایت کنــد. خط و خطوط مــا در ورزش 
حرفه ای مشــخص اســت. من به کیانوش 
رســتمی هم گفتم اصلا من با حرف هایش 
متقاعــد شــدم اما نــواب نصیرشــلال و 
کادرفنی هر تصمیمی بگیرد ما آن را انجام 

می دهیم.

 مدافع تیــم ملی فوتبال ایــران در دوراهی 
انتخاب بیــن تیم های اســتقلال و تراکتور 
برای آینــده فوتبال خود قــرار دارد. عارف 
آقاســی مدافــع ۲۶ ســاله تیــم فوتبال 
فولادخوزستان، بعد از عملکرد درخشان در 
خط دفاعی فولادی ها بــه اردو تیم ملی نیز 

دعوت شد و اولین بازی ملی خود را در لباس 
تیم ملی انجام داد. آقاســی ســابقه حضور 
در تمامی رده پایه های ایــران را در کارنامه 
دارد.علیرضا منصوریان سرمربی تیم فولاد 
خوزســتان تلاش های زیادی برای تمدید 
قرارداد با ایــن بازیکن را انجــام داد اما این 

مدافع به دنبال تجربه فضای جدیدی بود.
بعد از اینکه جواد نکونام هدایت تیم فوتبال 
اســتقلال را بر عهــده گرفت، شــنیده ها 
حاکــی از این بود که این مدافع در لیســت 
خرید نکونام قــرار دارد و توافقات اولیه بین 
او و اســتقلال موفقیت آمیز بوده و او یک بار 

دیگر قصد بازگشــت به جمع آبی پوشــان 
تهرانی را دارد. آقاسی در لیگ بیست و یکم 
هم در اســتقلال حضور داشت ولی به دلیل 

مشکلات خانوادگی در نیم فصل جدا شد.
حالا اما حالا شــنیده می شــود که تراکتور 
دومین هایجک فصل را این بار از اســتقلال 

انجام داده و این بازیکــن با تراکتور به توافق 
رسیده است. آقاسی ســابقه حضور قرضی 
در تراکتــور را نیــز در کارنامه خــود دارد 
و دوران ســربازی خود را در این تیم پشت 
سر گذاشــت و حالا یک بار دیگر در آستانه 

پوشیدن لباس تراکتور قرار دارد.

پسازچهارفصلبازی
 کنار گذاشتن مدافع ۳۹ ساله ایران 

از باشگاه قطری!
پژمان منتظری مدافع ۳۹ ســاله ایــران از تیم الخریطیــات قطر کنار 

گذاشته شد.
 بر اســاس اعلام روزنامه الرایه قطر، باشــگاه الخریطیات قرارداد چهار 
بازیکن خود از جمله پژمان منتظری مدافع ایرانی را تمدید نکرد و این 

نفرات را از لیست کنار گذاشت.
منتظری که از ســال ۲۰۱۹ در الخریطیات بازی می کند، موفق نشد با 
این تیم در فصل گذشته از لیگ دسته دوم به لیگ ستارگان قطر صعود 

کند.
این مدافع ۳۹ ساله ایران سابقه بازی در تیم ملی کشورمان و همچنین 
باشگاه هایی چون فولاد خوزســتان، استقلال تهران، ام صلال و الاهلی 

قطر را در کارنامه دارد.

جدایی قطعی بازیکن محبوب برانکو از پرسپولیس
کاپیتان ســوم تیم فوتبال پرســپولیس برای پیگیری وضعیت خود با 

مسوولان باشگاه دیدار کرد.
 ســیامک نعمتی کاپیتان ســوم این فصل تیم فوتبال پرســپولیس، 
فصل کابوس واری را پشت سر گذاشــت. فصلی که با جدایی او از جمع 

سرخپوشان همراه خواهد شد.
نعمتی در شرایطی در لیگ بیســت و دوم کارش را با پرسپولیس آغاز 
کرد که به عنوان کاپیتان ســوم این تیم پس از امید عالیشــاه و کمال 
کامیابی نیا محسوب می شد، اما شرایط باب میل این بازیکن پیش نرفت 
تا او در نیم فصل در آستانه فسخ قرارداد هم پیش رود اما او از حضور در 
باشــگاه برای فســخ خودداری کرد تا در نیم فصل دوم هم کارش را با 

پرسپولیس دنبال کند.
او در ادامه فصل به یک بازیکن سکونشــین تبدیل شد تا در پایان فصل 
جدایی اش از جمع سرخپوشان نهایی شود. این بازیکن امروز شنبه در 

محل باشگاه حضور پیدا کرد تا برای فسخ قرارداد مذاکره کند.
هنوز قرارداد نعمتی فسخ نشده و مذاکرات برای پایان کار توافقی ادامه 
دارد. بدین ترتیب نعمتی پس از ۶ سال از جمع سرخپوشان جدا خواهد 

شد.

قراچورلو:
تمام هزینه های قوی ترین مردان با من است

 رئیس کمیته قوی ترین مردان کشورمان درباره هزینه های این کمیته 
و ورزشکارانش گفت: تا وقتی که من در این کمیته حاضر هستم، تمام 

هزینه های ورزشکاران نیز با من خواهد بود.
محمود قراچورلو در خصوص دســتاوردهای کمیته  قوی ترین مردان 
اظهار داشــت: حدود ۲۰ ماه است که مســئولیت قوی ترین مردان را 
پذیرفتم و هم در قالب فرهنگی و هم در عرصــه قهرمانی فعالیت های 
مهمی را انجام دادیم. در این مدت ۲ بار رضا قیطاســی توانست جایگاه 
اول جام پهلوان محمود را در کشــور ازبکستان کســب کند و البته این 
نکته بسیار مهمی است که این مســابقات به علت ارزش بالایی که برای 
بومی های آن منطقه دارد، برترین ورزشــکاران حرفــه ای جهان را نیز 
دعوت می کنند. میلاد عباس  آبادی در رقابت های امارات توانست مقام 

اول و متین علی محمدی مقام دوم را کسب کرد.

وی ادامه داد: تیم قوی ترین مردان توانســت برای اولین بار عنوان اول 
دنیا را در قالب تیمی کســب کند. در رقابت های روســیه پارسال نایب 
قهرمان شدیم و امســال با بدشانسی مقام اول را از دســت دادیم و باز 
هم دوم شــدیم. حد.د ۱۰ روز دیگر میلاد عباس آبادی به سنگین ترین 
مسابقات ۱۱۰- کیلوگرم ارسال می شــود که در دنیا بی سابقه است و 
روس ها نیز یکی از مدعیان بزرگ این رده از مســابقات هســتند؛ یکی 
از بخش های این مســابقات، آیتم پنجگانه اســت که آخرین حرکت 
آن کنده ۱۵۰ میلوگرم با سه تکرار است و کســانی که اشراف بر رشته 
قوی ترین مردان دارند، می دانند که چقدر مســابقه ســختی در پیش 

است و برای میلاد آرزوی موفقیت می کنیم.
رئیس کمیتــه قوی ترین مردان درمــورد هزینه های ایــن کمیته در 
مسابقات، اعزام ها و حمایت از ورزشــکارن عنوان کرد: از روز اول اعلام 
کردم که نوکر امام حســین )ع( هســتم این بالاترین افتخار من است؛ 
تمام بچه های قوی ترین مردان نیز امام حســینی هستند و تا وقتی که 
من در این کمیته حاضر هستم، ورزشکاران نیز مهمان نوکر امام حسین 
)ع( خواهنــد بود. من تا به حــال از هیج ارگانی کمــک مالی نگرفتم و 
فدراسیون نیز تنها کمک معنوی به ما کرده است. صد در صد هزینه ها، 
حتی در اردوهای آماده سازی بچه های نیز شخصی بوده و دلیل این کار 

فقط عشق به این ورزش و ورزشکاران است.
قراچورلو با اشاره به افزایش ســطح قوی ترین مردان در کشور گفت: از 
روزی که قبول مســئولیت کردم، مسئولین اســتانی مکلف کردیم که 
مسابقات اســتانی برگزار کنند و تا پایان اردیبهشت ۱۴۰۲ بیش از ۲۰ 
مسابقه استانی داشتیم. مســابقات هرچقدر اسپانسر قوی تری داشته 
باشــد، ســطح بهتری نیز پیدا می کند و قهرمان ها بیشتر برای شرکت 
در آن ها حاضر می شــوند. کمیته قوی ترین مردان رشد ۵۰۰ درصدی 
داشــته و همه این ها را مدیون مردم هستیم که به ما اهمیت می دهند و 

ما را دوست دارند.
وی کمبود فعالیت قوی ترین مردان در اســتان تهران را اینطور توضیح 
داد: مهدی فاطمی یکی از بزرگ ترین پیشکسوتان قوی ترین مردان و 
بسیار حائز اهمیت و احترام است. باید یاد بگیریم که بزرگ ترها احترام 
بگذاریم تا بعدها به ما نیــز احترام بگذارند. او نایــب رئیس قوی ترین 
مردان کشــور است و در مســابقات کشــوری و اعزام ها بسیار زحمت 
کشیده است. ما در واقع از ظرفیت های اســتان تهران کمک گرفتیم تا 
قوی ترین مردان را در کشور ورنق بدهیم؛ یعنی ما استان تهران و سطح 
کشــوری را به یک چشــم نگاه می کنیم. با این حال برای از بین بردن 

همین حواشی امسال ۲ یا سه تورنومنت در تهران برگزار خواهیم کرد.
رئیس کمیته قوی ترین مردان درباره بازگشت مردان آهنین به رسانه 
ملی خاطرنشان کرد: من در چهارچوب مســئولیتم می توانم صحبت 
کنم و توان اجرایی خودمان در این مدت نشــان دادیم که چطور بدون 
حتی یک حاشیه در سطح اســتانی، کشــوری و بین الملل توانسیتم 
مسابقات را برگزار کنیم. در یزد مسایقات را حین بهبوهه امنیتی کشور 
برگزار کردیم و بدون هیچ حاشیه ای توانستیم مسابقه ای با بیش از پنج 
هزار نفر به پایان رساندیم. ما کارنامه ای ایجاد کریدم و فعالیت های خیر 
هواهانه و فرهنگی بسیاری در برنامه کار ما بوده است. بچه های پهلوانان 
و قهرمانان مردم هستند و خیلی از مشکلات مردم و نیازمندان را مرتفع 
کردند؛ مثل ســیل، زلزله، بیماری های خاص، بچه های بی سرپرست و 

خیلی  چیزهای دیگر.

مدافع تیم ملی در دو راهی تراکتور و استقلال؛ هایجک یا وفای به عهد؟



شــهردار  اصفهان-مریــم مومنی 
اصفهــان با بیــان اینکــه در دهه ولایت 
شــهر اصفهان شــاد و پربرنامــه خواهد 
بود، گفــت: ۳۵۹ عنــوان برنامه در دهه 
ولایت در قالب ۴۱۵ اجرا در ســطح شهر 
داریم، همچنین در این دهه بالغ بر ۶۰۰ 

میلیارد تومان پروژه افتتاح می شود.
علی قاســم زاده  اظهــار کــرد: در بودجه 
۱۴۰۲ دولت که به تصویب مجلس شورای 
اســامی نیز رســیده اســت، مبلغ بیمه 
ساختمانی افزایش چشمگیری پیدا کرد، 
به گونه ای کــه در بعضی مناطــق به ویژه 
مناطق محروم مبلغ بیمــه از مبلغ پروانه 

ساختمانی بیشتر می شد.
وی افزود: مردم نســبت بــه این موضوع 
راســتا  ایــن  اعتــراض داشــتند، در 
شهرداری اصفهان از مســیر نمایندگان 

مجلس این مهم را پیگیری کرد.
شــهردار اصفهان بــا بیان اینکــه هفته 
گذشــته قانونی در مجلس بــه تصویب 
رســید کــه اجــرای مصوبــه بودجــه 

۱۴۰۲ را تا دو ســال به تأخیــر انداخت، 
تصریــح کــرد: بر این اســاس مشــکل 
بیمــه ســاختمانی رفع شــد و این خبر 
خوبی بــرای مــردم به ویــژه در مناطق 
کم برخوردار اســت که قصد ساخت وساز 
داشــتند، اما بــه دلیل رقم بــالای بیمه 

ساختمانی منصرف شده بودند.
وی با بیــان اینکه در دهه ولایت شــهر 
اصفهــان شــاد و پربرنامــه خواهد بود، 
تصریــح کــرد: ۳۵۹ عنــوان برنامه در 
دهه ولایت در قالب ۴۱۵ اجرا در ســطح 
شــهر داریم، همچنین در ایــن دهه بالغ 
بــر ۶۰۰ میلیــارد تومان پــروژه افتتاح 
می شــود که با بهره برداری از این طرح ها 
خدمات جدیــدی را به مــردم اصفهان 
تقدیم می کنیم.قاســم زاده بــا تاکید بر 
اینکه یکــی از گلوگاه هــای ترافیکی در 
رینگ سوم، بزرگراه شهید خرازی است، 
گفت: قرار اســت یک خط عبور خودرو با 
برداشته شدن فضاهای ســبز کناری، به 

این بزرگراه اضافه شود.

وی افــزود: احداث پــل صاحب روضات 
برای اتصال دو خیابــان صاحب روضات 
و بهســتان از روی بزرگراه شهید خرازی 
نیز به تســهیل عبــور و مــرور و کاهش 

ترافیک چهارراه جهاد کمک می کند.
    قاســم زاده با تاکیــد بر اینکــه یکی از 
گلوگاه هــای ترافیکی در رینگ ســوم، 
بزرگراه شــهید خرازی است، گفت: قرار 
اســت یک خط عبور خودرو با برداشــته 
شــدن فضاهای ســبز کناری، بــه این 

بزرگراه اضافه شود.
شــهردار اصفهان با اشــاره به افتتاح دو 
تقاطــع غیرهمســطح در هفتــه جاری 
افــزود: تقاطع غیرهمســطح شــهدای 
ورزشــکار در ایام نوروز بــرای رفاه حال 
شهروندان بازگشــایی شد اما به اقدامات 
جزئــی نیاز داشــت که در حــال حاضر 
تکمیل شــده اســت و در هفتــه جاری 

به صورت رسمی افتتاح می شود.
وی تصریح کــرد: تقاطع غیرهمســطح 
شــهدای ورزشــکار بــا هزینــه ۱۱۲ 

میلیــارد تومان به صورت مشــترک بین 
شــهرداری های اصفهــان و دولــت آباد 
اجرا شد که سهم شهرداری اصفهان ۷۵ 
درصد و شــهرداری دولت آباد ۲۵ درصد 

بوده است.

قاســم زاده ادامه داد: ترافیک زیادی در 
این محور وجــود داشــت، به طوری که 
مردم دولت آباد برای رفت و آمد بســیار 
مشکل داشــتند، بر این اساس با اجرای 

این تقاطع رفت و آمد مردم تسهیل شد.

مدیرعامل شــرکت نفت و  اهواز – محمد مجدم 
گاز ارونــدان گفت: برنامه های اســتمرار و افزایش 
تولید در میادین این شــرکت به خوبی پیش رفته 
و نفت و گاز ارونــدان در ایــن دوره موفق گردیده 
بیش از ۱۰۰ درصــد برنامه تولیــد تکلیفی خود را 
محقق سازد. جلســه پیش بینی تولید شرکت نفت 
و گاز ارونــدان در۳ ماه دوم ســال ۱۴۰۲، با حضور 
مدیرعامل، مدیران ارشــد و نمایندگان نظارت بر 
تولید شــرکت ملی نفت ایران، در دفتر هماهنگی 
اهــواز این شــرکت برگــزار شــد.عبدالله عذاری 
اهوازی با اشاره به برگزاری اولین جلسه پیش بینی 
تولید بر اســاس دوره های ســه ماهه، ابراز داشت: 
برنامه های اســتمرار و افزایش تولیــد در میادین 
این شــرکت همچــون آزادگان شــمالی، آزادگان 
جنوبی، دارخوین و غــرب کارون به خوبی پیش رفته 
و شــرکت نفت و گاز اروندان در ایــن دوره نیز موفق 
گردیده بیــش از ۱۰۰ درصد برنامــه تولید تکلیفی 
خود را محقق ســازد.وی با دعــوت از همه کارکنان 
به ارائه راهکارهای موثر در رفع موانع و مشــکات 
تولیدی، بیان داشت: همیشــه با انجام محاسبات، 
برنامه هــای از پیش تدوین شــده و در نظر گرفتن 
ریســک ها در ســیر عملیات تولید باید مانع وقوع 
غافل گیری شــویم، نظم در برنامه ریــزی ها و نگاه 
فراتــر از برنامه های تکلیفی داشــتن نکته ای مهم 
در تحقق اهداف تولیدی اســت.مدیرعامل شرکت 
نفــت و گاز اروندان گفت: هر نوع طرح توســعه ای 

و عملیاتی، باید یــک نگاه جامع بــه همه عوامل 
موثر در میــدان و زنجیره تولید را دارا باشــد، و 
عواملی ماننده شرایط مخرن، چاه ها، خطوط لوله 
و تاسیسات ســطح الارضی و فراورشی در آن دیده 
شود، تا طرح به شکل اثر بخش به نتایج خود برسد، 
این یکپارچگی و جامع بودن طرح با شرایط میدانی 
و عوامل محیطــی یک اصل مهم اســت، که لحاظ 
نکردن آن، منشــا موانع و مشکات تولیدی خواهد 
بود.عذاری اهوازی در ادامه سرفصل هایی که در 
برنامه های پیش رو باید جدی تر دنبال شــوند را 
ذکر کرده، و به مــواردی همچون پایش و ارزیابی 
کاهنده های و تجهیزات ســرچاهی، برنامه ریزی 
انجام منظم و ســالانه تســت های ســرچاهی، 
برنامــه ریزی تزریق مــواد مقابله با آســفالتین، 
اقدامات مقابله با خوردگــی و رفع موانع تامین به 

موقع و سریع کالا اشاره داشتند.

 کرمانشاه_حســنا فخــارزاده  اســتاندار 
کرمانشــاه در بازدید از شــرکت توزیــع نیروی 
برق اســتان کرمانشــاه گفت: مصرف بهینه برق 
بایســتی ابتدا از فضاهای اداری و ســازمان های 

دولتی آغاز شود.
اســتاندار کرمانشــاه به همراه مدیرعامل شرکت 
توزیــع نیروی بــرق اســتان  از دیســپاچینگ 
ســامانه پاســخگویی ۱۲۱ و مرکز پایش شرکت 
توزیع نیروی برق کرمانشــاه بازدید بعمل آورد.

اســتاندار کرمانشــاه در حاشــیه ایــن بازدید و 
دیدار با مدیران و پرســنل شــیفت شب شرکت 
توزیع نیــروی بــرق اســتان گفــت: زمانی که 
همشــهریان و هم اســتانی های ما در آرامش و 
امنیت در کنار خانواده هســتند زحمت کشــان 
صنعت برق بصورت شــبانه روزی انــرژی پایدار 
را برای بخش های مختلف فراهــم می کنند.وی 
با اشــاره به لزوم صرفــه جویی و مصــرف بهینه 
انرژی توسط هم اســتانی ها گفت: باید برق را به 
میزان ضرورت و در زمان های موردنیاز اســتفاده 
کنیم بطوری که در مواقعی که میزان بار شــبکه 
برق بیشــتر از میزان تولید می شــود مشترکین 
بدون مشــکل برق مورد نیــاز را دریافت کرده و 
به معشیت، در آمد و آســایش مردم کوچکترین 
خدشه ای وارد نشــود. صحرایی با تاکید بر اینکه 
ابتدا باید از فضاهای اداری و سازمان های دولتی 
مصرف بهینه را شــروع کنیم تصریح کرد: صنایع، 

کشــاورزان و مشــترکین خانگی مــی توانند با 
همکاری صنعت بــرق و تعامل با این بخش انرژی 
پایداری داشــته باشــند و همچنین از طرح های 

تشویقی و پاداش های وزارت نیرو بهره ببرند.
در ادامه مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
اســتان کرمانشــاه با اشــاره به این موضوع که 
برق به عنــوان بزرگتریــن زیرســاخت در تمام 
فعالیت های امروز بشــر نقش دارد، اظهار داشت: 
در حــال حاضر ضریــب نفوذ برق در شــهرهای 
اســتان ۱۰۰ درصد و در روســتاها نیــز بیش از 
۹۹.۸ درصد افزایش یافته اســت.وی با اشــاره به 
اینکه ۳۷پســت فوق توزیع در ســطح استان فعال 
می باشــد گفت: ۳۱۴ فیدر ۲۰ کیلووات انرژی را از 
پست ها می گیرند و  معبرهای  اصلی توسط ۱۹هزار 
و۵۰۰ ترانســفورماتوری که وظیفــه تغییر ولتاژ را 

دارند به دست مصرف کننده می رسانند.

خوزستان کرمانشاه
در بهار ۱۴۰۲ محقق شد؛

افزایش تولید و تحقق ۱۰۰ درصدی برنامه تولیدی
وندان   شرکت نفت و گاز ار

استاندار کرمانشاه :
مصرف بهینه برق ابتدا از فضاهای اداری و سازمان های

 دولتی آغاز شود

شهردار مطرح کرد؛

اجرای ۴۱۵ برنامه  در اصفهان طی دهه ولایت
مدیرکل صمت فارس:

ارتقاء ظرفیت تجاری و صادراتی محصولات 
ورت دارد دانش بنیان ضر

شــیراز-چراغی مدیرکل صمت فــارس تاکید کــرد: حمایت، 
تقویت و بهبود تولید و ارتقاء ظرفیت تجــاری و صادراتی محصولات 

دانش بنیان ضرورت دارد.
حمیدرضا ایزدی در کارگروه تســهیل و رفع موانــع تولید و کارگروه 
احیا و فعال ســازی واحدهای راکــد، بر ضرورت حمایــت، تقویت و 
بهبود تولید و ارتقاء ظرفیتهای تجــاری و صادرات محصولات دانش 
بنیان و تشــکیل کمیته تخصصی ذیل کارگروه در راستای رفع موانع 

این شرکتها در اداره صمت استان فارس تاکید کرد.
به نقل از ســازمان صمت فارس، او ادامه داد: در این جلســه مسائل و 
مشــکات ۳۲ بنگاه اقتصادی و تولیدی فعالیــت در زمینه ورق های 
کامپوزیــت آلومینیومی قطعات ابزار دقیق صنعتــی انواع نان، الکل، 
انــواع محصولات صنعتی تمــام گروهای صنعتــی و … موضوعات و 
مسائل و مشــکاتی بود که در زمینه تعیین تکلیف بدهی، درخواست 
تســهیات خرید دین، دریافت پابان کار، تعییــن کمیته درخصوص 
تعیین قابلیت واحد ســم زدایی غــات و گزارش اتــاق باررگانی در 
خصوص مشــکل قبوض جدید برق، درخواست تسهیات و… بحث، 
گفت وگو، بررســی و برای انجام اقدامات لازم از ســوی دستگاه های 

اجرایی ذی ربط تصمیمات لازم اخذ شد.
مدیرکل صمت فارس گفت: در راســتای ارتقاء فعالیت های اقتصادی 
نیز با تشکیل جلســات و بازدیدهای میدانی و مستمر از شرکت های 
دانش بنیان برای رشــد و توســعه محصولات، کالا و خدمات دانش 
بنیان که پتانســیل صادرات دارند، گام های موثری را برداشته ایم تا 

در بازارهای جهانی حضور گسترده تری داشته باشیم.
ایزدی همچنین با اشاره به دهه تولید و تجارت افزود: در »دهه تولید 
و تجارت« بــا همکاری دســتگاههای ذی ربط و تشــکل های بخش 
خصوصی در راستای رشــد تولید و مهار تورم برنامه های لازم توسعه 

اقتصادی و اشتغالزایی به اجرا در می آید.

مدیرکل منابع طبیعی استان خبر داد؛
شناسایی ۸۵ منطقه مستعد 

آتش سوزی  در  ایلام

ایلام –حســن بیگی  مدیرکل منابع طبیعی ایام گفت: بیش 
از ۸۵ منطقه مستعد آتش سوزی در استان شناسایی شده است.

ابراهیــم پیرزادیــان اظهار داشــت: منابع طبیعی اســتان جهت 
جلوگیری از وقوع اتش ســوزی اقدام به ایجــاد اکیپ های واکنش 
ســریع آموزش دیده در مناطق بحرانی، ایجــاد آتش بر در مناطق 
بحرانــی، برقراری کشــیک اطفــاء حریق در تمام ادارات ســطح 

استان به صورت آماده باش شبانه روزی و… نموده است.
وی با اشــاره به تشــدید اقدامات حفاظتی در عرصه هــای منابع 
طبیعی، افــزود: تجهیزات مناســب و کافی بــرای خاموش کردن 

آتش در اختیار ادارات شهرستان ها قرار داده شده است.
مدیرکل منابع طبیعــی ایام با بیان اینکــه حفاظت از عرصه های 
طبیعــی وظیفــه اصلی این ســازمان اســت، خاطرنشــان کرد: 
جلوگیری از تخریب و تجاوز این مواهب الهــی وظیفه ای همگانی 

است.
پیرزادیان یادآور شــد: خوشــبختانه فرهنگ حفاظت از عرصه های 

جنگلی در استان نسبت به سال های گذشته افزایش یافته است.
وی تاکید کــرد: آتــش زدن درختان جنگلــی، بوته هــا، بقایای 
گیاهی در مزارع و باغات برابر قانون جرم محســوب می شــود و با 

متخلفان برخورد قانونی خواهد شد.
مدیرکل منابع طبیعی ایام در پایان گفت: مردم طبیعت دوســت 
ایام می تواننــد هرگونه تخریــب، تصرف اراضی ملــی و یا آتش 
ســوزی در عرصه های جنگلی، مرتعی مراتب را از طریق شــماره 
تماس ۱۵۰۴ و یــا ۱۳۹ کد امداد جنــگل و مرتع ایــن اداره کل 

اطاع دهند.

کسب افتخاری ارزشمند
 در جدیدترین رتبه بندی جدید تایمز 

 دانشگاه علوم پزشکی مازندران
 رتبه دوم کشور و ۶۵ آسیا

ساری-امیری فر مؤسســه آموزش عالی تایمز در ویرایش ۲۰۲۳ 
خود که در سال ۲۰۲۳ میادی منتشر شده، نام ۶۵ مؤسسه ایرانی را 

در لیست مؤسسه های برتر آسیا منتشر کرده است. 
 در ویرایش ۲۰۲۳ نظام رتبه بندی دانشــگاه های آسیایی »مؤسسه 
آموزش عالــی تایمــز«، روی هم، نام ۹۲۸ مؤسســه از ۳۶ کشــور 
گوناگون آسیا در فهرســت پایانی آمده است که بر اساس آن دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران پس از دانشــگاه صنعتی شریف که در جایگاه 
نخست ملی و ۶۴ آسیا قرار گرفته است، توانســت در رتبه دوم ملی و 

۶۵ آسیا جای بگیرد.
رتبه بندی دانشگاه های آســیایی »مؤسســۀ آموزش عالی تایمز«، 
مؤسسه های پیشرو آسیا را در پنج زمینه آموزش )با وزن ۲۵ درصد(، 
چشــم انداز جهانی )با وزن ۷/۵ درصد(، پژوهش )با وزن ۳۰ درصد(، 
اســتنادها )با وزن ۳۰ درصــد(، و درآمدهای صنعتــی )با وزن ۷/۵ 

درصد(؛ بر پایه ۱۳ سنجه کمی ارزیابی می کند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار  ســنندج-فاطمه ملایی 
کردســتان به همراه  مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی استان 
در ســومین روز از دهه تولید و تجارت از شــهرک صنعتی ســنندج 
چهار)ســرنجیانه( و واحدهای تولیدی در حال ســاخت و ساز در این 
شــهرک بازدید کرد و از نزدیک در جریان آخریــن وضعیت و میزان  
پیشــرفت پروژه های عمرانی خط انتقال آب و جاده دسترسی به این 

شهرک صنعتی قرار گرفت.
معاون عمرانی اســتاندار کردستان در حاشــیه بازدید از دو پروژه 
زیر ســاختی احداث خط انتقال آب و جاده دسترســی به شــهرک 
صنعتی ســنندج چهــار اظهار کــرد : تکمیل زیرســاخت های این 
شــهرک صنعتی از مهم ترین اهداف در دســت اقدام دولت مردمی 
در ســنندج اســت و با توجه به پیشــرفت هر دو پروژه امیدواریم 
در آینــده ای نزدیــک با حضــور رییس جمهــور این ۲ پــروژه به 

برسد. بهره برداری 
کیومرث حبیبی بیان کرد: شــهرک صنعتی ســرنجیانه بــا توجه به 
جانمایی مناســب و پیش بینی ایجاد ۴۰۰ واحــد تولیدی در صورت 
بهره بــرداری کامل؛ نویــد بخش رونــق تولید و افزایش اشــتغال در 

سنندج است.

وی در ادامــه با پیمانــکاران دارای پــروژه در این شــهرک صنعتی 
گفتگو  و  مهمترین مســائل و مشــکات پیش روی بهره برداری کامل 
از شهرک صنعتی ســنندج چهار را از نزدیک بررســی و برای تسریع 
در تکمیل هر چه ســریعتر آن دســتور اقدامات و راهکارهای لازم را 

صادر کرد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی کردســتان هم در این بازدید 
با اشــاره به اینکه یکی از پروژه های شاخص این شــرکت در استان، 

شهرک صنعتی ســنندج چهار)سرنجیانه( اســت، گفت: این شهرک 
در ۲ فاز تعریف شــده کــه یک فاز آن با مســاحت ۷۰ هکتــار آماده 
بهره برداری کامل اســت و اراضی آن هم به متقاضیان واگذار شــده 

است.
حمیدرضا امانی با اشــاره به اینکه در فاز نخســت شــهرک سرنجیانه 
۲۰۰ قرارداد واگذاری انجام شــده اســت، اظهار کرد:  ۸۰ واحد هم 
اکنون در حال ســاخت و ساز هســتند و طراحی و اجرای فاز دوم این 
شــهرک صنعتی هم جزو برنامه های امســال شــرکت شهرک های 

صنعتی استان است.
وی با بیان اینکه ســند ۲ فاز این شــهرک صنعتی هم به نام شــرکت 
شهرک های صنعتی اســتان انتقال یافته اســت، یادآور شد: تقریبا ۶ 
هکتار از اراضی این شــهرک هم به زون دانش بنیــان اختصاص پیدا 

کرده است.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی کردســتان اظهار داشت: 
مشــکل تامین آب و جاده دسترســی به این شــهرک صنعتی تعیین 
تکلیف شــده و ۱۵ کیلومتر خط انتقال آب بــا ۲۵۰ میلیارد اعتبار و 
۲ کیلومتر جاده دسترســی با ۱۴۰ میلیارد ریــال در آینده نزدیک به 

بهره برداری خواهد رسید.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کردستان:

است سنندج  در  اشتغال  افزایش  بخش  نوید  سرنجیانه  صنعتی  شهرک 

کردستان

ایلام –حسن بیگی    مدیر کل بیمه سامت اســتان ایــام گفت: با اضافه 
شدن دو دهک ۴و۵ به جمعیت بیمه شــدگان رایگان بیمه سامت، ۵ دهک 

اول جامعه بصورت رایگان تحت پوشش بیمه سامت قرار می گیرند.
نورالدین رحیمی با اعام این خبر اظهار داشــت: در راســتای آسان سازی و 
رایگان ســازی بیمه همگانی سامت برای دهک های نخســت جامعه بویژه 
محات کم برخوردار دو دهک دیگر به جمعیت بیمه ســامت رایگان افزوده 

شد.
وی افزود: به اســتناد بند الف ماده ۷۰ قانون برنامه ششــم توســعه و قوانین 
بودجه سنواتی طی ۲ سال گذشــته؛ ۳ دهک مشمول بیمه رایگان شدند. این 
سه دهک از ابتدای سال گذشــته توســط وزارت تعاون، رفاه و کار اجتماعی 
دهک بندی شده و ســپس به سازمان بیمه ســامت معرفی می شوند تا تحت 

پوشش بیمه رایگان قرار گیرند.

مدیر کل بیمه سامت اســتان ایام گفت: در حال حاضر در استان ایام ۱۷۷۷۳ 
نفر در سه دهک نخست درآمدی تحت پوشش بیمه رایگان قرار دارند.

رحیمی عنوان کرد: سازمان بیمه ســامت ایران در راستای تسهیل و تامین 
پوشــش بیمه همگانی پیشــنهاد داد که دهک های بیشــتری مشمول بیمه 
رایگان شــوند که بر این اســاس هیئت محتــرم وزیران طی هفته گذشــته 
مصوبه ای را به تصویب رســاندند کــه دو دهک به مجمــوع دهک های قبلی 
اضافه شــود تا به این صورت از این بــه بعد ۵ دهک نخســت درآمدی تحت 

پوشش بیمه رایگان قرار گیرند.
وی ادامه داد: پیش از این دهک درآمدی ۴ می بایســت ۱۰ درصد مبلغ حق 
بیمه ســالانه و دهک درآمدی پنجم نیز ۲۰ درصد از حق بیمه یک میلیون و 

۴۳۵ هزار و ۲۰۰ تومانی مصوب برای سال جاری را پرداخت می کردند.
مدیر کل بیمه ســامت ایام بیان داشت: بر همین اســاس از این پس میزان 

پرداختی دهک ششــم از ۳۰ درصد به ۲۰ درصد، پرداختــی دهک هفتم از 
۴۰ درصد به ۳۰ درصد و پرداختی دهک هشــتم از ۶۰ درصد به ۴۰ درصد و 
پرداختی دهک نهم از ۸۰ درصد به ۵۰ درصــد کاهش یافت. میزان پرداختی 

حق بیمه دهک دهم نیز بدون تغییر باقی مانده است.

مدیر کل بیمه سلامت ایلام؛

۵ دهک اول جامعه بصورت رایگان تحت پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند

ایلام



مصرف آب تهرانی ها از ۵۵ هزار لیتر در ثانیه 
عبور کرد

با شروع فصل تابســتان، افزایش دما و اســتقرار هوای گرم در پایتخت 
میزان مصرف آب نیز در این کلانشهر افزایش چشمگیری یافته است، 
به گونه ای کــه در روز جمعه دوم تیرماه مصرف لحظه ای آب در شــهر 

تهران از ۵۵ هزار لیتر در ثانیه عبور کرد.
مصرف آب در کلانشهر تهران در روزهای پایانی هفته روندی افزایشی 
دارد به گونه ای که در روزهای پنجشنبه و جمعه و ایام تعطیل، مصرف 
لحظه ای آب تهران از ۵۰ هزار لیتر در ثانیه نیز عبور می کند. همچنین 
در روز گذشــته مصرف لحظه ای آب در شــهر تهران، ۵۲ هزار لیتر در 

ثانیه ثبت شد.
 هر چند که این میــزان مصرف، مصرف لحظــه ای آب در تهران بوده و 
ثابت نخواهد بود اما ثبت این رقم بی سابقه بوده و لازم است که تهرانی ها 

راهی برای کاهش مصرف آب پیدا کنند تا با چالش مواجه نشوند.
آنطور که محســن اردکانی مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهران اخیرا اعلام کرده اگر میزان همراهی مشترکان از چهار درصد به 
۱۰ درصد افزایش یابد می توانیم بدون هیچ گونه مشــکلی تامین آب را 

داشته باشیم، گفت: برنامه ای برای جیره بندی و قطع آب وجود ندارد.
اردکانی با تاکید بر این که تهران آمادگــی بارگذاری جمعیت جدید با 
توجه به منابع آبی ندارد، اظهار کرد: امسال نسبت به سال گذشته منابع 
آبی در دســترس به مراتب کمتر بوده و دمای هوا نیز افزایش بیشتری 
یافته اســت و هیچ راهی به جز همراهی مردم بــرای تامین منابع آبی 

وجود ندارد.
کولرهای آبی یکی از پرمصرف ترین وسایل خانگی هستند. با وارد مدار 
شدن یک کولر آبی در هر خانه، گویی یک نفر به اعضای خانواده اضافه 
شده اســت چرا که هر کولر آبی هم اندازه یک فرد آب مصرف دارد. هر 
کولر آبی ۳۰۰ لیتر آب  در  شبانه روز مصرف می کند و اکنون در تهران 

حدود سه میلیون کولر آبی در مدار بهره برداری است.
رعایت نکات مدیریت مصرف آب و پرهیز از مصارف غیرضروری از سوی 
مشترکان، نقش مهمی در پایداری شبکه توزیع آب و دسترسی همگان 
به آب شــرب ایفا خواهد کرد. برای مثال روز چهارشــنبه هفتم تیرماه 
مصرف روزانه آب تهران در شــهر تهران به ســه و نیم میلیارد لیتر در 

شبانه روز رسید.

 جهش ۱۶ درصدی ظرفیت تولید نفت ایران 
تا پایان برنامه هفتم توسعه

بر اساس لایحه برنامه هفتم توســعه، ظرفیت تولید نفت از ۳ میلیون و 
۸۳۸ هزاربشکه فعلی به ۴ میلیون و ۴۵۰هزار بشکه درپایان این برنامه 
می رسد که از جهشی ۱۶ درصدی درظرفیت تولید نفت ایران حکایت 
دارد. افزایش ظرفیت تولید نفت برای ایــران به عنوان یکی از ابزارهای 
چانه زنی در مناسبات سیاســی و اقتصادی مطرح است. از همین رو با 
روی کار آمدن دولت ســیزدهم و با وجود ادامه شــرایط تحریم، ایران 
توانســت با اقدام های مؤثر ظرفیت تولید نفت خود را به میزان پیش از 

تحریم ها یعنی ۳ میلیون و ۸۳۸ بشکه در روز برساند.
با این حال برای آنکه بتوان در بازار نفت قدرت بیشــتری داشت، علاوه 
بر افزایش تولید، افزایش ظرفیت نیز اهمیت ویژه ای دارد تا در شــرایط 

خاص بتوان نفت بیشتری را به بازار عرضه کرد.
با توجه به این مهم، در لایحه برنامه هفتم توســعه کشــور، به موضوع 
افزایش ظرفیت تولید نفت توجه شــده اســت. بر اســاس این لایحه، 
ظرفیت تولید نفت ایــران تا پایان این برنامه بــه ۴ میلیون و ۴۵۰ هزار 
بشکه در روز افزایش خواهد یافت که نشان دهنده جهش ۱۶ درصدی 

در این زمینه است.
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طبقاعلامبانکمرکزی
پرداخت وام مسکن به متقاضیان دارای ۳ فرزند 

تسهیل شد

خریدار  طبــق اعلام بانک مرکــزی، اصلاحیه 
دستورالعمل »تســهیلات قرض الحسنه ودیعه، 
خرید و ســاخت مســکن برای متقاضیان دارای 
فرزند سوم و بیشتر« برای اجرا به پنج بانک عامل 
مســکن، صادرات ایران، ملت، تجارت و پســت 
بانک ابلاغ شد که بر این اســاس شرط فرم »ج« 
سبز برای وام مســکن این دســته از متقاضیان 

حذف شده است.
مهدی صحابــی - مدیــر اداره اعتبــارات بانک 
مرکزی- با اشــاره به برقراری ارتباط با ســامانه 
وزارت مســکن بــه منظور اســتعلام ســوابق 
متقاضیان این تسهیلات توسط بانک ها گفت: به 
موجب جزء ۳، بند الف تبصــره ۱۶ قانون بودجه 
ســال جاری مقرر شده اســت به متقاضیانی که 
فرزند ســوم یا بیشــتر آنها از ۱/۱/۱۳۹۹ به بعد 
متولد می شود، تســهیلات قرض الحسنه ودیعه، 
خرید یا ســاخت مسکن تا ســقف ۲۰۰ میلیون 

تومان پرداخت شود.
وی با اشــاره به اصلاح شــرایط بهــره مندی از 

تســهیلات مذکور عنوان کرد:  از جمله مواردی 
که حســب مقررات بانک های عامل باید کنترل 
می شــد، فرم )ج( متقاضــی بود بدیــن معنا که 
اســتفاده یا عدم اســتفاده متقاضــی از امکانات 
دولتی، زمین، تســهیلات یارانه ای مورد بررسی 
قرار می گرفت. امــا باتوجه به اینکــه روح حاکم 
بر قانون جوانــی جمعیت و حمایــت از خانواده 
بر فرزندآوری تشــویق و تأکید دارد لذا در بانک 
مرکزی به این نتیجه رســیدیم که برای دریافت 
این تسهیلات این بند حذف شود و دستورالعمل 
مربوطه اصلاح و روز چهارشــنبه مورخ هفتم تیر 

ماه ۱۴۰۲ به شبکه بانکی ابلاغ شد.
صحابی افزود: برای مثال ممکن اســت فرم )ج( 
متقاضی قرمز باشــد و از تســهیلات یارانه ای و 
امکانات دولتی استفاده کرده باشد اما به هر دلیلی 
ملکی را که در اختیارش بوده را به فروش رسانده 
باشــد.  مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی تصریح 
کرد: براین اســاس بانک ها تنها دو موضوع از سه 
موضوعی را که برای احراز فاقدین مسکن کنترل 

می کنند را درباره این تســهیلات مــورد ارزیابی 
قرار می دهند. نکته اول اینکه در ســامانه جامع 
حمایتی وزارت راه و شهرســازی که لینک آن را 
در اختیــار بانک هــای عامل قرار گرفته اســت، 
وضعیت کنونی مالکیت متقاضی را بررســی می 
کنند، بدین معناکه در حال حاضــر ملکی به نام 
فرد هست یا خیر. دومین نکته استعلام از سامانه 
سمات بانک مرکزی اســت که مشخص می کند 
فرد دارای تســهیلات فعال مسکن یا جعاله است 
یا خیر.وی ادامه داد: لــذا در صورتی که متقاضی 
ملکی به نام خود و تسهیلات فعال جعاله و مسکن 
نداشــته باشــد، بانک عامل می تواند نسبت به 

تشکیل پرونده در این باره اقدام کند.
به گفته مدیر اداره اعتبــارات بانک مرکزی پنج 
بانک ملت، صادرات، تجارت، پست بانک و مسکن 
به عنوان بانک های عامل این تســهیلات تعیین 
شــدند و متقاضیان می توانند با مراجعه مستقیم 
 به شــعب ایــن بانک ها از تســهیلات یاد شــده 

بهره مند شود.

برای گرفتن وام ۹۶۰ میلیونی مسکن چقدر باید 
هزینه کرد؟

درحالی که مصوبه اخیر شــورای پول و اعتبار از افزایش وام مســکن تا 
۹۶۰ میلیون تومان حکایت دارد، متاهل های ســاکن تهران برای اخذ 

این وام باید بیش از ۱۶۷ میلیون تومان پرداخت کنند.
یکی از مصوبات سیصد و شصت و یکمین جلسه شــورای پول و اعتبار 
که هفته قبل برگزار شد، دو برابر شدن سقف تسهیلات ساخت و خرید 
مســکن از محل گواهی حق تقدم یعنی از محل تسه گواهی حق تقدم 
دو بود. بر این اســاس این تسهیلات در شــهر تهران به صورت انفرادی 
۲۰۰ میلیون تومان و برای زوجین ۴۰۰ میلیون تومان بود که بر اساس 
مصوبه جدید شورای پول و اعتبار هر دو مبلغ دو برابر شد و به ترتیب به 

۴۰۰ میلیون تومان و  ۸۰۰ میلیون تومان افزایش یافت.
همچنین برای شــهرهای بــالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیــت نیز از ۱۶۰ 
میلیون تومان و ۳۲۰ میلیون تومان برای هر نفــر و زوجین به دو برابر 
این مبالغ به ۳۲۰ و ۶۴۰ میلیون تومان رســید. در مناطق شهری نیز 
این تسهیلات ۱۲۰ میلیون تومان و ۲۴۰ میلیون تومان بود که به ۲۴۰ 

میلیون تومان و ۴۸۰ میلیون تومان رسید.
تصمیم دیگری که اعضای شــورای پــول و اعتبار گرفتنــد، در حوزه 
پوشش هزینه تعمیر و نوسازی واحدهای مســکونی بود که به صورت 
تسهیلات جعاله در اختیار افراد قرار داده می شد و از ۸۰ میلیون تومان 

به ۱۶۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرد.

بررسی قیمت تسه از تیر سال 1400
هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( در تیر ســال ۱۴۰۰، ۸۶ و ۴۰۰ تومان 
قیمت دارد. هر برگ اوراق تسهیلات مســکن در مرداد سال ۱۴۰۰ با 
قیمت ۹۰  هزار و ۲۰۰ تومان و در شــهریور با قیمــت ۹۳ هزار و ۸۰۰ 
تومان داد و ستد می شــود. این اوراق در ماه مهر ســال ۱۴۰۰ معادل 
۹۶ هزار و۵۰۰ تومان، در آبان ماه سال ۱۴۰۰ معادل ۹۴ هزار و و ۲۰۰ 

تومان  و در آذر نیز ۹۰ هزار تومان قیمت دارد.
اوراق تسهیلات مسکن در دی  و بهمن سال ۱۴۰۰ نیز با قیمت های ۹۲ 
هزار و ۷۰۰ تومان و ۸۸ هزار و ۵۰۰ تومان معامله می شود. این اوراق در 
سال ۱۴۰۱ معادل ۸۶ هزار و ۸۰۰ و در سال ۱۴۰۲ نیز ۸۷ هزار و ۱۰۰ 
تومان قیمت داشته که این گزارش بر اساس قیمت سال ۱۴۰۲ نوشته 

شده است.

قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های تهرانی
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۵۶۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند که شامل ۴۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 
مسکن و۱۶۰  میلیون تومان وام جعاله می شود؛ لذا برای دریافت ۴۰۰ 
میلیون تومان وام باید ۸۰۰ برگه تســهیلات مســکن خریداری کنند 
که هزینه این تعداد با اوراق ۸۷ هزار و ۱۰۰  تومانی، ۶۹ میلیون و ۶۸۰ 
هزار تومان می شــود. همچنین با در نظر گرفتــن ۱۶۰ میلیون تومان 
وام جعاله که برای آن باید ۳۲۰ ورق به مبلــغ ۲۷ میلیون و ۸۷۲ هزار 
تومان خریداری کنند، مجموع هزینه خرید اوراق به ۹۷ میلیون و ۵۵۲ 
هزار تومان می رســد.زوج های تهرانی نیز بر همین اساس می توانند تا 
سقف ۹۶۰ میلیون تومان شــامل ۸۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 
مســکن برای هر نفر و ۱۶۰  میلیون تومان وام جعالــه دریافت کنند؛ 
بنابراین زوجین باید ۱۶۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند که 
هزینه آن ۱۳۹ میلیون و ۳۶۰ هزار تومان می شــود که همراه با هزینه 
۲۷ میلیــون و ۸۷۲ هزار تومانی وام جعاله که بــرای آن باید ۳۲۰ ورق 
تسهیلات مسکن خریداری کنند، در مجموع باید ۱۶۷ میلیون و ۲۳۲ 

هزار تومان پرداخت کنند.

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

 اعلام رضایت و تقدیر سهامداران از عملکرد چادرملو
 تقسیم  171 هزارو 325 میلیارد ریال سود بین سهامداران

 به گزارش خبرنگار ما، در مجمع عمومي عادی سالیانه صاحبان 
سهام شرکت معدنی و صنعتی چادرملوکه با حضور بیش از۸۸  
درصد از سهامداران روز چهارشــنبه  ۷  تیر ماه سال ۱۴۰۲ در 
محل سالن تلاش، برگزار شد، ســهامداران حقیقی و حقوق از 
عملکرد چادرملو اعلام رضایت و از مدیران و پرســنل شــرکت 

تقدیر کردند.
در این جلسه پس از انتخاب آقاي محمد ابراهیم راعی عزآبادی 
نماینده شــرکت  گروه مدیریت ســرمایه گذاری امید، بعنوان 
رئیس مجمــع و ناظرین آقایــان قائمی راد نماینده شــرکت  
ســرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات و سلحشوری نماینده 
شرکتهای سرمایه گذاری  ســهام عدالت،  خلیل زاده نماینده 
ســازمان بورس و اوراق بهادار و بازرس قانونی شرکت، مهندس 
طاهر زاده  بعنوان دبیر مجمع و مدیر عامل شرکت،  گزارشي از 
عملکرد و برنامه هاي اجرایي شامل عملیات استخراج ، تولید و 
فروش محصولات و طرح ها و برنامه های  سال جاری شرکت به 

اطلاع حاضران رساند. 
مدیر عامل چادرملو در ســخنرانی آغازین این جلســه با موفق 
ارزیابی کردن عملکرد هیات مدیره در ســال ۱۴۰۱و کســب 
موفقیت هــای فراتر از برنامــه و رکوردهای تولیــد که آثار آن 
در صورتهای مالی ، گــزارش عملکرد هیــات مدیره و گزارش 
تفســیری مدیریت به طــور مفصل برای ســهامداران محترم 
تشــریح گردیده است گفت : شــکرگزاریم که بار دیگر خداوند 
منان در ســایة الطاف بي دریغش، توفیــق خدمتگزاري را به ما 
عطاء فرمود، تا تمام تــوان خود را در طبق اخلاص گذاشــته و 
در راستاي توســعة  صنعت و معدن و شــکوفائي اقتصاد ایران 
عزیزمان، بــا اتکاء  به حمایت هاي شــما ســهامداران محترم، 

گام هاي بزرگي را برداریم.
وی افزود: در ســالی که گذشــت توانســتیم با وجــود برخی 
مشــکلات ناشــی از کاهش قیمت های جهانــی و محصولات 
زنجیره ارزش فولاد و محدودیت های ناشی از قطع شدن برق و 
گاز برای واحدهای فولادسازی و کمبود نقدینگی حاصل از این 
رخداد، به درآمدهای عملیاتی ۴۳۷,۷۳۶,۴۲۲ میلیون ریالی 
و سود خالص ۲۲۸,۸۷۴,۱۴۸ میلیون ریالی دست پیدا کنیم و 
ضمن تحقق سود پایه هر سهم به میزان ۱,۱۹۱ ریال، به برنامه 

عملیاتی خود پایبند باشیم.
مهندس طاهرزاده مهم تریــن نتایج عملکرد گــروه معدني و 
صنعتي چادرملو )سهامي عام( در ســالی که گذشت را  به این 

شرح بیان کرد :
 کسب جایگاه نخســت کشــور در تولید محصول کنسانتره 
آهن )خشک( در بین شرکت های تولیدکننده این محصول به 

میزان ۱۱,۰۴۲,۲۶۶ تن،
 تحقق رکورد تولید در بخش آهن اســفنجی و فولاد از ابتدای 

بهره برداری کارخانجات،
 پوشــش ۱۰۵ درصدی برنامه تولید ) پوشش ۱۰۶ درصدی 

تولید کنسانتره، پوشــش ۱۰۳ درصدی تولید گندله، پوشش 
۱۰۴ درصدی تولید آهن اســفنجی و پوشــش ۱۱۳ درصدی 

تولید شمش فولادی(،
 تولید ۱۷,۷۰۵,۵۷۸ تن محصول در سال ۱۴۰۱

 تحقق درآمد حاصل از فروش محصولات شــرکت اصلی در 
ســال ۱۴۰۱ به میزان ۴۰۹,۷۸۷,۵۸۴  میلیــون ریال  و گروه 

)تلفیقی( به میزان ۴۷۶,۷۶۲,۴۴۸ میلیون ریال،
 کســب بیش از ۲۱۲,۷۸۷,۴۱۰ میلیون ریال سود عملیاتی 
در شــرکت اصلی در ســال ۱۴۰۱  و ۱۹۴,۴۶۹,۰۸۵ میلیون 

ریال سود عملیاتی در گروه،
 تحقق ســود خالص شرکت اصلی در ســال ۱۴۰۱ به میزان 
۲۲۸,۸۷۴,۱۴۸  میلیــون ریــال و گروه )تلفیقــی( به میزان 

۲۴۰,۰۳۲,۳۷۰ میلیون،
 ثبت افزایش ســرمایه شــرکت از مبلــغ ۱۱۹,۰۰۰,۰۰۰ 
میلیون ریال بــه مبلغ ۱۹۲,۵۰۰,۰۰۰ میلیــون ریال با هدف 
مشارکت در افزایش سرمایة شــرکت های سرمایه پذیر، خرید 

دارایی های سرمایه ای و پیش برد طرح های توسعه ای،
 اســتفاده از صرفه مالیاتی ناشی از افزایش ســرمایه از محل 
ســود انباشــته مطابق ظرفیت قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ و 
همچنین معافیت ۱۰ درصدی از میزان افزایش سرمایه از حق 

انتفاع پروانه بهره برداری از معادن .
 حفظ جایگاه شرکت در بازار ســرمایه از لحاظ ارزش بازار در 

رتبة ششم در پایان سال ۱۴۰۱ نسبت به پایان سال ۱۴۰۰،

جایگاه شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در زنجیرة 
شرکت های اصلی تولید کننده فولاد کشور در سال 1401

کنسانتره
سهم ۲۳,۷۰ درصدی

شرکت های اصلی کشور:  ۴۶,۵۹۴,۴۵۳
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۱۱,۰۴۲,۲۶۶

گندله جایگاه اول کشور 
سهم ۷,۷۸ درصدی

شرکت های اصلی کشور:  ۴۸,۴۲۱,۱۹۱
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۳,۷۶۷,۹۳۷

جایگاه ششم کشور
آهن اسفنجی

سهم ۵,۴۳ درصدی
شرکت های اصلی کشور:  ۲۹,۷۵۰,۰۴۵

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۱,۶۱۵,۰۱۵
شمش فولادی جایگاه پنجم کشور 

سهم ۵,۲۲ درصدی

شرکت های اصلی کشور:  ۲۲,۶۶۷,۱۱۹
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:  ۱,۱۸۴,۲۷۸

جایگاه هفتم کشور 

برنامه های آینده شرکت :
هیئت مدیره شرکت بر آن است تا در راســتای نیل به توسعه و 
پیشرفت روز افزون و اعتلای میهن، با رهنمودها و حمایت های 
شما سهامداران محترم، ضمن حفظ و ارتقاء ارزش های بنیادی 
شرکت، به استراتژی های هدف گذاری شده به شرح زیر دست 

یابد:
اهداف کوتاه مدت :

 تولید بالاتر از ظرفیت اسمی کنســانتره سنگ آهن )مشابه 
سال های گذشــته(، تولید گندله، آهن اسفنجی، فولاد و تولید 

برق طبق برنامه مصوب سال ۱۴۰۱
 شــروع عملیات اجرایی احداث کارخانه گندله سازی شماره 

»۲«
 شــروع عملیات احداث نیروگاه ســیکل ترکیبی به ظرفیت 

۵۴۶ مگاوات در شهرستان اردکان
 شــروع عملیات طرح احــداث کارخانه مجتمــع فروآلیاژ 
چادرملو به روش کوره قوس الکتریکی بــه حداقل ۶۵ هزار تن 
)۳۰ هزار تن فروسیلیکو منگنز ۲۰ هزار تن فرو منگنز پرکربن 

و ۱۵ هزار تن فروسیلیس
 ادامه عملیــات اجرایی اکتشــافات تفصیلــی پهنه معدنی 

D۱۹ آنومالی
 تکمیــل مشــارکت در افزایــش ســرمایه شــرکت های 
سرمایه پذیر بابت شــروع عملیات اجرایی طرح های توسعه در 

قالب مشارکت در افزایش سرمایه

اهداف بلند مدت :
در مــورد طرح ها و برنامه هــای آتی این شــرکت در دورنمای 
جــاری و ۳ الــی ۵ ســال آینــده، فعالیت های ذیــل در حال 

برنامه ریزی و اجرا می باشد:

الف( طرح ها و برنامه های درون شرکتی چادرملو
 طرح احداث کارخانه مگامدول آهن اسفنجی به ظرفیت ۲/۲ 

میلیون تن در سال
 طرح احداث کارخانه اکسیژن

 طـــرح احداث کارخانه تـولید انـواع آجـــر نسوزها و اجرام 
نســوز کوره با ظرفیت ۱۴۰ هزار تن، مواد اولیه فرآوری شــده 

۳۱۰ هزار تن و قطعات ویژه ۵۰ هزار قطعه در سال 
 طرح احداث نیروگاه سیکل ترکیبی ۵۴۶ مگاواتی اردکان 

 طرح احداث نیروگاه ســیکل ترکیبی بهاباد ۵۴۶ مگاواتی به 
 BOT روش

 طرح راهبری، بهره برداری، تکمیل زیر ســاخت و توســعه 
کارخانه فولاد میبد

 طرح احداث کارخانه تولید ورق نورد گرم در اردکان
 احداث نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ مگاواتی

 مشارکت در ســرمایه شــرکت های ســرمایه پذیر مطابق 
با برنامه افزایش ســرمایه و متناســب با پیشــرفت پروژه های 

شرکت های فرعی و وابسته

ب( طرح ها و برنامه های با مشارکت شرکت های فرعی، 
وابسته چادرملو 

 آماده ســازی و انجام اکتشــاف مقدماتی، تفصیلی و اجرای 
 D۱۹ عملیات باطله برداری دستیابی به توده معدنی در معدن

با همراهی و مشارکت شرکت سنگ آهن مرکزی ایران )بافق(
 طرح احداث ۲ واحد ۱۰ مگاواتی نیروگاه خورشیدی شرکت 

در منطقه بهاباد و اردکان در قالب شرکت سی پی جی پارس
 طرح کارخانه ممبران با ظرفیت تولید ۵۰,۰۰۰ عدد در سال 

در قالب شرکت سی پی جی پارس
 احداث کارخانه های ذوب، کلاف و آهن اســفنجی به ترتیب  
به ظرفیــت ۶۰۰ هزار تن و ۴۵۰ هزار تــن  و۱,۲ میلیون تن در 

قالب شرکت  فولاد سرمد ابر کوه
 احداث کارخانه کنســانتره به ظرفیت ۱ میلیون تن در قالب 

شرکت عصر نوین بهاباد.
 احداث کارخانه های آهن اسفنجی در شهرستان های اقلید، 

اردبیل، بختگان با مشارکت شرکت های سرمایه گذار
 فرآوری باطله های سنگ آهن مجتمع معدنی چهاربوق

 مشــارکت در حمل و نقل ریلی برای تامین زیرساخت های 
حمل مواد اولیه و محصولات در قالب مشــارکت با شرکت های 

سرمایه پذیر
 مشــارکت در پروژه های اکتشاف و اســتخراج معادن جدید در 
منطقه و خارج از منطقه به منظور دسترسی به منابع معدنی پایدار

پیشنهادات هیئت مدیره به مجمع
در خاتمه هیئت مدیره شــرکت ضمن تقدیر و تشکر از حضور 
شما ســهامداران گرامي، حسابرس مســتقل و بازرس قانوني 
شــرکت، نمایندۀ محترم ســازمان بورس و اوراق بهادار و نیز 
کارکنــان شــرکت، از مجمع محتــرم تقاضا دارد بــا تصویب 
پیشنهادات به شــرح زیر شرکت را همچون ســنوات گذشته 

جهت رسیدن به اهداف تعیین شده یاري رسانند:
 اســتماع گزارش فعالیت هیئت مدیره در خصوص عملکرد 

سال مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹
 استماع گزارش حسابرس مســتقل و بازرس قانونی شرکت 

برای عملکرد سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۱
 بررسی و تصویب صورت های مالی شــرکت برای سال مالی 

منتهی به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۱
 اتخاذ تصمیم در خصوص تقســیم ســود ســهام سال مالی 

منتهی به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۱
 انتخاب حســابرس مســتقل و بــازرس قانونــي )اصلی و 

علی البدل( و تعیین حق الزحمه ایشــان برای سال مالی منتهی 
به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۲

 انتخاب اعضای هیئت مدیره
 تعیین حــق حضــور اعضــاي غیرموظف هیئــت مدیره و 
حق الزحمه کمیته های تخصصی زیر نظــر هیئت مدیره برای 

سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۲
 تعیین روزنامــه  کثیرالانتشــار به منظــور درج آگهي هاي 

شرکت 
 تعیین پاداش اعضاء هیئت مدیره برای عملکرد ســال مالی 

منتهی به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۱
 ســایر مواردی کــه تصمیم گیــری آن در صلاحیت مجمع 

عمومی عادی می باشد.
در پایان این مجمع تصمیمات ذیل اتخــاذ و مورد تصویب قرار 

گرفت.
۱ - در خصوص عملکرد هیأت مدیره،، صورتهاي مالي تلفیقی 
گروه و شرکت اصلی مشتمل بر ســود و زیان، صورت وضعیت 
مالی ، صــورت تغییرات در حقــوق مالکان ، صــورت جریان 
های نقدی و یادداشــتهای توضیحی پیوســت آن برای  سال 
مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹قرائت و مجمع پس از اســتماع 
توضیحات هیات مدیره و بــازرس قانوني و پس از بحث و تبادل 
نظر ســهامداران در خصوص موضوعات مطروحه  به اتفاق آرا 
ضمن تائید عملکرد هیات مدیره ، صورتهاي مالي و یادداشــت 
هاي پیوســت آن براي ســال مالي منتهي به ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ را 

تصویب نمود. 
۲ - معاملات مشــمول ماده ۱۲۹ اصلاحیه قانون تجارت مورد 

تائید و تنفیذ قرار گرفت .
۳-در ارتباط با تقسیم سود سال مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹ 
مقرر گردیــد از مبلغ   ۲۲۸ هزارو ۸۷۴ میلیارد ریال کل ســود 
خالص شرکت در ســال ۱۴۰۱ ، به میزان  ۷۵ درصد آن معادل  
۱۷۱ هزارو ۳۲۵ میلیارد ریال آن به ازای هرســهم  ۸۹۰  ریال 

تقسیم گردد .
۴ - موسسه حسابرســی وانیا نیک تدبیر  به عنوان حسابرس و 
بازرس اصلی  و موسسه حسابرســی دش و همکاران به عنوان 
بازرس علی البدل برای ســال مالی منتهــی به ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ 
انتخاب و قبولی ســمت خود را اعلام نمود. تعیین حق الزحمه 

بازرسان به هیأت مدیره تفویض گردید.
۵ - روزنامه دنیــاي اقتصاد و جهان صنعــت  جهت درج آگهي 

هاي شرکت تعیین گردید 
۶ - حق حضور و پــاداش هیات مدیره برای ســال مالی ۱۴۰۱ 
مبلغ  ۱۳  میلیارد ریال تعین شد که بر اساس مصوبه مجمع در 

وجه اشخاص  حقوقی هیات مدیره واریز می گردد.
۷ - مجمع مراتــب تقدیر خــود را از زحمات هیــأت مدیره و 
کلیه کارکنان شــرکت اعلام نمود و به نحو مقتضی از زحمات 

کارکنان ذیربط تقدیر به عمل آورد.


